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ACTA DE SESSIÓ DEL PLE DE L'AJUNTAMENT
03 / 2024

ASSISTENTS

Alcalde–president:
JORDAN FARNÓS, JORDI

Regidors i regidores:
ABELLÓ GINER, MARGARITA
ARNAU CASTRO, SERGI
BEL GUERRERO, MARIA DOLORS
BEL HOMEDES, JAUME
BONFILL MORENO, JOAN CARLES
CABALLÉ TUDÓ, MARIA PILAR
GRAU FERRER, VÍCTOR
LLEIXÀ FORTUÑO, MAR
OLOGARAY ARASA, ÒSCAR
PEDRET PIJOAN, ROGER
RIPOLL CASTELLÓ, MÒNICA
ROIGÉ PEDROLA, MERITXELL
RUPÉREZ MONREAL, SÒNIA
SOROLLA DURÁN, JORDI
VALLESPÍ CERVETO, JOSÉ FRANCISCO
VIÑA ARIÑO, MARIA JESÚS

Secretari accidental:
GARCIA EGEA, MANUEL

Han excusat la seva assistència:
BEL ALEMANY, LLUÍS
CARDONA IBAÑEZ, YOLANDA
REHUES GRAU, ANNA
TOMÀS AUDÍ, DOMINGO 

Tortosa, essent les setze hores del dia vint-i-nou de
gener de dos mil  vint-i-quatre,  prèvia  convocatòria
girada  a  l'efecte,  es  reuneixen  en  primera
convocatòria  al  Saló  de  Sessions  de  la  casa
consistorial,  els  membres  de  l'Excel·lentíssim
Ajuntament de Tortosa que al marge es relacionen,
a l’objecte de realitzar sessió extraordinària i urgent
sota el següent

ORDRE DEL DIA

Motiu de la urgència: Acompliment de terminis.

I. PART RESOLUTIVA

PRESIDÈNCIA

01  –  Ratificació del caràcter urgent de la convocatòria. 

GOVERNANÇA MUNICIPAL

02  –  Dictamen de proposta d’acord d’aprovació inicial del Pressupost General de l’Ajuntament de Tortosa
per a l’exercici 2024 i de la plantilla de personal.

*-*-*

El president declara oberta la sessió i procedeix a tractar els punts inclosos a l'ordre del dia:
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I. PART RESOLUTIVA

PRESIDÈNCIA

01 - RATIFICACIÓ DEL CARÀCTER URGENT DE LA CONVOCATÒRIA. 

Intervenció del Sr. Alcalde

“I el primer punt és la ratificació del caràcter urgent de la convocatòria. Entenc que té la paraula la senyora
Roigé.”

Intervenció de la Sra. Roigé

“Moltes gràcies. Bona tarda, alcalde, regidors i regidores. Crec que tots plegats compartim que l'aprovació
d'un pressupost és dels moments més importants que té un govern, és dels punts més importants d'un
exercici, i en este cas avui hem rebut la convocatòria avui mateix, a les deu i quart, per poder convocar la
comissió. L'única comissió que s'ha celebrat per parlar del pressupost. L'única comissió que s'ha celebrat i
l'única que tampoc s'ha parlat. És a dir, tampoc s'ha explicat res del pressupost.  Per tant, per primera
vegada a la història no hem tingut cap comissió ni constarà cap acta que s'hagi explicat un pressupost per
part d'un govern de l'Ajuntament de Tortosa, i passades les 2 de la tarda s'ha convocat el ple per a les 4 de
la tarda. Per tant, jo, en primer lloc, demano a l'alcalde que ens digui quins són els motius d'esta urgència,
perquè entenem que en este ple possiblement no estem complint la legalitat.”

Intervenció del Sr. Alcalde

“Bé, senyora Roigé, vostè sap perfectament que la informació amb relació al ple de pressupostos ja la
tenen des de fa uns dies. Ja vam explicar que per un tema d’acompliment dels terminis era important
poder aprovar el pressupost i com més aviat millor. De fet, durant les negociacions que hi ha hagut durant
estòs últims dies sap perfectament que també si no aprovàvem, si no arribàvem a un acord, faríem avui el
ple, com se li va comentar, que durant este matí faríem la comissió i que, per tant, a la tarda realitzaríem el
ple, que si haguéssim arribat a un acord l'haguéssim posposat a la setmana vinent i, per tant, el que fem
és tirar endavant este ple extraordinari per poder aprovar el pressupost de l'any 2024. Entenc que té una
altra vegada la paraula.”

Intervenció de la Sra. Roigé

“Si en tot cas, vostè va mostrar la voluntat de celebrar la comissió i al ple, ahir jo ja li vaig dir tant al
divendres com ahir que entenia que es podia fer  durant  la setmana,  i  que avui  es podia convocar la
comissió que no fos de les deu i quart per a la una de la tarda, però en tot cas, reitero quin acompliment de
termini estem tenint el dia 29 de gener? Perquè jo entendria el compliment de termini si estiguéssim a 29
de novembre i, per tant, el ple hagués hagut d'aprovar un pressupost que s'hagués de complir un termini
perquè entrés en vigor el dia 1 de gener. En este cas, l’acompliment de terminis no està justificat i, per
tant, jo li torno a reiterar què suposa este acompliment de terminis?”

Intervenció del Sr. Alcalde

“Bé,  ja  li  he  comentat  abans  que la  nostra  voluntat  és  poder  tirar  endavant  el  pressupost  a  efectes
operatius el més prompte possible i, per tant, per això avui fem este ple a partir del que vam comentar en
les últimes conversacions, com vostè acaba de dir. Per tant, el nostre objectiu és aprovar el més prompte
que poguéssim a efectes operatius, el pressupost del 2024. Té la paraula.”

Intervenció de la Sra. Roigé

“Moltes gràcies. Entenc que nosaltres hem conegut que es feia este ple, l'hora del ple, ho hem conegut per
la premsa este matí. A la premsa sí que se la va avisar ahir a la tarda de l'horari del ple. A nosaltres, els 10
regidors de Junts per Tortosa, no se'ns va tindre ni la deferència, ni de trucar ni de dir que a les quatre de
la tarda era el ple. Ho hem sabut avui al matí per la premsa. Ho hem sabut exactament i oficialment,
passades les dues de la tarda, que el ple era a les quatre de la tarda. Ningú ens ha trucat. És una falta de
respecte absolut per als regidors, tècnics de la casa també, també per a la premsa, però entenc que per
als regidors que no se'ns ho ha comunicat i que no ho hem sabut oficialment fins a les dues, suposo que el
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senyor Arnau ho devia saber abans. En el cas nostre no ho hem sabut oficialment fins a les 2 de la tarda i
jo ja entenc que vostès tenen 11 vots, que el regidor de la CUP li vota la urgència, però que en tot cas crec
que si això ho arribem a fer natros estic convençudíssim que avui segurament no hauríem vingut al ple,
perquè per menys vostè no venia al ple.

Per tant, també li dic que ja li avanço que este és un ple que es pot declarar nul i que en tot cas també, i
també ja li avanço, que tenint en compte que no s'estan fent l’acompliment de terminis d'acord amb el que
marca la  legalitat  pel  que fa al  que suposa l’acompliment  de terminis,  no es fa cap acompliment  de
terminis en este ple, declarant-lo amb aquesta urgència perquè no hi ha cap termini a complir. Un cop s'ha
prorrogat, no hi ha cap termini a acomplir, i que en tot cas, ja els avanço que demanarem un informe jurídic
al  secretari  de la  Corporació per  tal  que determini  la  validesa d'este ple  i  els  seus efectes i  possible
impugnació del mateix i, per tant, també possible impugnació del pressupost; i, per tant, entenem que o li
demanem que no se celebri este ple, que en tot cas veurem la validesa i també la vulneració que estem
tenint dels nostres drets, en tant que regidors de l'oposició i en tant que grup majoritari i primer grup de
l'Ajuntament de Tortosa.”

Intervenció del Sr. Alcalde

“Bé,  senyora  Roigé,  vostè  sap  perfectament  que  jo  mateix  ahir  li  vaig  trucar  i  li  vaig  explicar  que
manteníem, i vostè ho sap, des d’ahir, des de dissabte, des del divendres, el ple, si no hi havia un acord
amb el seu grup per avui a la tarda, a primera hora, a les 16 hores, i que al matí faríem la comissió. Si
vostès volen impugnar el pressupost i volen demanar tots estòs informes, tenen tot el dret de què creguin.
Però jo crec que este no és el camí, perquè vostè sap perfectament que haguéssim pogut arribar a un
acord i, de fet, vam estar a punt i, per tant, passar de no arribar a un acord a impugnar el pressupost,
tenen el dret a fer el que creguin, però crec que no és la solució. Per tant, sí, senyora Roigé, torna a tindre
la paraula.”

*-*-*

S’incorpora a la sessió la Sra. YOLANDA CARDONA IBAÑEZ  (JUNTS).

*-*-*

Intervenció de la Sra. Roigé

“Moltes gràcies. En tot cas, no menteixi.  Mai m'ha dit el de les quatre de la tarda, mai, ni ahir, ni per
telèfon, ni per escrit. En canvi, expliqui-ho, sí que va enviar un missatge, un whatsapp a la premsa dient-los
que a les quatre de la tarda se celebraria el ple. Ho va enviar avui. Nosaltres ho hem sabut avui al matí,
però res, no ens ha dit res, ni pel whatsapp de portaveus, ni cap trucada seua per dir que se celebraria el
ple les quatre de la tarda. És una mica estrany celebrar un ple a les quatre de la tarda, si hagués sigut a les
sis de la tarda, què és el correcte. De fet, tenim regidors que encara no hem pogut arribar de la seua feina.
Per tant, reitero que és una falta de respecte, almenys haver trucat dient «la comissió la celebrarem a la
una» perquè també esperàvem que se celebrés a posteriori de la comissió que hi havia convocada de
forma ordinària. No han canviat les hores, a l'una, i a la 1:45, entremig, una altra comissió.

I a banda d'això, han convocat per a les quatre de la tarda. Reitero, és una falta de respecte i, per tant,
natros exercirem els nostres drets que tenim com a oposició a defensar els nostres drets, i que no siguen
vulnerats, com s'estan vulnerant avui. I a més a més, ja entrant en el que és l'ordre del dia, l'ordre del dia,
el caràcter urgent de la convocatòria està justificat per acompliment de termini. No m'està justificant en
cap cas l’acompliment de termini. Però ara sí que acabo, ja li dic que com que continuarà el ple, entenc, ja
el nostre vot serà en contra i evidentment demanarem un informe jurídic al respecte i veurem després
quina serà la nostra decisió. Però ja està bé d'aquesta manera de tractar a l'oposició de l'Ajuntament de
Tortosa.”

Intervenció del Sr. Alcalde

“Moltes gràcies, senyora Roigé. Li torno a incidir que jo mateix ahir li vaig dir que ho celebraríem avui a la
tarda este ple, que al matí es faria la comissió i, per tant, estem exactament fent el que vostè sap que ahir
jo mateix li vaig dir per telèfon, és la seua paraula contra la meua. A partir d'aquí, si vostè vol fer batalla de
l'horari del ple, si ho vam dir o si no ho vam dir, té tot el dret. Té tot el dret a impugnar el ple i té tot el dret
al que vostè cregui, però que sàpiga que per part del govern en cap cas és per una falta de respecte cap al
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seu grup, ni molt menys perquè des del nostre punt de vista així se li va informar. Entenem, per tant, que
s'aprova el primer punt, que és la ratificació del caràcter urgent de la convocatòria.»

*-*-*

Per la presidència se sotmet a votació ordinària la urgència de la sessió, i el Ple de l’Ajuntament acorda
aprovar-la per onze vots a favor, cosa que suposa la majoria absoluta del nombre legal dels membres de la
corporació, corresponents  als  membres  de  la  corporació  dels  grups  municipals  de  MT–PSC–CP  (7),
ERC–AM (3) i CUP–AMUNT (1); i set vots en contra corresponents als membres de la corporació del grup
municipal de JUNTS (7). 

GOVERNANÇA MUNICIPAL

02  –  DICTAMEN  DE  PROPOSTA  D’ACORD  D’APROVACIÓ  INICIAL  DEL  PRESSUPOST  GENERAL  DE
L’AJUNTAMENT DE TORTOSA PER A L’EXERCICI 2024 I DE LA PLANTILLA DE PERSONAL.

Per l’alcalde, Sr. Jordi Jordan Farnós, es presenta i se sotmet a debat del Ple el següent assumpte:

«El  Pressupost  General  de  l’Ajuntament  de  Tortosa  per  a  l’exercici  2024,  integrat  pel  pressupost  de
l’Ajuntament,  els  estats  de  previsió  d’ingressos  i  despeses  de  les  societats  municipals  de  capital
íntegrament  local  (Tortosasport  S.L.,  Tortosa  Media  S.L.,  GESAT SAM,  Tortosa  Salut  S.L.  i  GUMTSA en
liquidació ), l’estat de previsió d’ingressos i despeses de l’entitat públic empresarial local Hospital i Llars de
la Santa Creu, i el pressupost del Consorci Turístic Ruta dels Tres Reis, ha estat format d’acord amb la
normativa aplicable.

El Consell d’Administració de Tortosa Media S.L. en sessió de dia 14 de novembre de 2023 va acordar la
formulació de l’estat de previsió d’ingressos i despeses de la societat previstes per a l’exercici 2024.

El Consell d’Administració de Tortosasport S.L. en sessió de dia 17 de novembre de 2023 va acordar la
formulació de l’estat de previsió d’ingressos i despeses de la societat previstes per a l’exercici 2024.

La comissió liquidadora de GUMTSA en liquidació. en sessió de dia 22 de novembre de 2023 va acordar la
formulació de l’estat de previsió d’ingressos i despeses de la societat previstes per a l’exercici 2024.

El  Consell  d’Administració  de  GESAT  SAM,  en  sessió  de  dia  1  de  desembre  de  2023  va  acordar  la
formulació de l’estat de previsió d’ingressos i despeses de la societat previstes per a l’exercici 2024.

El Consell d’Administració de Tortosa Salut S.L. en sessió de dia 1 de desembre de 2023 va acordar la
formulació de l’estat de previsió d’ingressos i despeses de la societat previstes per a l’exercici 2024.

El Consell d’Administració de l’EPEL Hospital i Llars de la Santa Creu, en sessió de dia 1 de desembre de
2023 va acordar la formulació de l’estat de previsió d’ingressos i despeses de la societat previstes per a
l’exercici 2024.

L'Assemblea General del  Consorci  Turístic Ruta dels Tres Reis va acordar el  29 de novembre de 2023
l’aprovació del pressupost per a l’exercici 2024.

Elaborat el Pressupost General d’aquest Ajuntament per a l’exercici 2024 s’ha tramitat d’acord amb el que
estableixen els articles 164 i següents del Reial Decret Legislatiu 2/2004, de 5 de març, pel qual s’aprova
el Text refós de la Llei reguladora de les Hisendes locals, amb els corresponents informes preceptius.

L’article 30 de la Llei Orgànica 2/2012, de 27 d’abril, d’Estabilitat Pressupostària i Sostenibilitat Financera,
estableix  que  cal  aprovar  un  sostre  de  despesa  no  financera  coherent  amb  l’objectiu  d’estabilitat
pressupostària  i  amb  la  regla  de  la  despesa,  que  marcarà  el  sostre  d’assignació  de  recursos  als
pressupostos.  No obstant,  des de l’exercici  2020 estaven suspeses les regles fiscals amb motiu de la
pandèmia de la covid-19 i posteriorment per l’impacte de la guerra d’Ucrània. Per a l’any 2024 es reactiven
les regles fiscals, havent de tornar, per tant, al compliment de l’objectiu d’estabilitat pressupostària. No
obstant,  no resulta possible calcular la regla de despesa al no existir taxa de referència del PIB per a
l’exercici 2024.
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Als efectes de calcular el sostre de despesa no financera per a l’exercici 2024 de forma consolidada entre
l’Ajuntament i les entitats classificades com a sector Administracions Públiques cal en primer lloc tenir en
compte el compliment de l’equilibri pressupostari, de forma que el límit màxim de la despesa no financera
vindria  donat  pels  ingressos  consolidats  de  l’Ajuntament  i  de  les  entitats  classificades  com  a  sector
Administracions Públiques, i deduint les consignacions inicials dels capítols 8 i 9 de despeses (despeses
financeres), obtenint un import de 70.442.787,70 €.

A continuació cal analitzar si aquest límit és coherent amb l’estabilitat pressupostària.

Per calcular si aquest límit compleix amb l’estabilitat pressupostària cal sumar els ingressos consolidats
dels capítols 1 a 7 i efectuar els ajustos corresponents d’acord amb la normativa, obtenint una xifra de
73.150.520,87 €.

Per tant, per tal que el sostre de la despesa no financera, a més de complir amb l’equilibri pressupostari,
sigui coherent amb l’estabilitat pressupostària cal utilitzar la mínima de les dos xifres.

En qualsevol cas, cal tenir amb compte que el pressupost que s’aprova és una previsió, i no serà fins la
liquidació que es verificarà el compliment o incompliment de l’estabilitat.

La Intervenció General el dia 18 de gener de 2024 ha emès informes núm. 012/2024 i núm. 013/2024.

Vist el dictamen favorable de la Comissió Informativa de governança municipal, emès en data 29 de gener
de 2024, proposo al Ple de la corporació l'adopció del següent ACORD:

Primer.- Aprovar el sostre de despesa no financera de forma consolidada de l’Ajuntament amb les entitats
dependents  classificades  com  a  sector  administració  pública  (Tortosa  Media  S.L.,  Tortosasport  S.L.,
GUMTSA en liquidació, GESAT SAM, EPEL Hospital i el Consorci Turístic Ruta dels Tres Reis) en un import de
70.442.787,70€.

Segon.-  Aprovar inicialment el Pressupost General de l’Ajuntament de Tortosa per a l’exercici 2024, que
inclou els estats de previsió de despeses i ingressos de les societats mercantils municipals, entitat pública
empresarial local i consorci, segons el següent detall:
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Estat de despeses Ajuntament Hospital Tortosa Media Tortosasport GESAT GUMTSA

Cap. I. Despeses personal 13.704.000,00 0,00 125.694,72 1.313.679,96 21.408.513,00 0,00
Cap. II. Despeses bens corrents 
i serveis 14.103.000,00 33.461,00 55.805,28 552.582,91 6.323.503,00 0,00

Cap. III. Despeses financeres 1.449.000,00 0,00 0,00 11.642,06 120.060,00 0,00

Cap. IV. Transferències corrents 6.486.000,00 0,00 0,00 0,00 0,00 0,00

Cap. V. Fons de contingència 360.000,00 0,00 0,00 0,00 0,00 0,00

Cap.VI. Inversions reals 4.988.000,00 200.000,00 0,00 0,00 40.000,00 0,00
Cap. VII. Transferències de 
capital 395.000,00 0,00 0,00 0,00 0,00 0,00

Cap. VIII. Actius financers 20.000,00 0,00 0,00 0,00 0,00 0,00

Cap. IX. Passius financers 4.090.000,00 0,00 0,00 0,00 301.807,30 0,00

Total 45.595.000,00 233.461,00 181.500,00 1.877.904,93 28.193.883,30 0,00

Eliminacions 1.104.000,00 12.000,00 0,00 0,00 416.579,00 0,00

Consolidat 44.491.000,00 221.461,00 181.500,00 1.877.904,93 27.777.304,30 0,00



Estat de despeses Tortosa Salut
Consorci Ruta 
dels Tres Reis

Total Eliminacions Consolidat

Cap. I. Despeses personal 10.692.601,00 0,00 47.244.488,68 0,00 47.244.488,68
Cap. II. Despeses bens corrents 
i serveis 7.678.901,00 19.750,00 28.767.003,19 342.579,00 28.424.424,19

Cap. III. Despeses financeres 333.557,00 250,00 1.914.509,06 179.000,00 1.735.509,06

Cap. IV. Transferències corrents 0,00 0,00 6.486.000,00 1.104.000,00 5.382.000,00

Cap. V. Fons de contingència 0,00 0,00 360.000,00 0,00 360.000,00

Cap.VI. Inversions reals 536.364,00 0,00 5.764.364,00 0,00 5.764.364,00
Cap. VII. Transferències de 
capital 0,00 0,00 395.000,00 0,00 395.000,00

Cap. VIII. Actius financers 0,00 0,00 20.000,00 0,00 20.000,00

Cap. IX. Passius financers 500.000,00 0,00 4.891.807,30 0,00 4.891.807,30

Total 19.741.423,00 20.000,00 95.843.172,23 1.625.579,00 94.217.593,23

Eliminacions 93.000,00 0,00 1.625.579,00

Consolidat 19.648.423,00 20.000,00 94.217.593,23

Estat d'ingressos Ajuntament Hospital Tortosa Media Tortosasport GESAT GUMTSA

Cap. I. Impostos directes 16.566.000,00 0,00 0,00 0,00 0,00 0,00

Cap. II. Impostos indirectes 1.544.000,00 0,00 0,00 0,00 0,00 0,00

Cap. III. Taxes i preus públics 7.794.000,00 0,00 28.500,00 1.007.000,00 28.122.758,00 0,00

Cap. IV. Transferències corrents 15.514.000,00 137,00 155.000,00 940.000,00 0,00 0,00

Cap. V. Ingressos patrimonials 848.340,00 440.779,00 0,00 0,00 78.000,00 0,00

Cap. VI. Alienació bens immobles 0,00 0,00 0,00 0,00 0,00 0,00

Cap. VII. Transferències capital 1.386.460,00 0,00 0,00 0,00 0,00 0,00

Cap. VIII. Actius financers 42.200,00 0,00 0,00 0,00 0,00 0,00

Cap. IX. Passius financers 1.900.000,00 0,00 0,00 0,00 0,00 0,00

Total 45.595.000,00 440.916,00 183.500,00 1.947.000,00 28.200.758,00 0,00

Eliminacions 0,00 431.579,00 155.000,00 940.000,00 90.000,00 0,00

Consolidat 45.595.000,00 9.337,00 28.500,00 1.007.000,00 28.110.758,00 0,00
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Estat d'ingressos Tortosa Salut
Consorci Ruta 
dels Tres Reis

Total Eliminacions Consolidat

Cap. I. Im pos tos  directes 0,00 0,00 16.566.000,00 0,00 16.566.000,00

Cap. II. Im pos tos  indirectes 0,00 0,00 1.544.000,00 0,00 1.544.000,00

Cap. III. Taxes  i preus  públics 19.663.780,00 0,00 56.616.038,00 12.000,00 56.604.038,00

Cap. IV. Trans ferències  corrents 10.000,00 20.000,00 16.639.137,00 1.104.000,00 15.535.137,00

Cap. V. Ingressos  patrim onials 0,00 0,00 1.367.119,00 509.579,00 857.540,00

Cap. VI. Alienació bens  im m obles 0,00 0,00 0,00 0,00 0,00

Cap. VII. Trans ferències  capital 105.000,00 0,00 1.491.460,00 0,00 1.491.460,00

Cap. VIII. Actius  financers 0,00 0,00 42.200,00 0,00 42.200,00

Cap. IX. Pass ius  financers 1.000.000,00 0,00 2.900.000,00 0,00 2.900.000,00

Total 20.778.780,00 20.000,00 97.165.954,00 1.625.579,00 95.540.375,00

Elim inacions 0,00 9.000,00 1.625.579,00

Consolidat 20.778.780,00 11.000,00 95.540.375,00

Tercer.-  Aprovar la plantilla de personal per a 2024 que s’adjunta a continuació i en la qual es creen i
s’amortitzen les places següents:

Personal funcionari:

- es creen les places següents:
• quatre places Administratiu/va, subgrup C1

- s’amortitzen les places següents:
• tres places d’Agent, subgrup C2
• una plaça d’Administrador/a serveis, subgrup C2

Personal eventual:

- es crea la plaça següent:
• coordinador  de  gestió  de  fons  de  transició  ecològica,  transformació  digital,  social  i  territorial,

subgrup C1
- s’amortitza la plaça següent:

• cap del Gabinet d’Alcaldia

PERSONAL FUNCIONARI
Escala Subescala Classe Subgrup Categoria Places Vacants
Habilitats nacionals A1 Secretari/a 1 1
"        " A1 Interventor/a 1 0
"        " A1 Tresorer/a 1 0
Administració general tècnica A1 Tècnic/a 5 3
“        “ gestió A2 Gestió 5 1
"        " administrativa C1 Administratiu/va 17 4
"        " auxiliar C2 Auxiliar 34 19
"        " subalterna AP Subaltern/a 2 1
Administració
especial

tècnica tècnica superior A1 Arquitecte/a 3 3

"        " " " A1 Economista 2 0
"        " " A1 Informàtic/a 1 0
"        " " " A1 Medi ambient 1 0
"        " " " A1 Tècnic/a  Sup.  Adm. 1 0
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Especial. Psicologia
"        " " Tècnica mitjana A2 Arquitec. Tèc. 2 1
"        " A2 Medi ambient 1 0
"        " " " A2 Assistent/a social 1 0
"        " " " A2 Tècnic/a Informàtica 2 1
"        " " " A2 Assessor/a jurídic/a 1 0
"        " " " A2 Tècnic/a de RRH 1 1
"        " " " A2 Tècnic/a d’Enginyeria 1 1
"        " " Tècnica auxiliar C1 Tècnic/a  auxiliar

d’arquitectura
2 2

"        " serveis
especials

policia local A2 Inspector/a 1 0

"        " " " C1 Sotsinspector/a 1 1
"        " " " C1 Sergent/a 4 1
"        " " " C2*/C1** Caporal/a 9 2

"        " " " C2*/C1** Agent 47 7
"        " " Comeses

especials
A2 Bibliotecari/a 3 0

"        " A2 Responsable  de
protocol

1 0

"        " " " C2 Inspector/a rendes 1 1
"        " " " C2 Inspector/a d’obres 1 1
"        " " personal d’oficis AP Operari/a 1 0
TOTAL 154 51

* A extingir. Només aplicable al personal funcionari de carrera o interí que es trobi en servei actiu a data
18-03-2023.

** D’acord amb l’article 24.2.d) de la Llei 16/1991, de 10 de juliol, de Policies Locals, a l’escala bàsica
(que comprèn les categories d’agent i caporal, article 24.1.d)) li correspon el subgrup C1 (article modificat
per l'article 36.1.d) de la Llei 3/2023, del 16 de març, de mesures fiscals,financeres, administratives i del
sector públic per al 2023).

PERSONAL LABORAL FIX
Categoria professional Tit. Denominació Places Vacants
Tècnics/ques Superiors A1 Titulat/da superior 6 4
“ Mitjans A2 Diplomat/da 1 1
“ Auxiliars C1 Tècnic/a auxiliar de sistemes 5 1
Pers. Administratius C1 Administratiu/va 1 1
d’administració Auxiliars C2 Auxiliar 2 2

“ Subalterns C2 Conserge ensenyament 4 4
“ “ AP Conserge 2 2
Personal comeses Pers. comeses A1 Arxiver/a 1 0
especials A1 Professor/a Música 8 0
“ “ A1 Tècnic/a inserció laboral 1 1
“ “ A1 Psicòleg/oga 1 0
“ “ A1 Advocat/da 1 0
“ “ A1 Coordinador/a ocupacional 1 1
“ “ A2 Diplomat/da Treball Social 5 5
“ “ A2 Educador/a 7 7
“ “ A2 Tècnic/a en Turisme 1 0
“ “ A2 Tècnic/a Desenvolupament Turisme 1 0
“ “ A2 Tècnic/a de Joventut 1 1
“ “ A2 Coordinador/a SIAD 1 1
“ “ A2 Tècnic/a Mitjà/na Polítiques Migratòries 1 0
“ “ C1 Delineant 2 0
“ “ C1 Tècnic/a Turisme 1 0
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“ “ C1 Coordinador/a Fires 1 0
“ “ C1 Cap d’Estudis del CFO 1 0
“ “ C2 Auxiliar de Turisme 3 0
“ “ C2 Auxiliar de Comunicació 1 0
“ “ C2 Monitor/a de música 2 2
“ “ C2 Auxiliar comercial 1 1
“ “ C2 Auxiliar de biblioteca 1 1
“ “ C2 Inspector/a / agent zona parquímetres 6 1
“ “ AP Controlador/a serveis via pública 1 1

Personal d’oficis Pers. d’oficis C1 Encarregat/da 2 0
" " C2 oficial 1ª 11 7
" " C2 oficial 2ª 11 10
" " AP Vigilant/a 1 0
" " AP Operari/a 12 10

TOTAL 108 64

PERSONAL EVENTUAL

Denominació Places

Cap de Premsa 1

Coordinador  de  gestió  de  fons  de
transició  ecològica,  transformació
digital, social i territorial

1

TOTAL 2

Quart.-  Aprovar el Pla Estratègic de Subvencions per a 2024 que s’inclou com a documentació annexa al
Pressupost.

Cinquè.- Exposar l’expedient al públic durant el termini de quinze dies hàbils, mitjançant anunci al BOPT i al
tauler d’anuncis de l’Ajuntament, per poder fer reclamacions. 

Sisè.-  Entendre definitivament aprovats el pressupost general i la plantilla de personal en cas que no es
presentin reclamacions en el període d’informació pública i publicar el resum per capítols en el Butlletí
Oficial de la Província.

Setè.-  Remetre  còpia  del  pressupost  general  definitivament  aprovat  a  l’Administració  de l’Estat  i  a  la
Generalitat de Catalunya, d’acord amb el que disposa l’article 169.4 del RDL 2/2004.»

*-*-*

Intervenció del Sr. Alcalde

«I  ara  sí,  passem  al  segon  punt.  En  este  cas  dictamen  de  proposta  d'acord  d'aprovació  inicial  del
pressupost  general  de l'Ajuntament  de Tortosa per  a l'exercici  2024 i  de la  plantilla  de personal.  Per
explicar les línies generals del pressupost de l'Ajuntament, té la paraula la regidora d'Hisenda, la senyora
Maria Jesús Viña.”

Intervenció de la Sra. Viña

“Gràcies, alcalde. Bona tarda, regidores,  regidors.  Portem a este plenari  per  a la seua consideració el
pressupost municipal del 2024. Un pressupost realista que fa front a un escenari econòmic que ha canviat
radicalment i que implica majors despeses ineludibles. En el marc d'un escenari econòmic influenciat per
les seqüeles de la crisi derivada de la COVID i sacsejat per les conseqüències de la guerra d'Ucraïna i les
tensions de l'Orient Mitjà, mos trobem una situació d'una elevada inflació, un elevat cost de l'energia i un
increment molt significatiu de les despeses financeres. També han augmentat les despeses de personal, ja
que en els últims exercicis l'Estat i els agents socials han pactat increments retributius del personal al
servei de les administracions públiques. Una situació que fa totalment necessari incrementar els crèdits
pressupostaris  destinats  a  cobrir  la  despesa  corrent.  Hem  de  recordar  també que  l'últim  pressupost
aprovat per l'Ajuntament és del 2022. Per tant, mos trobem en un desfasament molt important a nivell de

-  Pàg. 9 / 46 -           MGE/erc



despeses  entre les necessitats  previstes  el  2022 i  el  2024.  Ja vam explicar  que per  fer  front  a este
desequilibri  pressupostari  entre  ingressos  i  despeses,  hem  adoptat  mesures  de  racionalització  de  la
despesa, mesures per incrementar els ingressos i per tal d'aconseguir que totes les persones paguen allò
que els pertoca.

I en este sentit portem a aprovació al Ple municipal un pressupost equilibrat d'ingressos i despeses en un
increment  respecte  al  2022  del  27,53 %  i  que  puja  un  total  de  45.595.000  euros,  amb  un  capítol
d'inversions que puja a un total de 4.988.000 euros. Un pressupost que respon a les necessitats de la
ciutat i que posa les persones al centre de les polítiques municipals per fer una Tortosa més justa, més
social,  més  dinàmica,  més  sostenible  i  més  pròspera  econòmicament.  Un  pressupost  municipal  que
s'estructura en sis eixos: una ciutat per a les persones, una ciutat de progrés, una ciutat més amable, més
atenció a la via pública, una ciutat verda i adaptada al canvi climàtic, una ciutat que aposta per la cultura i
el patrimoni, i un municipi transformador i descentralitzat. 

Pel que fa a l'eix d'una ciutat per a les persones. Este pressupost contempla fer una Tortosa més pensada
per a tothom, des dels més menuts a la gent gran i, en especial, atenció a les persones més vulnerables.
Les àrees d'Acció Social  i  Igualtat  i  Feminismes tindran més ingressos d'acord amb els corresponents
contractes programa amb la Generalitat, amb un augment de 540.814,80 euros. Incrementarem la dotació
a la Casa d'Acollida i crearem una partida per atendre el Conveni «Sensellarisme» coordinat pel Consell
Comarcal del Baix Ebre, així  com una línia d'ajuts i  atencions benèfiques i assistencials a les famílies.
Farem de Tortosa un municipi lliure de violències masclistes i discriminacions amb la creació d'una xarxa
comunitària de persones referents. Destinarem 1.430.500 euros a la construcció de dues llars d'infants
municipals, una al barri del Temple i l'altre a Ferreries, i invertirem 500.000 euros en l'habitatge per a
joves. 

Quant a l'eix de per fer una Tortosa de progrés, treballarem perquè Tortosa siga una ciutat atractiva perquè
la gent hi vingui a viure i a la vegada també un municipi amb oportunitats per a totes les persones sense
deixar ningú enrere. Reforçarem l'activitat del teixit comercial, de serveis i restauració en la recuperació del
projecte Bons Tortosa. Potenciarem la fira Expoebre amb una edició especial destinada als Objectius de
Desenvolupament Sostenible (ODS) de l'Agenda 2030 que situarà Tortosa com a capital sostenible del sud
de Catalunya. Organitzarem la fira Festast i la Ruta de Tortosa de Tapes, perquè la gastronomia és un dels
sectors  amb  projecció  del  municipi,  i  destinarem  450.000  euros  a  l'habilitació  d'un  aparcament  als
terrenys d'Adif. 

Per fer una Tortosa més amable i amb més atenció a la via pública. Amb el pressupost del 2024 invertirem
448.260 euros en arranjament de via pública, 60.000 euros en la millora de camins municipals, 100.000
euros en la millora d'enllumenat, 60.000 euros en l'eliminació de barreres arquitectòniques i 85.000 euros
en subvencions per a rehabilitació i accessibilitat a edificis i locals comercials. Unes inversions que deixen
ben clar que el manteniment de la via pública i dels equipaments municipals és una de les prioritats del
govern municipal. Per això continuarem també amb el Pla Cuidem Tortosa i les campanyes de civisme,
apel·lant a la corresponsabilitat de la ciutadania. 

Per fer una Tortosa verda i adaptada al canvi climàtic és indispensable adoptar mesures que aposten per
un nou model energètic i que garanteixin la sostenibilitat del planeta. Per això invertirem 400.000 euros en
la instal·lació de plaques fotovoltaiques que faran de Tortosa un municipi més sostenible ambientalment, a
la vegada que aconseguirem rebaixar la tarifa elèctrica de la ciutat. També farem una important inversió en
la instal·lació de sistemes de climatització en equipaments municipals per anar adaptant la ciutat al canvi
climàtic. 440.000 euros per a la climatització del mercat municipal i 210.000 euros per a la climatització
del Museu. A més, destinarem una partida de 80.000 euros a la millora de l'espai urbà a la plaça de
l'antiga església dels Dolors per fer-la més amable i amb més ombres. I amb l'objectiu de millorar les taxes
de reciclatge, farem una prova pilot de recollida d'escombraries porta a porta a Campredó. 

Un altre dels eixos del pressupost municipal se centra en la cultura i el patrimoni. Augmentarem la partida
destinada  a  accions  de  promoció  cultural,  que  passarà  a  ser  de  447.480  euros,  un  34,5%  més.
Destinarem 370.000 euros a la rehabilitació del Balneari del Porcar i 210.000 euros a la rehabilitació d'un
tram  de  muralla.  A  més,  el  pressupost  2024  incorporarà,  amb  la  corresponent  modificació,  altres
actuacions ja  incloses al  pressupost  del 23, com és l'ampliació de l'Auditori  amb la construcció de la
tercera sala i la climatització de la sala principal, de 3,4 milions d'euros; el projecte del Circuit Verd de
Muralles de  2.000.000 milions d'euros o el projecte dels Josepets,  que estem determinant la viabilitat
tècnica  del  mateix.  Finalment,  incrementarem un 13,69 % el  pressupost  de les EMD de Jesús,  Bítem,
Campredó, així com els pobles dels Reguers i Vinallop, perquè apostem per un municipi descentralitzat. 
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En definitiva, un pressupost equilibrat que doni compliment als objectius marcats pel govern municipal al
Pla  d'Actuació  Municipal  2023-2027 i  que respon  a  les  necessitats  de la  ciutat,  potenciant  l'activitat
econòmica, fent de Tortosa una ciutat més amable en una major atenció a la via pública i equipaments
municipals, així com un municipi més resilient al canvi climàtic. 

Feta està exposició inicial, entro ja a tractar amb més detall el pressupost. Primer unes consideracions
inicials. Este pressupost ha estat elaborat en base a l'estabilitat pressupostària, la sostenibilitat financera i,
tal com estableix la normativa vigent, està basat en el Pla pressupostari 24-26, en el pressupost liquidat de
l'exercici 22 i la previsió de liquidació de l'exercici 2023, tenint en compte, a més, que el perímetre de
consolidació inclou l'Ajuntament de Tortosa, Tortosasport, Tortosa Media, GUMTSA, que està en liquidació,
GESAT, l’EPEL Hospital i el Consorci Turístic de la Ruta dels Tres Reis.

Hem tingut en compte també que per al 2024 tornaran a resultar d'aplicació les regles fiscals que s'havien
suspès  en  exercicis  anteriors,  i  això  fa  que  es  prevegi  que  tornarà  a  estar  restringida  l'aplicació  de
l'hipotètic romanent de tresoreria per a despeses generals si fos positiva la liquidació del 2023. 

Entrem ja ara a l'apartat d'ingressos. La previsió total de l'estat dels ingressos s'incrementa amb relació al
darrer  pressupost  aprovat  del  2022  en un  27,53 %.  En està  magnitud  cal  tindre  en  compte  que  els
ingressos corrents augmenten un 18,36 %, i que dintre d'este percentatge d'increment del 27,53 s'inclou
un increment  dels  ingressos  financers  corresponents  al  préstec  previst  d'1,9  milions  d'euros  i  que el
pressupost  del 22 no contemplava cap ingrés financer.  Hem de tindre en compte també que en està
magnitud  d'increment  s’hi  incorporen  també  ingressos  de  capital  per  a  subvencions  vinculades  a
actuacions que pensa dur a terme este govern municipal. 

*-*-*

S’incorpora a la sessió el Sr. LLUÍS BEL ALEMANY (JUNTS).

*-*-*

Entrant al detall i amb relació als impostos directes. Els impostos directes representen un increment a
l'alça de l'11,45%, 1.702.000 euros respecte al pressupost del 2022. Això és una variació a la baixa d'un
4,74 % amb relació a les previsions fixades a les línies fonamentals. El motiu que explica aquesta variació
és que finalment s'ha produït un augment dels impostos inferior al plantejat prèviament en el moment
d'elaborar les línies fonamentals, atès que en el moment de l'aprovació de les ordenances fiscals ja es
preveia un increment  en la  participació dels tributs  de l'Estat  per  al  2024,  que permetia efectuar  un
increment  inferior  a  les  ordenances fiscals.  Entrant  ja  a  cada un dels impostos,  l’IBI  rústica,  si  bé  la
modificació  de l'ordenança ha suposat  un increment  de l'11% de la  previsió  efectuada,  no  s'assoleix
l'increment perquè en la previsió es té en compte les dades d'execució dels darrers exercicis i en les dades
que es  disposen  en  el  moment  d'elaborar  este  pressupost  no  s'assoleix  la  previsió  inicial  que es  va
efectuar. Pel que fa a l'IBI urbana, la previsió inicial és un increment del 18,58 % i representa un augment
d'1.610.000 euros.  Per establir  este increment,  en base també a les dades que ens donen els drets
reconeguts nets, s'ha de tindre en compte també la compensació de l'Estat per a beneficis fiscals aprovats
per llei, els drets que es generen per noves altes, els drets generats pels treballs de detecció i millora de la
regularització d'exercicis no prescrits i la modificació de l'ordenança per al 2024 i les noves bonificacions
que s'incorporen a l'ordenança en relació amb la instal·lació d'energia fotovoltaica i la variació dels requisits
a les bonificacions a les famílies nombroses.

L'IBI de característiques especials es manté en el tipus i manté la previsió. L'impost de vehicles de tracció
mecànica  es  manté  en  els  ingressos  amb relació  a  l'execució  dels  exercicis  anteriors.  Amb relació  a
l'impost  sobre  l'increment  del  valor  dels  terrenys  de  naturalesa  urbana,  la  previsió  d'ingressos  al
pressupost  s'ha  establert  en  base  al  tancament  de  l'exercici  2022  i  les  previsions  de  tancament  de
l'exercici 2023, i  estòs imports es veuen afectats per les diferents sentències sobre la seua aplicació i
s'han vist molt reduïts els ingressos en base a la seua aplicació. Amb relació a l'impost sobre activitats
econòmiques, s'ha aplicat un increment aproximat del 18 % en base a les dades d'execució del darrer
exercici  tancat.  Amb relació als impostos indirectes,  el  capítol  2 d'impostos indirectes s’incrementa de
forma molt  important,  un 45,11 % amb relació al  pressupost  del  2022.  El  motiu es  deu a la  previsió
d'increment de l'ICIO per les obres d'ampliació de l'Hospital Verge de la Cinta, així com les obres per a la
instal·lació de determinades empreses que es volen establir al nostre municipi i que, segons la previsió que
tenim, suposaran una inversió global aproximada de 58 milions d'euros.
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En el capítol 3 de taxes i preus públics i altres ingressos, presentem en global un decrement del 3,61 %
amb relació a la previsió inicial del 2022. Els conceptes que més influeixen en este decrement són la taxa
de llicències urbanístiques i la taxa d'estacionament regulat. La de llicències urbanístiques es redueix en
1.278.000  euros  i  la  d'estacionament  regulat  es  redueix  en  111.300  euros.  Els  conceptes  que  més
s'incrementen i esmorteeixen l'impacte dels decrements serien la taxa per recollida d'escombraries, que
s'incrementa en 690.000 euros, la taxa de l'1,5% de les companyies subministradores, que s'incrementa
en 175.000 euros i es preveuen 75.000 euros per a l'ingrés que anualment efectua l'ACA a l'Ajuntament
pel  mateix  import  que  el  cànon  que  l'Ajuntament  paga  a  la  Confederació  Hidrogràfica.  El  concepte
d'interessos de demora s'incrementa en 70.000 euros. Vull recordar que el 2022 este capítol presentava
un  important  increment  del  26,47 %  respecte  a  la  previsió  inicial  del  2019,  resultant  un  import  de
8.086.300  euros,  que  representava  1.692.300  euros  més  respecte  a  la  previsió  inicial  del  2019,
increment que es concentrava en el concepte de taxes i llicències urbanístiques, que passava de 119.000
euros de previsió inicial a 1.919.000.

Les úniques modificacions d'ordenances fiscals de les taxes han estat efectuades a la taxa de recollida
d'escombraries amb efectes el 2024 i la modificació del preu públic de la fira Festast efectuada a mitjans
de l'exercici  22, i  que no contemplava ingressos per visitants de la fira. De la resta de conceptes, les
previsions  d'este  capítol  per  al  2024  recullen  ajustos  a  les  dades  de  les  previsions  efectuades  als
departaments en els diferents conceptes que integren. 

Dit  això,  passo  a  indicar  també  els  seus  aspectes  més  significatius.  La  previsió  inicial  de  la  taxa
d'escombraries  incrementa  un  25,84 %,  fins  als  3.360.000  euros.  Està  previsió  s'efectua  des  de  la
modificació de l'ordenança fiscal a la taxa per al 2024, amb la voluntat de continuar la línia encetada de
millora de la gestió de tributs i actuacions de revisió que han de permetre incrementar la base tributària,
l'atenció a les bonificacions, així com un millor ajust de la recaptació líquida de l'exercici corrent als efectes
de minimitzar les tensions de tresoreria. L'import s'adequa als drets reconeguts nets. L'ordenança fiscal
reguladora de la taxa per servei i manteniment de cementiris per al 2024 no s'ha modificat i es manté en
coherència al nivell de drets reconeguts nets.

La taxa turística s'incrementa de 10.000 a 13.000 euros. També en coherència en el nivell d'execució de
l'exercici, es passa de 3.500 euros a 5.000 euros en la taxa del Centre d'Interpretació del Renaixement,
també en coherència al nivell d'execució. La taxa de llicències urbanístiques es redueix pel mateix motiu
que l'ICIO, és passa d'1.919.000 a 641.000 euros. Es redueix un 8,33 % la previsió inicial de la taxa per
expedició de documents administratius, donant un resultat de 55.000 euros. Es mantenen els 72.000
euros de la previsió de la taxa de llicències d'obertura, atès que el nivell d'execució actual. Es manté també
sense variacions, 210.000 euros la previsió per la taxa d'entrada de vehicles a través de la vorera, de
forma que s'ajusta a la previsió d'execució actual. S'incrementen un 26 % la previsió inicial en concepte
d'ingressos  per  a  la  utilització  i  aprofitament  del  domini  públic  local  efectuat  per  empreses
subministradores  de  serveis  de  caràcter  general,  passant  de  670.000  euros  a  845.000  euros.  Este
increment  ve  motivat  per  l'increment  en el  preu de l'energia,  que repercuteix  en els  ingressos  de les
companyies subministradores, cosa que fa que aquesta taxa també s'incrementi.  La previsió inicial del
concepte  d'ingressos  per  a  ús  i  aprofitament  del  domini  públic  local,  efectuat  per  empreses
subministradores de serveis de telecomunicacions, no s'ha modificat. 

Amb relació als ingressos per ocupació de la via pública, parlaríem de taules i cadires, passa de 76.000 a
80.000  euros.  Atès  el  nivell  d'execució  que  s’està  duent  a  terme.  Quant  als  ingressos  de  gestió
centralitzada per la compensació de Telefònica per l'ús privatiu de l’aprofitament de domini públic local es
redueix un 12 % en base a l'evolució a la baixa que s'ha experimentat. La previsió d'ingressos pels serveis
prestats a mercats es manté inalterada després de la reducció del 6,40 % que es va realitzar el 2022. No
varia la taxa sobre altres utilitzacions privatives del domini públic local i es manté inalterada en 27.000
euros. La taxa d'ús del Teatre Auditori es redueix un 28 % atès el nivell d'execució dels darrers exercicis.
Serien 10.000 euros l'any. La taxa d'ús de l'aula didàctica del Museu es manté. També es manté la taxa
d'aprofitament per part de fires. La provisió d'aprofitament per part de majoristes i pagesos es redueix fins
a 1.900 euros. Es manté la taxa de festes en 27.000 euros. La previsió inicial per concepte d'aprofitament
per  a  reserves  ocasionals  passa  de  10.000  a  12.000  euros,  ateses  les  bases  d'execució.  La  taxa
d'estacionament  regulat  en  superfície  es  redueix  un  17,55,  passa  d'una  previsió  inicial  del  2022  de
634.300 euros, fins a 523.000 euros el 2024. Este decrement ve motivat pel manteniment de la mesura
de la bonificació de la primera hora d'estacionament i l'eliminació de places de la zona blava. El preu públic
per a serveis assistencials puja 11.000 euros, fins als 60.000 euros. L'ajust ve motivat per les previsions
del departament gestor i per les dades de l'execució real de l'exercici en què s'ha assolit ja està xifra, i
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estan en concordança amb els  nivells  de  despesa  previstos.  El  preu públic  de  l'Escola de Música no
presenta variació. Tampoc ho fa el preu públic de l'Escola de Teatre. El preu públic del Renaixement i
festes s'incrementa de 24.000 a 27.000 euros ateses les dades d'execució d'esta partida. El preu públic
d'entrades  d'espectacles  de  cultura  passa  de  70.000  a  75.000,  recuperant  així  el  nivells  de  la
prepandèmia. Es decrementa un 14 %, fins als 60.000 euros la previsió inicial pel preu públic d’Expoebre,
ateses també les dades d'execució actuals. El preu públic de Festast passa de 16.000 euros a 20.000
euros. 

*-*-*

S’incorpora a la sessió el Sr. DOMINGO TOMÀS AUDÍ (JUNTS).

*-*-*

Passem de 26.000 euros a 28.000 euros els ingressos previstos per al preu públic del viver d'empreses.
S'efectua una nova previsió de 75.000 euros per al concepte del reintegrament que anualment efectua
l'ACA a l'Ajuntament per compensar el cànon que es paga a la Confederació Hidrogràfica. Es manté la
previsió  inicial  pel  concepte  reintegraments  d’operacions  corrents  i  exercicis  tancats.  I  es  mantenen
inalterades,  amb un  lleuger  increment  global  de  12.000  euros,  les  previsions  inicials  pel  que  fa  als
diferents  conceptes  que  recullen  les  sancions  pel  seu  nivell  d'execució.  El  concepte  de  recàrrecs  de
constrenyiment passa de 145.000 a 155.000 euros per adaptar-lo a les execucions reals dels darrers
exercicis.  Els interessos de demora passen de 70.000 a 140.000 euros,  adaptant-ho també a l'estat
d'execució dels drets reconeguts nets. 

No  es  preveu  cap  ingrés  pel  concepte  de  quotes  d'urbanització,  tampoc  per  altres  aprofitaments
urbanístics. Es manté també sense variació la previsió inicial pel concepte de danys al patrimoni, igual com
passa  amb  altres  ingressos  diversos.  Tampoc  no  es  preveu  cap  ingrés  pel  concepte  d'execucions
subsidiàries, tal com passava en els anys anteriors, i la resta de conceptes que integren este capítol no
varien o no es mostren variacions percentuals significatives. 

Anant al  capítol  4 de transferències corrents,  este capítol  representa un increment molt  important del
38,98 % respecte al 22, passant d’11.163.000 euros a 15.514.000 euros per al 2024. En este capítol hi
ha un increment d'un 29,72 % amb relació a les línies fonamentals. Els principals factors que expliquen
està variació és la previsió més gran d'ingressos per la participació en els ingressos de l'Estat, que passen
d'una previsió el 2022 de 9.149.769,52 euros als 11.896.767 euros per al 2024. A la previsió més gran
d'ingressos, també, un dels motius de l'increment és la previsió més gran d'ingressos per les subvencions,
especialment des del Departament d'Acció Social i d'Igualtat i Feminismes de la Generalitat. La previsió
inicial de 585.139,29 euros corresponen a les anualitats de diferents subvencions dels programes del SOC
que ja s'estan realitzant el 2023 i els crèdits dels quals no es van generar per la part corresponent a
l'anualitat del 2024.

Entrant una mica més al detall d'este capítol, s'hi recullen la majoria de les fitxes del contracte programa
amb  el  Departament  de  Drets  Socials  i  els  annexos  del  conveni  amb  el  Departament  d'Igualtat  i
Feminismes  de  la  Generalitat,  incrementant-se  en  540.814,80  euros,  passant  a  ser  un  total
d’1.748.319,59 euros. Increment motivat per l'increment de les subvencions de fitxes preexistents, com la
incorporació  de  noves  fitxes  a  programes  respecte  al  22.  Detallant  una  mica  més  els  imports
corresponents  al  finançament per  part  de la Generalitat  segons el  contracte programa 22-25 per  a la
coordinació  i  cooperació  i  la  col·laboració  en matèria  de serveis  socials  i  altres  programes  relatius  al
benestar  social  que  té  signat  el  Departament  de Drets  Socials  i  l'Ajuntament  de Tortosa,  els  imports
corresponents al finançament per part de la Generalitat, segons el conveni de col·laboració signat entre la
Generalitat  i  el  Departament d'Igualtat i  Feminismes,  l'import  corresponent  derivat  de la  subvenció de
l'Institut Català de les Dones destinat a impulsar la prestació de serveis d'informació i atenció a les dones,
el SIAD, l'import corresponent a la subvenció del Departament d'Igualtat i  Feminismes per al programa
Temps de Cures, la subvenció del Departament d'Educació per al 2023-24 del programa del Pla Educatiu
d'Entorn, l'import de la Generalitat, mitjançant el Departament d'Empresa i Treball, que aporta en el marc
del conveni de col·laboració signat amb l'Ajuntament per al funcionament de l'Oficina de Turisme per al
període 22-24, i es preveu inicialment 585.139,29, que serien les subvencions que esmentàvem abans
dels diferents programes del SOC que ja estan en curs i la part que s'imputa el 2024. Es manté la previsió
inicial  de  la  subvenció  del  PAM  en  47.645,43  euros  per  a  despeses  de  manteniment,  en  la  qual
l'Ajuntament s'acollirà, tal com ha vingut fent els darrers anys, i es preveu un import de 26.479,48 euros,
d'acord amb la resolució de concessió  de les  sol·licituds de subvenció  per  a la  convocatòria  per  a  la
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concessió  de  subvencions  adreçades  als  ens  locals  per  a  l'execució  d'actuació  de  manteniment  i
conservació de les lleres públiques i prevenció i reparació de danys en el domini públic hidràulic. Es preveu
l'import de 41.140 euros per a la subvenció de zones de baixes emissions i s'incorpora la subvenció de la
Diputació de Tarragona per un import de 100.000 euros per a fer activitats a les fires. Pel que fa a les
identificacions de les subvencions finalistes procedents d'altres administracions i ens que es preveuen
inicialment al pressupost, s'ha tingut en compte les que es coneixen en la resolució, però també aquelles
que estan compromeses pels diferents departaments de la Generalitat i altres ens i que estaven totalment
o parcialment pendents de generar, així com aquelles que tenen un caràcter recurrent i quasi periòdic,
però en virtut del servei que estan prestant. 

Quant al capítol 5 d'ingressos patrimonials, experimenta un increment del 59,16%, passant de 533.000
euros  a  una  previsió  de  848.340.  Els  conceptes  que  representen  la  variació  més  significativa  en
increments  són els  interessos,  que passen  de 100 euros a  200.000 euros,  motivat  per  les  peticions
efectuades al tipus d'interès actual. Les concessions, que s'incrementen en 49.927 euros, basades també
en l'estat d'execució actual, i el cànon de l'Empresa Municipal de Serveis Públics s'incrementa un 33,51% i
suposa 83.433 euros. 

En el capítol 6 d'alienació d’inversions reals no hi ha disposat cap euro, per tant, 0 euros com en exercicis
anteriors, i en les transferències de capital, davant dels 0 euros de l'any 2022 es contempla la previsió
d'ingressos d'1.386.460 euros amb les subvencions que es preveuen inicialment. Tindríem 17.000 euros
de la subvenció de la Generalitat per a adquisició de llibres i material per a la biblioteca, 1.130.500 euros
per a la construcció de dues llars d'infants, 78.960 euros per a la climatització del Museu, i la subvenció
per a la rehabilitació del Balneari del Porcar, per import de 160.000 euros, de la que ja disposem resolució.
No es preveuen inicialment altres subvencions sol·licitades, però de les que no es disposa resolució i per
les  quals  caldrà resolució i  efectuar  les  corresponents  modificacions  pressupostàries  de generació  de
crèdit i la dotació de crèdits. 

El capítol 8 d'actius financers presenta una previsió inicial de 42.200 euros, xifra idèntica a la que hi havia
el 2022, integrada per dos conceptes: les bestretes de personal de 20.000 euros i la devolució parcial
prevista d'un préstec que es va efectuar a la societat de capital majoritari del municipi, que és l'escorxador,
de 22.000 euros. Al capítol 9 es preveu inicialment al pressupost una operació de préstec per a inversions
per un import d’1.900.000 euros.

Passem ara al pressupost de despeses. La despesa s'incrementa de forma diferent segons els grups de
despesa  que  integren  el  pressupost.  S'incrementa  la  despesa  corrent  un  17,19 %  amb  relació  al
pressupost del 22, passa de 30.807.500 euros a 36.102.000 euros, tenint en compte que estem parlant
d'increments acumulats de dos exercicis, ja que el 2023 no es disposava de pressupost i anàvem amb
pressupostos prorrogats. Les operacions de capital s'incrementen un 372 % perquè al pressupost del 22
no es preveia fer inversions finançades ni en préstec ni en subvencions, i ara ja sí que entraré a detallar
per capítols. 

El capítol 1 de despeses de personal suma un total de 13.704.000 euros enfront dels 11.830.000 euros
del 2022, i  representant un increment del 15,84 %. Els principals elements que es tenen en compte a
l'hora de fer este càlcul  i  este increment són els increments  retributius en referència a les previsions
inicials efectuades el 22, es preveu un increment del 7,68 % en les retribucions resultants de les diferents
disposicions normatives que s'han anat publicant.

Pel que fa als topalls de la base màxima de cotització, en absència de normativa per al 2024, els càlculs
s'han realitzat preveient que el topall màxim en base a la cotització de la Seguretat Social quedarà a partir
de l'1 de gener del 24 en 4.742,45 euros mensuals, que suposa un increment d'un 5,5 % més del que
determina l'article de la Llei 31/22, de 23 de desembre, de pressupostos generals de l'Estat per a l'any
2023, que el fixava en 4.495,50. D'acord amb la nova Llei de la Seguretat Social, a partir del pròxim 1 de
gener del 24, els alumnes i les alumnes que realitzen pràctiques formatives o pràctiques acadèmiques a
l'Ajuntament,  incloses en programes de formació,  hauran de cotitzar  a la  Seguretat  Social  pel  període
d'aquestes  pràctiques i  a  tal  efecte  també s'hi  preveu  una dotació  pressupostària.  Els  crèdits  de  les
partides  del  capítol  1  per  al  2024  contemplen  estòs  increments,  mentre  que  per  atendre  el  0,5 %
d'increment del 2023 en cas que es compleixi el que sembla que es complirà, en un acord del Consell de
Ministres, es preveu fer ús dels crèdits previstos al capítol 5 de despeses al fons de contingència prèvia a
la  corresponent  modificació  pressupostària.  Les  modificacions  de  plantilla  dels  anys  22  i  23,  en
l'elaboració del capítol 1 s'ha tingut en compte les modificacions efectuades a la plantilla del personal de
l'Ajuntament d'ençà de l'aprovació del pressupost del 22, així com la proposta de modificació de places que
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es preveu en el  nou pressupost.  Aquí s'hi  han tingut en compte els programes temporals  derivats de
resolucions de subvencions que ja s'han iniciat i que tenen continuïtat el 2024, consignant en les seves
previsions inicials els imports previstos per a l'anualitat del 2024, en el moment en què es va efectuar la
modificació pressupostària de generació de crèdit. L'import global d'estos conceptes suma 539.437,36
euros, i hi haurà nous programes temporals, es preveuen els crèdits per a la contractació de determinat
personal  interí  no  estructural,  vinculat  a  programes  temporals  o  subvencionats,  que  obligatòriament
comporten la necessitat de contractar personal, hi ha crèdits, també per poder atendre baixes de llarga
durada que es considera absolutament necessari poder cobrir. El procés d'estabilització del personal que
s'està  realitzant  i  que podria  comportar  alguna eventual  indemnització  també s'ha  incorporat  en està
partida. Es preveuen també crèdits per a les necessitats derivades de l'eventual posada en marxa de la llar
d'infants i una previsió per atendre l'increment del salari mínim interprofessional. Una partida per a les
quotes de la Seguretat Social per a estudiants en conveni amb pràctiques. I no es doten al cent per cent
determinades  places  de plantilla  vacants  i  no  ocupades  per  adaptar-les  a  la  previsió  d'execució  dels
diferents processos de selecció que estan en marxa. 

*-*-*

S’incorpora a la sessió la Sra. ANNA REHUES GRAU (JUNTS)

*-*-*

Finalment,  el  2024  finalitza  la  concessió  de  l'aparcament  de  la  plaça  d'Alfons  XII  i  està  prevista  la
municipalització del personal fins que no s'acordi quina inversió, i com es fa la millora de la plaça Alfons XII
i com es gestiona l'aparcament. Com també es contempla la municipalització del personal que duu a terme
la neteja dels edificis municipals. En el moment en què es produeixi este canvi en la gestió, caldrà fer les
corresponents modificacions per incorporar-lo al pressupost. 

En referència al capítol 2 de despeses corrents de béns i serveis, s'incrementa en 1.507.500 euros, fins a
assolir un total de 14.103.000 euros, que, comparats amb els previstos inicialment el 2022, representa un
increment d'un 11,97 %. Amb relació a la comparació entre les previsions inicials del 2024 i  2022 en
termes homogenis, cal tindre en compte els següents fets. Amb motiu de la dissolució de GUMTSA, les
tasques de la gestió de la zona d'estacionament regulat en superfície ja van ser preveien en este capítol,
ara es preveuen en la seua major part el capítol 1, atès que el personal es va subrogar a l'Ajuntament.
Tampoc es preveuen els lloguers de la caserna i magatzem i tampoc el subministrament d'energia elèctrica
de l'estadi, atès que se'n fa càrrec la societat Tortosasport. Només tenint en compte estòs fets, la variació
en termes més homogenis entre les previsions inicials del 24 i el 22 seria d'un increment de més del 15 %,
en lloc de l'11,97 % al que mos referíem anteriorment. Els crèdits que figuren en les partides d'este capítol,
conjuntament amb les del capítol 1, tenen per objecte donar cobertura pressupostària a la gran majoria de
serveis i actuacions que presta l'Ajuntament des dels diferents departaments en què s'estructura. Com a
mandat del Govern es continua prestant estòs serveis necessaris amb el millor nivell de qualitat que es
pugui assumir pressupostàriament, tenint en compte l'escenari a mitj termini que dibuixen els diferents
plans d'àmbit temporal superior a l'exercici.

Pel seu volum, indicar que gairebé la meitat dels crèdits d'este capítol 2 són gestionats pel Departament de
Serveis  per  a  prestar  i  millorar  els  serveis  de  via  pública.  L'altre  departament  que gestiona una  part
important d'este capítol és el Departament d'Acció Social, que incrementa els seus recursos en un 28,22 %.
Per  la  seua importància quantitativa,  indicar  també que només les partides destinades a atendre  les
despeses  relacionades  amb  subministrament  d'energia  elèctrica  per  a  equipaments  municipals,  per
enllumenat de la via pública i el manteniment d'aquest, s'incrementen un 54,30 %, uns 753.800 euros
aproximadament. Igualment, fer referència que les partides destinades al subministrament de gas pateixen
un increment del 158,24%. 

Detallant les partides, les dotacions pressupostàries dels diferents programes enquadrats en l'orgànica de
Benestar Social, BSO, sumen un import global d’1.197.670 euros, que representa un 28,22 % d'increment
respecte al 22. Les principals variacions respecte a l'any 2022 són que es preveu inicialment noves fitxes
del contracte programa, una fitxa de supervisió de l’EBAIX, una fitxa de coordinació també de suport tècnic
de l’EBAIX, la fitxa del SOAF, que s'incrementa, la fitxa d'envelliment quilòmetre zero i la de suport a les
famílies i cuidadors, així com el programa de Temps per a cures. Destaca un increment global de 100.000
euros  en  les  partides  destinades  al  SAD  i  la  resta  de  programes  es  mantenen  bàsicament  amb  les
variacions resultants del contingut de les fitxes del contracte programa i de les previsions efectuades pel
departament gestor. Els crèdits de les partides en orgànica d'Ensenyament presenten un increment del
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98,20 %, situant-se el total de crèdits en 384.700 euros enfront dels 174.100 de l'any 2022. Es preveuen
nous programes com el PlaZI, el Programa d'Atenció al Poble Gitano, i el programa, amb una dotació inicial
de 2.000 euros per al Consell de la Infància. Al mateix temps, hi ha una previsió de 42.100 euros per a
despeses de funcionament de la llar d'infants. Detallant les variacions més significatives dels programes
que existien en està orgànica, s'incrementen 91.300 euros els crèdits del programa per al Pla Educatiu
d'Entorn. S'incrementen en 37.500 els crèdits del programa de l'Escola Municipal de Teatre. Es passa de
45.200 a 48.000 euros per al programa de menjadors infantils en període de vacances escolars, per tal de
poder mantindre i ampliar el servei. Es mantenen sense variacions significatives les dotacions de la resta
de programes que s'atenen dintre d'esta orgànica. 

Els imports consignats inicialment a l'orgànica de Festes destinats a atendre les despeses derivades de la
Festa del Renaixement i Festes de la Cinta i la Cavalcada de Reis sumen un import de 492.000 euros
enfront dels 594.000 de 2022. Per tant, decrementen un 17,17 %. Es contemplen sota l'orgànica de Fires
les despeses derivades de les activitats, de la realització de certàmens firals, als quals es destinaran un
import de 230.040 euros, incrementant-se un 39,29 % respecte a l'any 2022. 

Els crèdits de l'orgànica Governació s'incrementen un 34,25 %,  i  l'increment ve palès  per  les partides
destinades a treballs per a gestió forestal sostenible i a la redacció d'un Pla de prevenció i delimitació en el
mateix àmbit. La resta de partides es mantenen en els ajustos corresponents que ha demanat l'òrgan
gestor. 

A l’orgànica de Cultura,  que incorpora les  despeses  derivades de les activitats de cultura,  patrimoni  i
biblioteca, s'incrementen els crèdits en un 34,50 % respecte al 2022, passant de 332.700 a 447.480, i hi
ha activitats d'esta orgànica que es preveuen al capítol 4. 

Quant  a  l'orgànica  de  Turisme,  la  partida  destinada  a  Memòria  Històrica  ara  ha  passat  a  Cultura  i
s'incrementa la seva dotació fins a 8.000 euros. 

De la resta de partides, la que experimenta una variació més significativa és la destinada a actuacions
culturals,  que arriba a 398.000 euros,  un 44,73% més que el  2022. Els crèdits per a les aplicacions
pressupostàries… Es mantenen les dotacions més importants com són el lloguer, execucions subsidiàries,
reallotjament i redacció de projectes, creant una partida específica per a la creació d'un Pla d'accessibilitat.

Els  crèdits  per  a  les  partides  en  orgànica  Joventut  s'incrementen  un  19,94 %.  Es  mantenen  tots  els
programes. Art Total, Espai Jove, Formació Alternativa, Ebre Música, Oficina Jove del Baix Ebre, Fira de la
Solidaritat  i  Punt  del  Voluntariat.  En  mobilitat,  els  crèdits  sumen  un  import  de  519.900  euros,  que
representen una lleugera variació a la baixa del 0,16 %.

Es creen partides per a estudis i treballs tècnics i campanyes de sensibilització relacionades amb la zona
de  baixes  emissions  (ZBE)  per  un  import  de  67.400  euros.  La  partida  destinada  a  transport  públic
s'incrementa en 4.000 euros i  la de transport  adaptat  amb les seues diferents modalitats en 51.000
euros, en funció dels costos i licitacions previstes. S'ajusten els crèdits a la realització del Pla de Mobilitat
Sostenible, atès ja el seu nivell d'execució, i es redueixen els imports destinats a senyalització, mentre la
resta es mantenen sense variacions significatives. 

Els crèdits de partides en l'orgànica del Centre de Formació Ocupacional, en què s'atenen les despeses
derivades  de  diferents  programes,  presenten  un  increment  del  80,54 %.  Estès  partides  preveuen  els
projectes en curs, així com el cofinançament municipal que pugui caldre per a determinats programes
sol·licitats i  dels  quals no estan en este moment en disponibilitat  les resolucions definitives.  Quan es
disposarà de les resolucions, s'efectuarà la corresponent generació de crèdit. 

En referència a l'orgànica de la Policia, presenta una variació a la baixa del 5,80 %, passant dels 480.425
euros a 452.550 euros. Si tenim en compte el fet que no es contempla el lloguer de la caserna i sí, en
canvi,  el  vestuari  del  personal  de  la  zona  d'estacionament  regulat  en  superfície,  mirant  estòs  valors
homogenis,  l'increment  és  del  10,24%.  Este  increment  efectiu es  materialitza  amb un increment  dels
crèdits destinats a lloguer de vehicles per al servei, que passa de 59.500 euros a 80.000, preveient una
nova licitació a la reparació i manteniment de vehicles, el combustible i el servei de la grua municipal, que
passa a ser de 130.000 euros. També figura una nova partida de 12.000 euros per atendre el vestuari del
personal  que  gestiona  la  zona  d'estacionament  de  la  zona  blava.  La  resta  de  partides  no  presenta
variacions significatives. 
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Pel que fa a l'orgànica de Promoció econòmica, suma un total de 80.150 euros, suposant una variació a la
baixa del 25,65%. Però cal  esmentar  que aquesta variació és deguda bàsicament a la reducció de la
partida destinada al lloguer d'elements d'ambientació nadalenca, que passa de 50.000 a 20.000 euros,
atès que el capítol 6 hi ha una inversió prevista pel mateix import de 30.000 euros per a aquesta finalitat.

Cal tindre també en compte que gairebé la resta de partides no varien. S'incrementa globalment en 5.000
euros la dotació de partides destinades a activitats lúdiques per a promoció de la realització d'actes i
esdeveniments, i la partida destinada a la Fira de Nadal s'incrementa un 16,88 % i tampoc no hi hauria
variacions significatives en la resta de partides. 

Els crèdits de l'orgànica de Turisme sumen un import de 138.800 euros, davant dels 87.200 del 2022,
suposant  una variació del  59,17 %.  Les partides que experimenten  major  increment van destinades a
atendre  el  manteniment  i  operativitat  funcional  dels  diferents  punts  d'interès  turístic  del  municipi.
Incrementem també un 13,02% els crèdits destinats a atendre les actuacions als Reguers, igual que a
Vinallop. Es manté una lleugera variació d'1,93 % els crèdits destinats a presidència. El 2024, la partida
destinada a activitats de Memòria Històrica passa a Cultura. S'incrementa en 28.000 euros la partida
destinada a estudis i treballs tècnics, 5.000 euros la destinada a la realització del procés participatiu, atès
el nou enfocament que se li vol donar. I se segueix concentrant per a una més efectiva gestió sota d'esta
orgànica  les  partides  destinades  a  difusió,  promoció  i  campanyes  que  abans  del  2022  es  trobaven
distribuïdes a diferents orgàniques i que en està ocasió, globalment, es redueixen en 15.000 euros. La
resta de partides no mostren variacions significatives. 

Els crèdits englobats a l'orgànica de Serveis sumen un import de 6.894.800 euros, davant dels 6.114.000
euros del 2022, és a dir, 780.800 euros més, suposant una variació del 12,77%. Comparant les dades de
manera més homogènia amb les partides de l'orgànica, presenten un increment de més del 19 % respecte
del 22. Per tant, a l'import global dels crèdits destinats a atendre els serveis bàsics de manteniment de la
ciutat i els serveis públics s'accentua de forma important la tendència sostinguda a l'alça. El 2024, els
crèdits en orgànica Serveis representen el 48,89 % de tots els crèdits del capítol 2, incrementant així el seu
pes relatiu del 2022, que era el 48,54%. El més significatiu en està partida és que es redueix un 1,75%,
ajustant-se al resultat de la licitació, la partida destinada a atendre les despeses de manteniment de parcs
i jardins. Avaluant de forma global les aplicacions pressupostàries destinades a atendre el manteniment de
l'enllumenat de la via pública, el seu subministrament elèctric i el subministrament elèctric a equipaments
municipals,  presenten un increment del 54,30%. L'import global que es consigna el  2024 per a estòs
conceptes  és  de  2.142.000  euros,  davant  d’1.388.200  euros  del  2022,  per  tant,  753.800  euros
addicionals. 

Considerades de forma conjunta, també, les partides de neteja viària,  recollida de residus i  la gestió i
tractament  presenten  en  la  seua  previsió  inicial  un  import  de  4.360.000  euros,  que  representa  un
increment del 15,50%, és a dir,  585.120 euros més respecte a les previsions inicials del  2022. Està
comparació s'ha realitzat per simplificar i tindre major claredat tenint en compte els crèdits en la matèria
que figuren tant al capítol 2 com els que figuren al capítol 4, i ateses les previsions del departament gestor
efectuades en base als contractes vigents i les tarifes del 2024 subministrades pel COPATE. La partida
destinada  a  atendre  el  subministrament  de  gas  s'incrementa  un  188,14%.  La  suma  de  les  partides
destinades a reparació i manteniment de via pública, fonts i espais públics s'incrementa globalment en
18.000 euros a causa de la creació d'una nova partida per mantindre les fonts públiques. Les partides
destinades al manteniment del mercat municipal es mantenen sense variació, llevat de la partida que hem
parlat abans del consum de gas, que incrementa de forma considerable. La partida de manteniment del
cementiri també es manté, igual com la del polígon industrial o la del manteniment de camins. Es crea una
nova partida de 32.100 euros per a la conservació i manteniment de lleres públiques. Com hem parlat ja
abans de la partida d'ingressos, conté una subvenció pel mateix import. Els crèdits de la partida de neteja
d'edificis municipals s'incrementen en 91.000 euros fins a assolir els 800.000 euros, és a dir, un 12,83%
d'increment.  Està  partida  tindrà  la  pertinent  modificació  quan  es  re-municipalitzi  el  servei.  La  partida
destinada a les reparacions d'edificis municipals s'incrementa un 5,26 % i la destinada a reparació de
maquinària  i  instal·lacions  es  manté  en  85.000  euros.  La  partida  destinada  a  atendre  cànons  per
abocaments  a  la  Confederació  Hidrogràfica  es  manté  i  s'incrementa  un 150 % la  partida  destinada a
preveure la legionel·losi per a adaptar-nos a la normativa al respecte. La partida per atendre actuacions en
l'àmbit de salubritat que presta el Consell Comarcal del Baix Ebre s'incrementa en un 47,62%. També es
preveu en el mateix capítol una nova partida pel conveni subscrit per al tractament contra la mosca negra.
S'elimina, com ja s'ha esmentat, la partida destinada a l'encàrrec de gestió de la zona d'estacionament
regulat, així com el lloguer del magatzem. Les partides destinades a reparacions i combustible del parc
mòbil es manté la primera, i s'incrementa un 5% la segona. Es manté sense variació la partida destinada a
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millores d'eficiència energètica. La partida per a adquisició de pis es rebaixa en 3.000 euros, tenint en
compte que es va crear durant la pandèmia. La resta de partides destinades a mantindre la via pública,
edificis i instal·lacions, o es mantenen o no representen variacions significatives. Els crèdits a l'orgànica de
recursos humans s'incrementen un 5,66. Els crèdits a serveis centrals s'ajusten a la baixa un 16,38 %. Els
crèdits de l'orgànica d'intervenció s'incrementen un 16,76%, fins als 766.000 euros, que s'estima que són
suficients per atendre les despeses, bàsicament consistents en les que s'originen per la recaptació.

Els crèdits de l'orgànica Informàtica s'incrementen un 8,39%. Els crèdits de tresoreria s'ajusten a la baixa
en un 33 %.  Els  crèdits de secretaria  es  reduïxen 17,07%, arribant  als  58.300 euros.  El  capítol  3 de
despeses financeres s'incrementa un 200,62 % respecte del 22, resultant uns crèdits totals d'1.449.000
euros. Este capítol permet atendre les despeses financeres dels interessos dels préstecs. Addicionalment,
els crèdits necessaris per atendre les despeses financeres que es deriven d'operacions de crèdit a llarg
termini, inclou una previsió per a possibles interessos de demora, comissions bancàries i de formalització.
Indicar en este aspecte que este exercici les previsions per atendre els interessos s'han incrementat molt
en  previsió,  especialment,  de  la  resolució  final  del  recurs  contenciós  administratiu  que  va  presentar
l'Institut Català del Sòl. La sentència es troba en fase d'execució i el detall de les operacions de crèdit, els
càlculs  realitzats  es  troben  en  l'estat  de  previsió  de  moviments  de  situació  del  deute  elaborat  per
tresoreria, així com el seu annex, que formen part de l'expedient del pressupost. En la dita informació es
detalla, en referència a la nova operació de préstec per a inversions, que es preveu que no es contempla
que generi despesa durant este exercici, atesa la planificació de tresoreria i la previsió de disposició del
préstec. 

Quant al  capítol  quart  de transferències corrents,  en termes absoluts sumen un import de 6.486.000
euros, que suposa un increment del 13 % respecte del 22. Analitzant els grans grups, tenim la previsió per
a les despeses de residus i salubritat, que s'incrementa un 37,75%, este increment representa 574.120
euros addicionals, passant el seu import a ser de 2.095.000 euros. Les aportacions a societats mercantils
de capital  íntegrament municipal incrementen un 8,86 % respecte a l'any 2022. Les previsions inicials
globals a les aportacions corrents a les EMDs, s'incrementen en 245.000 euros, un 13,69%, tenint en
compte les estimacions de la liquidació en curs i el conveni signat amb les empreses. L'aportació a la
Mancomunitat Tortosa-Roquetes es manté, igual com l'aportació al Consorci de la Ruta dels Tres Reis.

L'import  destinat  a  grups  polítics  municipals  es  redueix  un  6,52 %.  Les  aportacions  als  ens  en  que
l'Ajuntament  hi  participa  es  manté  pràcticament  igual  en  un  lleuger  decrement  del  0,23 %.  La  resta
d'aplicacions  pressupostàries  que  conformen  este  capítol  de  despeses  presenten  un  decrement  del
13,53 %. Pel que fa a les variacions a les societats mercantils, s'incrementa l'aportació a Tortosasport en
un 8,05 %. S'incrementa un 14,05 % l'aportació a Tortosa Media. I estès partides representen un increment
de capítol de 746.000 euros. Amb relació a les partides restants, es preveuen inicialment 135.000 euros. 

Repassant-ho per orgàniques, a Benestar Social: es manté inalterada l'aportació al conveni BAT, al Consell
Comarcal; 110.000 euros el Tiquet Fresc; 60.000 euros als crèdits per dotar a les atencions benèfiques i
assistencials; 40.000 euros a atendre les situacions d'ajuts d'urgència social per pobresa energètica. Hi ha
una nova partida destinada a millorar els ajuts i atencions benèfiques i assistencials amb un import de
20.000 euros.  S'incrementa un 27,03 %,  fins als 47.000 euros de subvenció a la Fundació Puríssima
Concepción Victoria per a la Casa d'Acollida; es mantenen els 40.000 euros de dotació  a la subvenció a
Càritas per al menjador social; es manté la dotació de 36.000 euros per a la partida pel procés comunitari;
es mantenen els 5.000 euros d'aportació al Fons Català; es mantenen 19.000 euros de subvenció a la
Creu Roja per a l'acollida integral de persones immigrades. Es dota una nova partida de 38.000 euros
destinada a atendre les despeses derivades del Conveni d'Hàbitat3. Es dota una nova partida en 7.200
euros destinada a atendre el Conveni «Sensellarisme» al Consell Comarcal. 

Amb relació a Ensenyament, es mantenen les consignacions per a la UNED, URV i Observatori de l'Ebre; es
manté la quota del Consorci de Normalització Lingüística; es manté la dotació pel concepte de transport
escolar  no  obligatori  del  Consell  Comarcal  del  Baix  Ebre;  la  dotació  de 2.500 euros  a  la  partida  per
concepte de Premis del foment del coneixement; es redueix de 10.100 a 7.000 euros la partida per a la
Fundació Jaume Bofill per al projecte Màgnet de l'Escola de Ferreries i es dota una nova partida per al
conveni amb la Càtedra de Turisme de la URV per 10.000 euros. Hi ha una nova partida també per al
conveni amb la Generalitat de Catalunya per a les escoles rurals dels Reguers i Vinallop per una partida de
10.000 euros.

Amb relació a Festes, es mantenen les subvencions a les associacions de veïns de Ferreries i de Santa
Clara per a Carnestoltes. Quant a Fires, es manté en el mateix import l'aplicació també  per al FEFIC.  A
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Governació es manté la partida de subvenció a l'ADF de Tortosa per gestió forestal per un import de 6.000
euros. S'incrementen fins a 8.000 euros la partida de subvenció a Progat. Quant a Cultura, no es preveu
partida per a la Medalla Francesc Gimeno; es manté l'aportació a la Xarxa Transversal; es manté també la
subvenció  a  Joventuts  Musicals;  es  mantenen  9.000  euros  per  a  la  dotació  per  al  premi  festival
d'intervencions efímeres «A Cel Obert»; 9.000 euros també per a l'Associació d'Amics de l'Ebre; es manté la
subvenció de l'Associació de la Colla Gegantera i Cort de Bèsties per 8.000 euros; es redueix 2.000 euros
de subvenció a l'Associació d'Amics de la Banda de Música, atès que està reducció es preveu pel mateix
import al capítol 7; es manté la subvenció a l'Associació dels Castellers de Tortosa per 4.000 euros i la
subvenció a l'Associació «A Cel Obert» per 11.000 euros. També es manté la subvenció per a l'organització
de la Mostra de Jazz per 25.000 euros, la partida de 20.000 euros per a la convocatòria de subvencions
en concurrència competitiva per al foment de la cultura.

A Informàtica s'ajusta a l'aportació del Consorci Localret. Joventut manté la subvenció a l'Associació de
Voluntaris del Parc de Nadal. La dotació pel conveni Obre’t’Ebre de Voluntariat europeu i es mantenen les
partides per atendre les subvencions a les EMDs que rep l'Ajuntament de la Generalitat pel concepte del
Pla Local de Joventut. El centre de formació es dota en 415 euros una partida per atendre la subvenció de
Cosex,  el programa  integral,  que  encara  està  pendent  de  finalitzar.  A  Presidència  es  mantenen  les
dotacions destinades a subvencions als sindicats, la subvenció al Tortosa English Festival, la subvenció a
l'Agrupació de Confraries de Setmana Santa, la subvenció extraordinària a l'Agrupació de Confraries de
Setmana Santa, es dota una nova partida de 3.000 euros per  subvencionar l'AMPA del  col·legi  Divina
Pastora de Vinallop per activitats; es manté la partida de subvenció de l'AMPA del col·legi Sant Antoni Abat
del Reguers, per activitats; es dota la subvenció al Club de Futbol Tortosa Ebre amb l'import de la suma
dels crèdits de què disposava el  22 i  surt  una quantitat resultant de 44.500 euros; s'incrementen un
26,32 %  fins  als  60.000  euros  la  partida  per  atendre  subvencions  de  concurrència  competitiva  a
associacions esportives; es mantenen les dotacions destinades a associacions de veïns; també l'aportació
a l'Associació de Defensa de la Ciutadania. Es redueix un 6,52 % la dotació de subvencions a grups polítics
i es manté l'aportació a les associacions de municipis. 

Quant a promoció, es manté l'aportació al Consorci de Desenvolupament del Baix Ebre i Montsià. També la
subvenció ordinària a totes les agrupacions i associacions comercials. Es manté sense variació la dotació a
la subvenció extraordinària de la Federació de Comerç per a fer un Nadal sostenible. Es dota també amb
135.000 euros, una partida per a la campanya de dinamització de Bons Tortosa; 5.000 euros per a una
partida de la campanya Tortosa de Tapes i no es dota l'aportació de Xarxa de Barris Antics. 

A Turisme s'incrementa la dotació fins a 3.900 euros per al conveni amb la Diputació de Tarragona per a
promoció  turística  i  participació  en  certàmens  turístics.  Es  mantenen  els  9.000  euros  d'aportació  al
Consorci Turístic dels Tres Reis i s'elimina la partida per subvencionar la realització del Festival de Cinema,
que es va preveure inicialment el 2019, atesa la forma de gestió que s'empra per a la seua realització. I es
dota  una  partida  de  1.500  euros  per  atendre  la  subvenció  de  l'Associació  d'Activitats  Turístiques  de
Tortosa.

El capítol 5 de fons de contingència presenta uns crèdits de 360.000 euros, davant dels 160.000 euros
que es preveien el 2022, i es considera convenient i prudent disposar -atesa la incertesa de l'escenari pel
que fa a la despesa i tenint en compte la important revisió i previsió d'ingressos extraordinaris efectuada i
esmentada en l'apartat d'ingressos-, així, per exemple, es preveu fer l'ús del fons de contingència si es
dona el cas que l'Estat, com ja s'ha dit abans, fixi el pagament d'este increment del 0,5 % dels salaris. 

Al capítol 6 d'inversions reals, els crèdits inicials per al 2024 ascendeixen a 4.988.000 euros enfront dels
crèdits de 875.000 euros del 2022, representa un increment del 470 %. Dels crèdits que figuren en estès
partides  van  les  actuacions  més  significatives  d’inversions  reals:  l'habilitació  d'una  nova  àrea
d'estacionament als terrenys de l'antiga estació; la construcció de dues llars d'infants; l'adquisició de béns
immobles;  la  nova  climatització  del  mercat  municipal;  la  instal·lació  de  plaques  solars  i  equipaments
municipals; el clima del Museu; l'actuació al Balneari del Porcar; l'actuació de millora a l'àmbit de l'antiga
església dels Dolors; la millora de l'accessibilitat; la millora de la via pública.

Les diferents partides i el seu finançament s'ha detallat també el document del Pla de finançament de les
inversions. I cal fer esment que hi ha altres actuacions que es poden dur a terme durant l'any 2024, no
figuren als  crèdits  inicials,  atès  que es  finançaran amb incorporació de romanent  de tresoreria  per  a
despeses amb finançament afectat d'obligada incorporació, que resulten de la liquidació del pressupost
del 23, així com actuacions que estan pendents de l'atorgament de subvencions. 
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Al capítol 8 d'actius financers, l'import d'este capítol, de 20.000 euros, correspon a la previsió per a les
bestretes del personal sense variació respecte al 22. I el capítol 9 de passius financers conté els crèdits
que tenen  les  amortitzacions  de  préstec  i  presenten  una suma de 4.090.000  euros,  que suposa  un
increment del 8,06 % respecte al 22. Este capítol recull els crèdits suficients per atendre les despeses
d'amortització de les operacions a llarg termini i en referència, com ja hem dit abans, al nou préstec per a
inversions, no es contempla que es generi cap tipus de despesa aquest any. 

Explicat el detall del pressupost, este pressupost que us presentem avui ascendix en global a 44.491.000
euros, que consolidat amb tot el grup municipal ascendeix a 94.217.593,23 euros. Un pressupost elaborat
en un escenari  econòmic molt diferent de l'últim pressupost aprovat del 2022, elaborat en un context
d'estabilitat econòmica en inflació baixa tipus d'interès a nivells mínims i increments salarials moderats.
Ara la situació econòmica ha capgirat l'economia mundial ha estat sacsejada per la guerra d'Ucraïna, per
les tensions a l'Orient Mitjà, i tot això s'ha traduït en una elevada inflació, un elevat cost de l'energia i un
increment molt significatiu de les despeses financeres. És a dir, un canvi total de l'escenari econòmic pel
que fa al pressupost al qual ens referirem, que és el de 2022, que queda totalment desfasat i, per tant, ha
estat necessari fer un esforç per equilibrar el pressupost. 

Uns comptes que s'estructuren en els següents eixos. Fer de Tortosa una ciutat per a les persones, per la
qual cosa les persones són el centre de totes les polítiques municipals i,  en especial  incidència, posa
l'accent en les persones més vulnerables. El pressupost del 2024 contempla la creació d'habitatges per a
joves i dues llars d'infants municipals. 

Fer de Tortosa una ciutat de progrés, reforçant l'activitat i el teixit comercial, de serveis i restauració amb la
recuperació dels Bons Tortosa, un calendari firal potent amb una edició especial d‘Expoebre vinculada a la
sostenibilitat  ambiental.  I  l'habilitació  d'un  aparcament  als  terrenys  d'Adif,  entre  altres  actuacions.
Incrementar l'atenció a la via pública i els equipaments municipals per fer una Tortosa més amable. A més
de la inversió per arranjament de la via pública, senyalització i eliminació de barreres arquitectòniques i
millora de camins, el pressupost del 24 contempla una important inversió per a la renovació del sistema de
climatització del Mercat Municipal i del Museu de Tortosa. 

En quart lloc, la situació d'emergència climàtica fa indispensable l'adopció de mesures que aposten per un
nou model energètic. En este sentit, el pressupost del 24 fa una aposta per la transició energètica i la
instal·lació de plaques fotovoltaiques en equipaments públics per tal de reduir l'impacte de la producció
energètica i estalviar costos en la factura elèctrica del futur. 

En cinquè lloc, la cultura i el patrimoni centren un altre dels eixos del pressupost del 2024. Tant l'activitat
cultural programada com les actuacions previstes per fer valdre el conjunt emmurallat són un motor de
l'activitat de la ciutat que cal fer valdre encara més. 

I, en sisè lloc, les aportacions a les EMDs i als pobles s'incrementen amb la voluntat de fer una Tortosa
més descentralitzada i en una gestió més pròxima a la ciutadania, així com una gestió més acurada i
eficient dels recursos, tant econòmics com humans. 

Es tracta del primer pressupost del govern municipal, un pressupost que atén les necessitats dels tortosins
i les tortosines, que potencia l'activitat econòmica del municipi, que fa de Tortosa una ciutat més amable,
amb més atenció a la via pública i als equipaments municipals, així com una Tortosa més adaptada al
canvi climàtic. 

Ja  vaig  acabant  la  meua  intervenció,  però  no  la  vull  acabar  sense  fer  un  agraïment  als  treballadors
municipals,  als  companys  regidors  que  han  participat  des de  les  seues  àrees  en la  confecció  d'este
pressupost i als grups de l'oposició que mos han fet propostes, amb un dels grups ha estat possible arribar
a un acord, amb l’altre no. 

Quant a les propostes que ens han fet arribar del grup de Junts per Tortosa, n'hem estat parlant durant
està setmana, no ha estat possible arribar a un acord. Se'ns demanava iniciar les obres del pavelló dels
Josepets i hem dit de manera reiterada aquest govern primer vol valorar el projecte i la seua viabilitat, i per
això estem en converses amb el govern central, per tant, no és un no, és treballem més amb relació a la
resta de punts que, en definitiva, són inversions que figuren en el Pla d'Actuació Municipal d'este govern i
amb la voluntat de facilitar l'acord estàvem disposats a incorporar-ne alguna i parlar-ne, com així vam fer.
Estic parlant, per exemple, de carrils bici; estic parlant també de Rambla de Catalunya; estic parlant de la
pista d'atletisme. El que no podíem és comprometre tampoc una inversió només en un barri de Tortosa.

-  Pàg. 20 / 46 -           MGE / erc



Plaça Espanya, 1
43500 Tortosa

T 977 58 58 00
F 977 58 58 52

info@tortosa.cat

www.tor tosa.cat

                               

Pensàvem i així ens ho vam demanar, que s'havia de distribuir està inversió que mos demanaven en actuar
en diferents barris. Per tant, no era tancar-nos a parlar-ne.

Amb  relació  als  Bons  Tortosa,  tal  com  vam  acordar  amb  la  Federació  de  Comerç,  està  partida
s'incrementarà a mesura que es vegi l'estat d'execució de pressupost. Per tant, ja ho teníem parlat amb la
Federació de Comerç i és un tema que este govern ja havia tractat amb els beneficiaris, i tampoc podíem
treure la concessió del pàrquing de plaça d'Alfons XII sense tindre un informe econòmic i de viabilitat, que
és el que els vam demanar: poder acordar tenir durant enguany este informe. Així que de tota manera, els
agraïm que mos facen propostes, en este moment no hem pogut arribar a acords, però esperem que en
pròxims pressupostos i que en pròximes actuacions d'este govern puguem arribar a acords i podem tindre
en compte les seues propostes. 

Quant a les propostes que sí que han incorporat, a proposta del grup de la CUP, suposo que hi entrarà en
detall el senyor Arnau, però sí que vull agrair-los la disponibilitat a l'acord. Un acord sempre representa
renúncies per les parts i, per tant, renúncies d'uns i dels altres, però predomina sempre els punts d'acord. I
durant aquestes setmanes que hem anat parlant, hem tingut està discussió constructiva. Vull agrair-li a
vostè està predisposició i també a les persones que l'han acompanyat durant estès negociacions, i que
mos han permès incorporar  propostes a este pressupost  amb l'objectiu de la  millora energètica, amb
l'objectiu de l'adquisició d'habitatge social i per a joves, i també transformar la ciutat en una ciutat que posi
al  centre  les  persones.  Sense  cap mena  de dubte,  estès  propostes  han millorat  el  pressupost  i  mos
permetran  treballar  tots  plegats  perquè  Tortosa  i  els  seus  pobles  siguen  una  ciutat  centrada  en  les
persones, fent de Tortosa una ciutat de progrés i preparada per a fer front als reptes de futur. Gràcies.” 

Intervenció del Sr. Alcalde

“Moltes gràcies  senyora Viña.  Tot  seguit,  ara iniciarem una ronda d'intervencions pels  diferents grups
municipals que així ho creguin oportú i, per tant, en primer lloc té la paraula el senyor Sergi Arnau, en
representació del grup municipal de la CUP.”

Intervenció del Sr. Arnau

“Gràcies, senyor alcalde. No m'estendré tant com la senyora Viña. Evidentment, no es tracta del pressupost
que desitjaríem, com possiblement tampoc no es tracta del pressupost que desitjaria el govern municipal
per diversos factors. D'entrada, com sempre hem manifestat, pels límits de la pròpia institució. Per altra
banda, per la situació econòmica que viu l'Ajuntament amb relació a la despesa energètica, els interessos
bancaris o l'increment de costos de personal que valorem positivament però que evidentment requereix
trobar fonts de finançament addicionals, per un sistema de finançament injust que sempre hem denunciat
des del nostre grup municipal, perquè l'Ajuntament de Tortosa i tots els ajuntaments ens han de prestar un
seguit de serveis pels quals estan injustament finançats per part de les administracions supramunicipals. I
per  últim,  per  la  representació  que tenim com a  grup  municipal,  tenim un regidor  dels  21 regidors  i
regidores que componen l'Ajuntament. Tot i així, evidentment l'aritmètica està clara i també el nostre vot
d'alguna manera decanta, no?, l'aprovació o no del pressupost i creiem que hem utilitzat està capacitat
d'incidència en el pressupost que avui es porta a aprovació.

Sincerament, estem satisfets amb el resultat de la negociació. Creiem que és un pressupost positiu per als
veïns i les veïnes de la ciutat i que millora el pressupost actualment vigent, que era el de l'any 2022. Hem
de valorar la receptivitat del govern treballant en la línia adequada i sent responsables també en el pacte
d'estabilitat  que  vam signar  al  principi  del  mandat,  amb relació  a  les  polítiques  comunitàries  per  tal
d'incrementar la cohesió social, amb relació a la municipalització dels serveis públics, amb relació a la
descarbonització  del  municipi,  treballant  per  acabar  amb  els  desequilibris  entre  barris  a  través  de
polítiques d'habitatges destinades al  fet que totes les persones tinguin una llar digna o incorporant el
feminisme i l'antiracisme com a eixos transversals en les accions i les polítiques de l'Ajuntament. 

Més enllà de la negociació que hem portat a terme i que bé comentava la senyora Viña i que ja d'entrada el
govern  municipal  va  presentar  un  pressupost  que  incorporava  reivindicacions  que  per  al  nostre  grup
municipal han sigut, d’una manera, històriques des que tenim representació a l'Ajuntament, no tan sols del
nostre grup municipal, sinó de diversos moviments socials de la ciutat.

Per exemple, escoles bressol. El pressupost contempla la inversió en dues escoles bressol i la dotació del
personal necessari per posar-les en marxa per al curs 2024-2025. Una tècnica d'igualtat, una reivindicació
històrica dels moviments feministes de la ciutat i l'increment de les jornades de l'advocada i la psicòloga,
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dues administratives per al departament de Serveis Socials, una tècnica en matèria d'immigració i per a
combatre el racisme. La redacció d'un Pla de mobilitat sostenible, la redacció d'un Pla d'habitatge, entre
altres propostes que hi ha al pressupost del govern municipal que ens van presentar i ja incorporava. 

Dit això, sí que, tal com apuntava la senyora Viña, volem fer menció a les propostes que hem treballat i
negociat  en l'equip de govern i  que s'han incorporat al  pressupost  de 2024 en matèria d'inversió.  En
habitatges socials incorpora una partida per a l'adquisició d'habitatges de 526.000 euros amb l'anunci per
part del  govern de l'adquisició immediata de 7 habitatges per valor de 130.000 euros i  el compromís
d'arribar a un parc públic d'habitatge social de 60 habitatges durant el mandat. En matèria energètica hem
parlat i hem acordat un Pla plurianual d'eficiència energètica en un gran impuls inicial de 400.000 euros
per a l'adquisició de plaques solars i 440.000 euros en matèria d'eficiència energètica.

A nivell d'espai públic, la transformació significativa de la plaça dels Dolors amb un pressupost de 80.000
euros;  també a nivell  d'espai  públic,  la  redacció d'un Pla d'accessibilitat  universal  amb la participació
d’ASSIDE i d'altres entitats de la ciutat amb un pressupost de 30.000 euros i, de la mateixa manera, una
línia de subvencions de 10.000 euros per  adaptar comerços de la  ciutat.  A nivell  educatiu existeix  el
compromís per part del govern de fer una tercera escola bressol pública durant el mandat al nucli antic o al
centre. Altres aspectes, que també apuntava la senyora Viña, seria la recuperació de les fonts perdudes
durant els últims 15 anys i el seu manteniment en un pressupost de 20.000 euros i la instal·lació de bancs
per a seure, establint rutes per accedir al centre en un pressupost de 6.000 euros. A nivell cultural, es
promourà, a través de les ordenances, l'accés gratuït a diferents espais patrimonials i culturals de la ciutat,
a  totes  les  persones  empadronades  a  la  ciutat,  com  els  Jardins  del  Príncep,  el  Museu,  la  Casa  del
Renaixement, la Cota Zero, etcètera.

A nivell d'habitatge i parlant en l'àmbit de personal, una persona vinculada a Serveis Socials farà tasques
administratives al  departament amb relació a l'habitatge i  existix  el  compromís  per  part  de l'equip  de
govern de la incorporació d'un tècnic o una tècnica de cara a l'any 2025. Amb relació als joves en situació
de vulnerabilitat, a través del contracte programa de la Generalitat, s'incorporaran 3 persones adreçades a
fer acompanyament a joves en situació de risc d'exclusió social, que estaran, en part, finançades per la
Generalitat de Catalunya amb un pressupost de 97.400 euros. A nivell de…, en matèria fiscal, per tal de
desenvolupar gran part dels acords a què vam arribar durant la negociació de les ordenances, s’incorporen
dues persones tècniques per al desenvolupament d'estos acords, tant en matèria de gestió d'ingressos
com en l'àrea d'inspecció o l'elaboració del cens d'habitatges buit. I, per altra banda, es crea la línia d'ajuts
al pagament de l'IBI  inicialment  en un valor  de 20.000 euros,  augmentables segons la demanda que
d'entrada directament beneficiaria al voltant de 150 o 160 unitats familiars d'acord amb l'IBI mitjà de la
ciutat. També es contracta una persona, i està en vies de contractació, que era per a fer el control dels
contractes públics externalitzats a l'Ajuntament. A nivell de municipalització, tal com ha apuntat la senyora
Viña, és municipalitzar el servei de neteja d'edificis municipals en un contracte del voltant de 800.000
euros. 50 persones, a diferents jornades, seran subrogades per l'Ajuntament i immediatament s'inicia la
tramitació i la subrogació. Es convocarà la mesa de negociació i la modificació de la relació dels llocs de
treball i la voluntat de l'Ajuntament és tindre-ho enllestit en els pròxims tres mesos i això tan sols és un
primer  pas.  Tal  com  hem  anat  treballant  i  anunciant  els  últims  mesos,  es  realitzarà  un  llistat  dels
contractes  públics  i  la  seua  data  de  venciment  i  s'anirà  estudiant,  cas  per  cas,  la  seua  possible
municipalització. En matèria de gestió forestal, realitza una inversió de 20.000 euros en gestió forestal i
s’elaborarà un Pla de prevenció d'incendis i  delimitació  de les  franges  perimetrals,  pressupostat  amb
18.000 euros. També realitzarà una demanda formal a la Generalitat de Catalunya per a perquè es faça
una nova escola al barri de Remolins.

S'elimina la subvenció al  Bisbat  de 30.000 euros.  S'impulsa  un procés participatiu per  transformar  el
model de pressupostos participatius en una dotació de 10.000 euros. També es realitzarà una prova pilot
vinculada al procés de matriculació de les escoles bressol i existeix el compromís del govern municipal, i,
de fet, ens consta que ja s'està treballant amb la Generalitat de Catalunya per obrir una oficina municipal
d'escolarització de cara als cursos que ve i ara, a partir de l'any 2025, i al curs 2024-2025, es realitzarà
està  prova  pilot  amb  relació  a  les  escoles  bressol  municipals.  Altres  aspectes  que  hem  treballat  a
l'Ajuntament i  que estan en vies de desenvolupament seria el  compromís de reformular  la gestió dels
serveis socials des d'una vessant no assistencialista i no vinculada en tants casos a l'Església. Per altra
banda, també s'incrementa la dotació a Progat,  passant  de 6.000 a 8.000 euros i  a una reducció en
15.000 euros en publicitat en el pressupost de l'Ajuntament, i 10.000 euros al WIN. 

Bé, entenem que a través d'estès propostes que hem negociat i que s'han incorporat al pressupost, es
materialitza un gir a l'esquerra en les accions de l'Ajuntament. Creiem que hem treballat un pressupost que
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millora el pressupost anterior. S'evidencia la capacitat d'incidència de la CUP i que desplacem l'eix polític
de l'Ajuntament a l'esquerra. I agraïm la receptivitat del govern a escoltar les nostres propostes. Volem
pensar que si l'aritmètica fos una altra ens escoltarien igual, però per si de cas, seguirem treballant en la
nostra línia per capgirar el model de ciutat. Votarem a favor de la proposta.”

Intervenció del Sr. Alcalde

“Gràcies, senyor Arnau, té ara la paraula la senyora Meritxell Roigé, en representació del grup municipal de
Junts.”

Intervenció de la Sra. Roigé

“Gràcies, alcalde, regidora i regidors. Bona tarda, de nou! Avui el govern porta a aprovació un pressupost
on el tret més característic, el que acaba destacant més, el titular més important de tots els titulars que
dona el  pressupost  perquè  veurem que en dona uns  quants  i  després  ho explicarem,  és  que és  un
pressupost que suposa la pujada més gran d'impostos que hem conegut a Tortosa, que recordem mai a
Tortosa i que a més, ara, amb el pressupost que estem portant a aprovació, s'ha acabat de demostrar que
era una pujada innecessària com sempre hem dit, i com explicarem. 

L'aprovació del pressupost és un dels moments més importants de l'any, ho hem dit abans. Estem davant
del document que determina què és el que vol fer el govern, com ho vol fer i com es vol finançar, i, per tant,
abans  de  començar,  sí  que  em permetran  aportar  un  punt  de  rigorositat  al  respecte.  Cal  analitzar  i
comparar el pressupost per molt que vostès s'entestin del 24 al 23, perquè el 23 teníem pressupost, un
pressupost prorrogat amb modificació pressupostària però un pressupost. El pressupost que hem tingut a
Tortosa al llarg de tot l'any i, per tant, hem de comparar què ens vam gastar i quins ingressos vam tindre
l'any 23 i què posa el pressupost de l'any 24, perquè suposo que ningú està dubtant que l'any 23 vam
pagar les factures de llum, vam pagar les nòmines del personal de la casa i vam pagar els interessos. I tot
s'ha efectuat el 23, i s'ha fet, evidentment, amb pressupost, com tothom pot pensar. A més a més, si
mirem l'expedient del pressupost, veiem també que acompanya l'estat d'execució, no del 22, que també,
sinó  del  23,  de  27 de desembre del  23 exactament,  perquè és a  partir  d'este  document  que vostès
entreguen quan se sap i s'analitza què es necessita per a l'any 2024. Per això forma part de l'expedient
que avui portem a aprovació.  Entendran,  per tant,  que el  nostre grup,  un cop analitzat amb detall  tot
l'expedient,  els  annexos,  també  el  que  vam  fer  avançar  també el  govern  respecte  a  la  situació  que
presentava este pressupost, podem afirmar de nou que este pressupost no està ben fet, no respon a la
realitat ni és, evidentment, el que necessiten els tortosins i tortosines.

Primer que res parlarem de l'anomalia que estem vivint, i és que avui estem a 29 de gener. Porten un
pressupost per al 2024 a 29 de gener de 2024. No és normal este endarreriment a 29 de gener que
estiguem aprovant este pressupost. Mai ho havíem viscut amb els últims, que jo sàpiga, vint-i-cinc anys
que haguéssim arribat a aquesta data de gener,  diferents governs, diferents alcaldes. Perquè van dos
mesos tard per tal que el pressupost entri en vigor i no s'hagués hagut de fer la pròrroga pressupostària i
els tècnics no hagin de fer pressupost i pròrroga, i a més a més, la liquidació, calia aprovar-lo abans de
final de novembre i no s'entén en cap cas, tenint en compte que el regidor de la CUP ja els ho va dir el
passat mes de juny que els aprovaria el pressupost. Per tant, encara s'entén menys i demostra la falta de
treball i la falta de rigorositat. I ara confirmem també que l'única comissió, després del que hem vist avui al
matí, només hi ha hagut una comissió per a parlar del pressupost, una única comissió. D’això també la
regidora d'Hisenda n’ha fet història. Només n’hi ha hagut una i, a més a més, no s'ha explicat res del
pressupost en està comissió. També ha tornat a fer història. Però ara puc confirmar, després del que hem
escoltat, que la senyora Viña sap llegir, perquè clar, ho hem anat llegint, hem anat passant les pàgines.
Primer hem començat per l'informe del director tècnic del cap de l'àrea de Serveis Centrals, que l'ha llegit
textualment tot, de 50 pàgines, i després hem passat a la memòria de l'alcalde, on també l'ha anat llegint
pràcticament tot. O sigui, a mi m'ha fet sincerament una mica de vergonya al respecte. En tot cas, podria
haver convocat el  ple a les 6 perquè per  a llegir  una cosa que tots plegats ja  havíem llegit,  almenys
nosaltres, potser no calia fer el que han fet. 

Este retard de dos mesos perjudica la ciutat i, per tant, no entenem que hagi passat això. Però en tot cas,
abans d'entrar en el  detall  del pressupost,  que en parlarem i  també de quin és el  detall  de totes les
partides, amb un anàlisi que no tindrà, no s'anirà llegint partida per partida en tot cas, sinó que analitzarà
el que està bé i el que no està bé, perquè sí, segurament hi ha coses que estan bé, i tant, unes quantes.
Però abans d'entrar en el detall parlarem de la seua voluntat de negociació, perquè d’esta iniciativa, que
també n'ha fet referència la regidora d'Hisenda. Perquè voler pactar el pressupost, voler dialogar-lo, és una
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evidència que no ha estat així, perquè la voluntat ha estat zero des del primer dia. Perquè si hi ha hagut
reunió, ha sigut a instàncies nostres. La primera d'elles la vam demanar nosaltres mateixos que es fes una
reunió, i la segona d'elles la vam tornar a demanar perquè també es volia despatxar ràpidament i per
telèfon. En tot cas, és un pressupost que ens va arribar per una instància telemàtica. També hem fet
història amb això, no havia passat mai amb els deu dies que pertoca. Sort que vam fer un reglament, que
vam pactar amb la CUP al seu moment, que amb aquest reglament també vam establir que tindrien 10
dies per enviar el que és el pressupost, sinó potser ho envien avui al matí i, en tot cas, este pressupost que
vam conèixer i que vam saber també per la premsa que farien el ple el dia 29, avui també hem sabut per la
premsa este matí que seria a les 4 de la tarda. Si nosaltres no ho demanem, si nosaltres no n’insistim, no
hi hagués hagut cap reunió. I vull recordar a aquells regidors desmemoriats que, en este cas, els principals
que estan fent el pressupost avui, portaveus i no portaveus, i també regidors de partits que havien estat
també portant Hisenda a l'Ajuntament de Tortosa, que per part nostra sempre s’havien fet moltes reunions
amb els diferents portaveus com pertoca. En el cas meu, l'anterior mandat de 2 a 3 reunions amb cada
grup municipal. I no era com ara que només n'hi ha dos. N'hi havia uns quants més de grups municipals.
Els donàvem la informació a l'oposició, es donaven els capítols, però no jo, jo, l'alcalde d'abans, l'alcalde
d'abans, anaven entregant els diferents capítols a l'oposició. I si mirem l'últim mandat, l'últim pressupost
del  mandat  passat,  vam fer  fins  a  sis  comissions,  quatre  per  a  entregar,  dues  per  poder  acabar  de
dictaminar, una per a presentar i l'altra per a dictaminar.

Avui n'hem fet una en què no s'ha ni presentat el pressupost. En fi, això és la manera que tenen de fer. Jo
no vull imaginar què hagués passat si haguéssim fet natros el que ha fet vostè avui, senyor Jordan, és a
dir, hagués arribat aquí amb una convocatòria d'avui mateix, per avui mateix, sense donar deu dies per
telemàticament, segurament, avui estaríem sols aquí i no haguessin ni vingut com ens tenien acostumats.
Ara, com està assegut en un altre lloc, ara tot s'hi val i, per tant, podem anar a fer el que vulgui, a passar
absolutament el rodet, perquè això és una falta absoluta de respecte, més enllà de la rigorositat que hauria
de tindre com a alcalde, que vol que la institució siga la que és i no el que està aconseguint que siga. 

Per  tant,  este  retard  exemplifica  exactament  està  manera  de fer,  este  desgovern  de l'Ajuntament  de
Tortosa,  està incapacitat  de gestió  del  govern tripartit  i  el  que està dient  tothom avui  a  Tortosa,  que
l'alcaldia li ve gran senyor Jordan. 

I este pressupost que porten a aprovació a final de gener i que no entrarà en vigor fins al mes de març, no
comença en este document que aprovem avui, sinó amb la pujada d'impostos més gran que hem vist a la
història de Tortosa. Perquè si un titular, ja hem dit, que té este pressupost és està pujada d'impostos i que
ara es demostra amb el pressupost aprovat, que no era necessària està pujada que mos han imposat i que
afecta tant les famílies de Tortosa, que durant l'any anirem veient què suposa la seua manera de fer
política. Estem al pòdium de Catalunya. A mi m'agradava estar al pòdium de Catalunya amb altres coses,
no amb la pujada d'impostos. Ho hem vist. Hem sortit a tots els mitjans nacionals entre el primer i el segon
lloc pel que fa a pujada d'impostos, hem aconseguit sortir a tots els mitjans de comunicació dient que som
els que més apugem impostos de Catalunya.  A mi  m'agradaria ser  els que més portem empreses de
Catalunya, però som els que més apugem impostos de Catalunya. Per tant, vull recordar que la pujada
implica un increment del  28 % de la  taxa  d'escombraries,  un 17,9% de l'IBI  urbà,  un 11,8%, anant  a
màxims, de l'IBI rústic i el màxim permès també en  este cas, i l'IAE, que també ens puja fins al 19 %, i
l'increment  de  vehicles.  Junts  per  Tortosa  sempre  hem  defensat  que  aquesta  pujada  d'impostos  era
innecessària, que afectava molt les famílies de fet afectant moltes famílies i ara constatem que no era
necessària, però, a més a més, ara ho podem dir amb aquest pressupost que vostès han elaborat. 

Este pressupost, per tant, basat en està pujada d'impostos, té este defecte ja d'entrada i no podia acabar
bé, com veurem, com constatarem avui a la sessió, però també com, malauradament, anirem veient al
llarg de l'any, perquè jo crec que en parlarem molt dels comentaris i de les intervencions que s'han fet avui
i de les afirmacions que s'han fet al llarg d'este ple. I anirem analitzant tot allò que s'ha de complir en tres
mesos, en quatre mesos o abans que s'acabi l'any. Segurament en parlarem molt.

Però anem a l'octubre del 2023, quan el govern tripartit, el senyor Jordan, ens intentava convèncer a tots
que l'única solució possible per salvar Tortosa d'este desastre econòmic que estàvem tenint i que estàvem
vivint era apujar els impostos. Primera falsedat. Ho vam dir al seu moment. L'Ajuntament mai havia estat
tan sanejat com es demostra el compte general aprovat per tots el passat mes de setembre, només amb
una abstenció de la CUP, però aprovat per tota la resta.

Però  ara  veurem i  repassarem  també que  aquells  arguments  que  van  donar  per  justificar  la  pujada
d'impostos eren falsos. I ho repassarem amb xifres, amb xifres exactes del que avui porten a aprovació.
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Vull  recordar  que  està  pujada  d'impostos  es  tradueix,  tal  com  van  dir,  en  el  fet  que  es  recaptarien
2.800.000 euros més, gràcies a la suau pujada d'impostos hi haurà 2.800.000 euros. No m'ho invento, és
el que surt a l'informe econòmic que acompanya la pujada d'impostos de cada un dels impostos, en este
cas 750.000 euros d'escombraries,  1,7 milions de la  pujada de l'IBI,  també 400.000 euros de l'IAE i
23.000 euros de l'impost sobre vehicles. Este increment venia a poder finançar este dèficit pressupostari
que el senyor Jordan va estimar de quasi 4 milions d'euros i deia textualment que l'Ajuntament preveu un
dèficit pressupostari de 4 milions d'euros per al 2024 per la pujada del cost del personal, per la pujada del
cost energètic i dels tipus d'interès. I avui encara seguia amb el mateix relat. Este mateix matí, no sé, al
final estic començant a pensar que s'ho han acabat creient, però una vegada més es mentia llavors per
part de l'alcalde i se segueix mentint el dia d'avui i, per tant, al final el que s'ha de fer és demostrar-ho amb
els números, que és el que farem ara mateix i que sinó, no cal que ho faci jo. Simplement, quan pengin el
pressupost poden comprovar xifra a xifra, capítol a capítol, que no quadra absolutament res el que han dit
del 24 respecte al que vostès han estat dient els últims mesos. 

Entrem en detall.  Segons l'alcalde, necessitàvem 1.900.000 euros per a l'increment de la despesa de
personal.  Més d'1 milió  d'euros que no va concretar,  eren més d'1 milió  per  a despeses financeres i
800.000 euros per l'increment que ens suposava el cost de l'energia. Estòs quasi 4 milions d'euros en què
s'incrementava la despesa era el motiu principal per apujar els impostos. Però veiem què pugen estès tres
despeses reals, amb xifres exactes, les que mos han donat vostès, què ens vam gastar l'any passat, que
ens hem gastat enguany, perquè el 23 ja ho hem pagat, encara que ens vagin dient que estem comparant
amb el 22, el 23 l’han pagat.

Si analitzem els motius que ens donava el govern tripartit per apujar els impostos, es demostra que eren
excuses i  que l'únic que feien era amagar està incapacitat de gestió.  Anem al capítol  1, despeses de
personal. Aquí ja és d'1.900.000 euros, què posa el personal, què s'incrementa les despeses de personal
al capítol 1? 233.498 euros amb 20 cèntims Mirem les despeses financeres, potser ve per aquí, i és on
arribem aquí  els  4  milions d'euros.  En este  cas el  tipus  d'interès,  passem  en  este  cas  les  despeses
d’1.042.100 que vam pagar el 2023, a pressupostar 1.449.000 el 2024 i, per tant, increment de 406.900
euros. Res a veure amb este milió d'euros que mos faria falta al pressupost del 24 i, a més a més, és
possible que siguen inferiors perquè els tipus enguany segurament no pujaran més, al contrari, en tot cas,
possiblement poden arribar a baixar, però ja ens sembla bé, correcte, i ens sembla correcte està previsió. I
si mirem les despeses energètiques, encara és més surrealista, perquè això no ho dic jo, tampoc això
cadascú pot veure casa seua.  Hem pagat més de llum enguany o l'any passat? Com ha anat això? O
l'anterior,  o  el  2022?  En  tot  cas,  si  mirem  les  despeses  energètiques,  veiem  que  el  senyor  Jordan
assegurava que caldrien 800.000 euros més per fer front a les factures de la llum i  del  gas. Però al
pressupost què hi trobem? No 800.000 euros més, en trobem 451.160 menys que l'any passat. És a dir, a
sobre baixem a la meitat el que ens vam gastar l'any passat. Per tant, aquell presumpte dèficit, necessitat
de recursos que es  quantificaven en 4 milions d'euros,  ara,  al  pressupost,  s'ha  traduït  només  en un
increment respecte a allò que ens vam gastar l'any passat de 188.637,87 euros, que representa el 0,4%
del pressupost. Una quantitat irrisòria que de cap manera pot fer justificar la pujada d'impostos, perquè
vam  dir  Junts  per  Tortosa  que  era  innecessària,  que  portàvem  16  anys  de  reducció  o  congelació
d'impostos, que l'Ajuntament estava sanejat. I crec que en estòs mesos s'ha anat veient com grinyolen
estòs arguments del tripartit per justificar la pujada més alta de la història de Tortosa.

I es torna a evidenciar, per tant, que aquesta pujada d'impostos era innecessària i que les mentides, ho
hem dit diverses vegades i ho anirem dient, segurament més vegades, tenen les potes molt curtes. I jo el
que els demanaria també és que no enganyin més a la gent. La gent és més intel·ligent del que es pensen.
La gent pot accedir a la documentació i als números, i és evident que no s'ho creu tot. Però aquestes
quantitats que diuen que resulten i que necessiten tant diners ja s'han pagat durant l'any 2023. Durant el
23 s'ha pagat la llum, s'han pagat els préstecs, s'han pagat les nòmines i l'any passat ho vam poder pagar
sense apujar els impostos. I enguany tampoc hauria estat necessari aquesta pujada desorbitada, perquè
l'any passat no els vam pujar, igual que l'anterior. 

I estòs dies ens aturava gent pel carrer, els diferents regidors, i fins i tot, votants seus, i ens deia «Quin
desastre de govern, perquè ara s'ha confirmat que l'alcalde ens apujava els impostos.» A mi, per sorpresa,
no m’ha agafat. Ja ho vam estar dient a la campanya electoral que si vostès governaven apujarien els
impostos. Vostès no en parlaven d'això. Nosaltres sí que ho vam portar al programa electoral. Una pena
que no ens copiessin este apartat. La resta sí  que vam trobar-hi moltes similituds, però en tot cas ho
porten a l'ADN la pujada dels impostos. Està clar que també s'hauran de pagar tots estòs funcionaris, estès
onze persones i  tota la gent  que ens ha anat dient ara el  portaveu de la CUP que és contractaran a
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l'Ajuntament de Tortosa i,  per tant, és possible que també necessitéssim tots estòs recursos per anar
pagant este increment de personal que sembla que tindrem durant l'any. 

Avui portem, per tant, un pressupost poc ambiciós que no respon a la realitat, que és insuficient per a les
necessitats dels tortosins i tortosines, que és un pressupost que se sustenta en una pujada d'impostos que
afectarà les famílies i que mos situa al pòdium, com hem dit, del país quant a pujada d'impostos. És un
pressupost, a més, que demostra que no hi ha cap model de ciutat. No és ambiciós, és un pressupost que
no té ànima, que retalla partides importants respecte al 23, després en parlarem, i que no presenta cap
actuació que sigui transformadora a nivell de ciutat, més enllà de continuar els projectes engegats pel
nostre govern i deixar-ne d'importants pel camí, com ara en parlarem. A més a més, com he dit, és un
pressupost que està mal fet i que no recull el volum d'ingressos que pertocaria. També en parlarem. 

El fet a destacar d'este pressupost, més enllà que no és ambiciós, que el mateix document del pressupost
contradiu el relat fet per vostès els últims mesos i, a més a més, també, evidencia que aquestes finances
municipals estan més finançades del que vostès han arribat a dir. No té model de ciutat, és evident que no
en tenen. És evident que no saben el que volen per a Tortosa. Si sabem el que no volen, ara en parlarem
també. No hi ha un projecte de ciutat, però sí que hi ha aquelles coses que fan que ara surtin la mar de
contents i vagin lluint d'aspectes o de projectes com, per exemple, el Teatre Auditori Felip Pedrell que
l'anterior mandat uns quants regidors que estaven aquí van votar en contra i que ara sembla, no una
vegada, dues vegades en contra, i que ara és una absoluta prioritat fer este Teatre Auditori Felip Pedrell, si
és  evident,  amb uns recursos aconseguits  pel  diputat  Ferran Bel  i  exalcalde i  per  mi  mateixa  com a
vicepresidenta a la Diputació. Ara l'Auditori és molt important i ara l'hem de lluir i intentar fer veure que és
cosa d'este govern. Intentar fer veure això també. Per a nosaltres mos falten molts conceptes, a part del
que és el nostre model de ciutat i el nostre projecte de ciutat, després en parlarem. És un pressupost poc
ambiciós. No hi ha cap mena de contingut i previsió a llarg termini. No hi ha projecte polític i, per tant, no
garanteix, a més a més, i això és el més preocupant, que Tortosa seguisca avançant. 

Començarem a analitzar el pressupost parlant dels ingressos. Als ingressos ens cal fer una anàlisi detallat
quasi més i tot que les despeses. Curiosament, amb un pressupost normalment parlem de les despeses,
però avui parlarem més dels ingressos,  perquè està mal fet  i  no recull  els  ingressos que pertocaria.  I
posaré exemples molt concrets i clarificadors de què suposa el fet que estigui mal fet este pressupost.
Abans hem dit que el tripartit, el govern del senyor Jordan, ha incrementat l'IBI un 18 %, això vol dir que si
abans se'n recaptava cent, ara se'n recaptaria 118. Analitzem què es paga Tortosa de mitjana. Si una
família de mitjana pagava 300 euros, ara pagarà 60 euros més. Això s'ho trobaran totes les famílies al
rebut, és igual on visquin, eh! Però en tot cas, si el govern el 2023, segons les seues dades, va recaptar
d'IBI, 8.859.489,48 euros, el 2024 hauria de pressupostar 10.449.767,84 euros. I no cal ser ni llicenciat
ni fer el grau en matemàtiques per a fer este càlcul, perquè és una regla de tres. Però quina és la nostra
sorpresa? Que en este cas pressuposten 180.000 euros menys d'IBI? Llavors no s'entén perquè si apugen
l'IBI un 18, però aquí hi trobem 180.000 euros menys, vol dir, i potser és un dels titulars d'avui d'este ple,
que a Tortosa han perdut cinc-centes cases el 2024 respecte al 23. No ho sé, o no els pensen cobrar l'IBI a
500 famílies a les quals els cobràvem el 2023? No ho sé. Potser ens ho podrà clarificar, perquè el més
normal és que la recaptació de l'IBI s'incrementi, sempre hi haurà més pisos, més cases, més piscines,
més magatzems, més immobles que s'hauran de donar d'alta. Per tant, absolutament incoherent. Pugen
un  18 % i  baixen  180.000  euros.  Cap  explicació.  I  si  mirem  la  taxa  d'escombraries,  en  este  cas  un
increment del 28 %. Una pujada que, a més a més,  ja vam dir  que era lineal,  que bé lineal  però que
afectava més. Pujàvem més el rebut, li pujarà més a algú que viu al passeig de l'Ebre, a Ferreries o al barri
de Remolins, que aquells xalets de la Simpàtica, de Sant Josep o de la Costa del Celio en termes de rebut,
com ja s'anirà comprovant. El 2024 preveuen 3.360.000 euros, un 25,5. Per què incrementen un 25,5 si
tenen un 28? No entenc perquè fan està pujada d'impostos i després no les reflecteixen. Per tant, aquí
també perden 500 cases menys que no pagaran escombraries, cosa que tampoc s'entén… lliga amb els de
l'IBI, en tot cas, es veu que deuen ser les mateixes que deixaran de pagar. I clar, llavors ve aquella frase
que…, aquesta sí que també és copiada de la nostra acció de govern i que nosaltres hem reivindicat, i que
jo celebrava que vostè, senyor Jordan, també lluités contra el frau fiscal i que pogués dir que es recaptaria
més i que podríem aconseguir que el frau fiscal s'anés reduint i que poguéssim recaptar més i que tothom
pagués. Doncs no, perquè tot allò que diu a la memòria que hem de lluitar perquè tothom pagui, doncs, no,
perquè, és clar, no és que només recaptéssim el que hem pressupostat, sinó que a més a més ho abaixem,
per tant, aquí de recaptació per evitar el frau fiscal absolutament zero. El nostre govern vam actuar sota la
premissa que si tots paguem, tots paguem menys, i vam incrementar la recaptació. Vam incrementar la
recaptació  en  un  26 %  l'IBI  i  en  un  18 %  la  taxa  d'escombraries.  Ara  hem  sentit  declaracions  que,
evidentment, compartim, ja ho he dit, que vulguin lluitar contra el frau fiscal, però clar, no, no està a cap
lloc i, per tant, estès declaracions que queden molt bé de cara a la galeria, queden molt bé escrites, la
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senyora Viña ha anat llegint tota la seua memòria, però al final, si això després no ho trobem al pressupost,
no ens serveix absolutament per a res. Per tant, no ho sé, simplement és que no preveuen tot el que han
de recaptar i pugen més els impostos. És evident que llavors sí que els faltaran estòs recursos si no els
preveuen tots els que pertocarien. Per tant, 250.000 euros que no estan entre la taxa d'escombraries, l'IBI
urbà i  la  recaptació  de  vehicles,  que  tampoc  està  ‘més  recaptació  de  vehicles’  tampoc  la  trobem al
pressupost. Estan amagant ingressos i tampoc ben bé entenem el motiu de per què, més enllà que està
mal comptat, que els ho vam dir, no és una cosa que siga nova d'avui, els ho vam dir, però, que no han
volgut rectificar.

I a més, hi ha una cosa també que no acaba de quadrar i aquí en el sentit contrari. Respecte a l'ICIO,
impost sobre construccions, instal·lacions i obres, aquí trobem un increment del 45 %, que es fonamenta
en afirmacions, informacions que té l'equip de govern. La memòria de l'alcalde ens diu que és per les obres
d'ampliació de l'hospital  i  per  l'arribada de noves empreses.  Abans la  regidora  ens ha dit  58 milions
d'euros. La inversió de Lucta eren 25. Per tant, celebro que hi hagi una nova inversió i que poguéssim
tindre aquests 58 milions d'euros que ens pugui portar aquest increment de l'ICIO. En tot cas, jo el que li
vull dir també és que, tal com diu l'informe de la intervenció, el responsable seria incorporar els ingressos
quan els coneixes, quan els tens, no quan els preveus de tindre, per tant, un desajust que també fa constar
la interventora. Pel que fa a l'arribada d'empreses, esperem que sigui així. Esperem que continuen venint
empreses. L'anterior mandat va poder-se implantar a Tortosa: Floret, Kronospan, Lucta va anunciar també
la seva inversió i, per tant, esperem també que en puguin haver. No sé si el 19 % de l'IAE d'increment
atraurà moltes empreses, tenint en compte que també hem batut rècords i que a la província ningú l'ha
apujat i som els únics que l'hem pujat de totes les ciutats veïnes de la demarcació de Tarragona i de Terres
de l'Ebre. Però en tot cas, és així. 

L'altra cosa és l'ampliació de l'hospital.  També ho celebrem. És una obra que vam demanar, que vam
insistir, que vam reclamar i que el senyor Jordan no volia, no volia i es van fer moltes rodes de premsa amb
els regidors que hi havia aquí dient que estaven en contra d'aquella ampliació, però que ara, igual que
passa amb l'Auditori, són les més fantàstiques del món, cosa que celebrem que estigui en aquesta línia. I
este argument que no tenien diners, que les finances estaven en un moment molt crític, l'hem sentit sovint,
l'han repetit, l'han repetit, l'han repetit, al final, fins i tot crec que els seus regidors se l'han acabat creient, i
arribaven a dir que tenien 30.000 euros només de romanent. I clar, quan a l'acta d'arqueig de 16 de juny
ens consten 12 milions d'euros als comptes i s'aprova un compte general que hem aprovat amb el resultat
positiu, és molt curiós i molt estrany, i veig que els fa molta gràcia a tots, que el govern actual posi a dipòsit
als bancs 2 milions d'euros. Vull dir, és fantàstic. És fantàstic. Un dipòsit que, d'acord amb les dades del
pressupost, suposa que cobraran 200.000 euros de comptes estalvis. Però no és només este dipòsit, n'hi
ha més. Avui, se li ha preguntat a la regidora i no ho ha sabut explicar si eren més o quants n'eren o d'on
sortien aquests  saldos de 200.000 euros d'interessos  de dipòsit.  Que posen els  diners  a  un compte
d'estalvi  només  s'explicaria  si  compleixen  el  període  mitjà  de  pagament,  el  PMP.  Però  com  no  l'han
publicat, perquè això tampoc ho han complert. També li insto a la regidora que ho publiquin, perquè el del
setembre ja hauria hagut d'estar publicat a l'octubre i estem quasi al febrer, no ho podem saber. Però, en
tot cas, l'únic que sabem és que nosaltres, quan vam deixar l'alcaldia el passat mes de juny, estàvem
pagant a 18 dies, molt per sota dels 30 dies que marca la normativa. Per tant, veurem quan publiquin al
desembre i quan publiquin al setembre, en quin moment estan de PMP. Llavors entendria que si estem
pagant molt al dia i, per tant, estimen estès xifres de 18 a 15 dies, que és el que nosaltres fèiem com a
govern, puguen agafar i dipositar estòs diners al banc.

I  si  cobres 200.000 d'interessos vol  dir  que en tens molts  de diners  per  poder-los  ficar  allà.  Això  es
contradiu, com dic,  amb el  que han anat dient amb el  seu relat.  Un dipòsit  que es va obrir  el  13 de
novembre, que no van explicar res, tot i que després va ser fantàstic, eh? Però en el seu moment ningú en
sabia res, i que vam ser nosaltres els que vam donar-ho a conèixer. I espero que s’hagin preparat millor els
arguments per explicar els motius, perquè la resposta que va donar la senyora Lleixà aquell dia va ser, per
no qualificar-ho d'una altra manera, ridícula. Perquè, en tot cas, dir que el que va dir vol dir que no es té ni
idea de com està funcionant un ajuntament, no el de Tortosa, qualsevol ajuntament. La senyora Lleixà va
dir que estòs diners eren per la subvenció de les muralles, que s'havia agafat la subvenció de les muralles i
s'havia posat a un dipòsit a un banc. No sé si això també ho sabia el regidor de la CUP.

Per cert, una subvenció de 2 milions d'euros aconseguida per este govern, pel nostre govern, i que ara
també l'aplicaran vostès i que van lluint que, tant com el Parador, com això, tot ho ha aconseguit el senyor
Jordan. De fet, l'hemeroteca no enganya i se saben les dades d'aconseguir els recursos, però, en tot cas, el
que  està  clar  és  que  tot  funciona  a  través  de  la  tresoreria.  De  tresoreria  sempre  n’hem  tingut  a
l'Ajuntament, però este argument no s'aguanta per cap banda, perquè els recursos de l'Ajuntament actuen
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sota la premissa de caixa única, no estan en caixonets desadets segons quina sigui cada cosa, i, per tant,
com havien de córrer a buscar, a veure com justifiquem este dipòsit, perquè «què diem, què diem?, no?,
perquè no ho hem explicat i ho hem amagat, en tot cas, busquem que coincideixi», i que el que coincidia
era la subvenció de 2 milions d'euros de les muralles, subvenció de 2 milions d'euros de les muralles, 2
milions d'euros de dipòsit, «ho agafem i ho posem allà»; i per què no han posat el milió i mig si és tan
fantàstic i els interessos els donen tant i tenen tants recursos? I Per què no hem ficat el milió i mig als
Josepets, que el més calent és a l'aigüera? O per què no han ficat els dos i mig de l'Auditori, que tampoc
l'han començat? I més quan han dit que ho poden disposar quan vulguen.

Per tant, estem perdent recursos. Jo els insto que posin tots estòs recursos, que els tenen guardats en un
calaix també, i que els dipositen al banc i, per tant, no ens enganyin almenys o no vulguin enganyar-mos
perquè evidentment no mos han enganyat. Natros sempre hem pensat i, de fet, jo no vaig fer mai cap
dipòsit, mai, i si l'arribo a fer segurament ens haurien dit de tot, però no passa res, pel fet que nosaltres
entenem que els recursos no han d'estar als bancs. Ara es veu que sí. Els recursos han d'estar prestant-se
als serveis públics, ara ens interessa més que estiguen als bancs. I, per cert, també la mateixa normativa
del Next Generation estòs recursos que vam aconseguir natros i que, per tant, ho coneixen perfectament,
implica que l'any passat ja s'havia d'executar una part i que enguany s'ha d'executar el 50% i justificar-ho.
Per tant, n'anirem fent el seguiment. 

Queda clar que el tripartit prefereix que estiguen els bancs, que la CUP ja li sembla bé, i nosaltres entenem
que això no ha d'estar als bancs, sinó que ha d'estar a la butxaca dels tortosins. Per tant, reitero que no
calia apujar impostos i aquí afegim una nova variable. Fins ara hem anat explicant el que deia el senyor
Jordan i perquè justificava la pujada d'impostos al seu moment. Però tenim una nova variable que ens
arriba el mes de desembre, que és que l'Estat anuncia que puja l'aportació un 22 % a tots els ajuntaments
del país, cosa que celebrem perquè realment feia molta falta. Abans, el regidor de la CUP n'ha parlat que
estem infrafinançats i que ens cal que els ajuntaments tinguéssim una dotació financera més gran tant per
la Generalitat com per part de l'Estat. Una molt bona notícia. I això suposava 2,7 milions d'euros més, 2,8
que els havíem de recaptar amb els impostos i ara aconseguíem, per sorpresa, 2,7 més. Una sorpresa molt
positiva. Per tant, 6 milions més quasi que l'any passat, que el 2023.

Què faríem en aquell moment si preveia recaptar 2,8 milions d'euros d'impostos i ara li'n donen 2,7 que no
s'esperava? Doncs el que han fet molts ajuntaments del país, revertir, tirar enrere, dir que no apugem els
impostos perquè no cal afectar les famílies de Tortosa si tu tens estòs recursos. Si pensaves quadrar el
pressupost, que era el teu objectiu i que havies dit que ho necessitaves i que podia quadrar el pressupost
amb estòs recursos, ara que te n'han vingut els mateixos, pràcticament, cent mil euros de diferència, no
apugis els impostos, tira enrere, com han fet altres ajuntaments. Doncs no, han volgut continuar portant a
terme està pujada d'impostos i ja ho he dit abans, això ho porten a l'ADN i és evident, i suposo que així
tindran molts més recursos per gastar en totes aquelles coses que han anat dient. Per tant, si amb 2,8
milions d'euros ja els quadrava el pressupost, amb 2,7 de l'Estat, doncs, també l'haurien pogut fer quadrar
i no calia afectar tant les famílies. 

I  per acabar els ingressos faré un parèntesi,  que crec que cal també explicar,  perquè també s'han dit
moltes coses i, per tant, serà una mica llarg, però al final jo crec que s'ha de ser, s'ha de ser rigorós, i quan
es menteix o es vol intentar falsejar les dades, doncs al final les coses passen com ha passat abans amb el
dipòsit, que sortim nosaltres a explicar-ho i han de córrer vostès a explicar una cosa que no lliga amb
l'anterior. 

I parlarem de les llars d'infants, perquè per acabar amb els ingressos farem un parèntesi i obrim un capítol
que estic convençuda, malauradament,  que segurament mos donarà molt  per  parlar  al  llarg de tot el
mandat, no només enguany, que són està subvenció per a les famoses llars d'infants, aquelles que han
d'entrar en funcionament, ara ho han dit també, ho ha dit també el portaveu de la CUP, el pròxim mes de
setembre, i que acollirà 148 xiquets i xiquetes per poder cursar a les dues llars, i que no mos havien de
costar cap euro als tortosins i tortosines. Esperem que aquesta promesa siga així i que nosaltres, que hi
vam votar a favor, perquè vull recordar que nosaltres no som els del no a tot, nosaltres vam votar a favor
d’aquests projectes perquè entenem que són projectes que poden ser bons per a la ciutat, però el que no
entendran i el que no permetrem, és que mos enganyin amb els números, com ja vam dir llavors i com ara
volem explicar. Perquè han anat passant més coses estòs últims dies. Repassem l'hemeroteca, perquè
Tortosa tingués llars d'infants pública al nucli urbà, després de crear pel nostre govern la llar d'infants als
Reguers i la llar d'infants a Vinallop, vam iniciar un expedient el 21 d'octubre del 2022, exactament en
aquell ple on, juntament amb el PSC, per cert, on volíem arribar a un acord amb Creu Roja per tal de poder
iniciar els tràmits perquè Tortosa tingués una llar d'infants al centre de la ciutat, una llar d'infants pública.
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Es tractava d'un acord de col·laboració publicoprivada que permetia poder treure a concessió el servei de
llar d'infants en un local del centre de la ciutat que no tindria cap cost per als tortosins i tortosines perquè
les obres estaven fetes. El 8 de novembre del 2022, vam voler iniciar l'expedient de creació del servei de
llar  d'infants,  que és  el  primer  pas per  a crear  aquest  expedient.  Ara,  això  sí,  ho van oblidar  en una
comissió que no va tirar endavant, perquè vull recordar que vostès Movem Tortosa, Esquerra Republicana
van votar-hi en contra. El PSC hi va votar a favor. Per tant, abans de mentir i dir que els deneguen la
subvenció perquè Junts no vam fer, perquè, a sobre, era culpa nostra, no vam fer la feina a temps, hauria
de recordar que el passat mandat van votar en contra del que diu vostè que hauria d'haver fet. En tot cas,
com després veurem, la subvenció la demanen el setembre, els ho deneguen el novembre. Per tant, cosa
nostra no era que el setembre ja no hi érem. Tot i el seu bloqueig, vam seguir treballant amb la voluntat de
crear una llar d'infants i vam fer totes les passes necessàries. De fet, fins i tot vam comptar amb el suport
del Departament d'Educació, amb l'aval del Departament d'Educació, es van visitar les instal·lacions, ens
van confirmar amb un document que eren correctes per tal de poder iniciar el curs 2023/24, és a dir, en
este curs ja estaria en funcionament.

Amb el canvi de govern, vostès van abandonar, van aparcar estès negociacions, estès gestions, van decidir
que no ho volien fer i van decidir construir dues llars d'infants noves i no aprofitar aquell edifici que estava
condicionat, un edifici en què no calia cap obra, que podia estar en funcionament, com dic este curs, el
passat any i que no hagués calgut tampoc acomiadar les treballadores com es va haver d'acomiadar. Però
es veu que no era suficient per a vostè, o s’havia de descartar, segurament,  perquè era una iniciativa
nostra. El 7 de setembre passat, el senyor Jordan va anunciar que construiria dues llars d'infants al barri
del Temple i de Ferreries a través de fons Next Generation. I nosaltres ho vam celebrar i  vam dir que
comptaria amb el nostre suport i explicava que s'havia demanat al Departament d'Educació l'autorització
per a crear les dues llars. No obstant això, també dir, i ara ho ha dit també el portaveu de la CUP, que
serien tres llars les que es demanarien i que també dintre del mandat es construiran al centre històric. I,
per tant, això ho esperem, perquè, de fet, al final a veure si aquells que s'omplen més la boca de centre
històric després som nosaltres els que portem coses al centre històric, i els que hem apostat per portar
equipaments al centre històric. El passat 18 de setembre van celebrar el ple, on es va portar l'acord per
sol·licitar les subvencions per a les dues llars i el govern tripartit ens va dir que sol·licitaria 1,3 milions
d'euros per construir les dues llars. En aquell moment, Junts per Tortosa vam demanar que no demanessin
això, que anessin a màxims i demanessin el cent per cent de la subvenció, un milió i mig d'euros. I els vam
dir textualment i obro cometes, del que els vaig dir jo mateixa és «estan deixant de demanar 70.478 euros
per a cada llar, que suposa un total de 140.956 euros que podrien arribar a demanar i que no demanen. I
ja els avancem, que estem convençuts que necessitem i necessitarem estòs recursos per tal de poder
cobrir les despeses tant de la construcció com de la implantació del servei. Nosaltres ho votarem igual,
però lamentem que avui sigui així, i que es deixin perdre estòs recursos», tanco les cometes del que vaig dir
el 18 de setembre. Per tant, demanàvem arribar al milió i mig de petició, que suposo que ara ja els deu
sonar  està  xifra.  El  18 de setembre no els  sonava,  però  ara  sí  que  els  deu sonar.  Perquè el  13 de
novembre el govern va portar a aprovació l'acord per aprovar la creació del servei municipal. I aquí també,
des de Junts per Tortosa els vam alertar que les llars tindrien sobrecostos perquè el dèficit i torno a obrir
cometes «El dèficit anual que costa l'expedient ascendeix a 29.140 euros per cada llar, 59.430 en total, si
estan totes les places ocupades, inclòs el mes de juliol, i calia afegir 3.000 euros, 3.600 exactament per
cada plaça si no estan ocupades.» Tanco les cometes. Aquí vostès ens van contestar que era fals que les
llars d'infants no tindrien cap sobrecost, que ja en parlaríem i que no hi hauria sobrecostos, però que ells
comptaven, i vostès comptaven que l'informe estava bé i que des del minut zero tindríem la llar plena.
Nosaltres ja els vam dir que discrepàvem d'això i no ho compartíem perquè era una evidència, però que en
tot cas, temps al temps. 

I  per  què parlem de les  llars  en el  pressupost?  Perquè quan vam rebre  el  pressupost  vam veure,  la
setmana passada vam veure que hi havia alguna cosa que no quadrava. Al setembre ens havien dit que el
cost  de  construir  les  dues llars  era d’1.365.000 euros,  en canvi,  al  pressupost  hi  ha  una partida  de
construcció de la llar d'infants, la partida de 62200 32.100, d'IMMA, dotada amb 1.430.000. Per tant,
d'entrada, sense tindre encara els projectes executius redactats, perquè encara no els tenim finalitzats,
sense saber ben bé a què respon, vostès ja preveuen, sense cap mena de justificació, un sobrecost de
62.596 euros, que espero que algú ens expliqui d'on ve este sobrecost. Però a més a més, si mirem, anem
a mirar  com  es  volen  finançar  l’1.400.000  euros  de  la  construcció  de  les  llars,  ja  veiem  que  hi  ha
1.130.500 euros i 300.000 euros de recursos propis de l'Ajuntament. Aquelles llars d'infants que eren
públiques i que no ens costaven res perquè també eren gratuïtes, en el cas de l'Ajuntament, a l'hora de
cost, el senyor Jordan ens deia que no costaria i ara sortien a 300. I quan vam detectar això, vam poder
investigar exactament què havia passat i per què hi havia aquesta aportació que al seu moment no es va
dir. I ves per on, vam trobar la resolució del 9 de novembre. Una resolució que havien amagat, igual que el
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dipòsit del banc, per la qual se'ls denegava la subvenció i que la Generalitat de Catalunya, de 18 projectes
que s'havien sol·licitat, n'hi havia tres que els denegava i dos d'estos eren els de l'Ajuntament de Tortosa.
Una informació que també van amagar. I tenint està informació i veient que havien passat dos mesos i que
el govern ho havia amagat, vam decidir explicar-ho i preguntar també al govern què havia passat. I amb
això, quan vam explicar això i quan vam dir això, la senyora Viña ens va dir, a banda que tot era culpa
meua i que gràcies al fet que se'ls havia denegat la subvenció, ara ja podíem presentar una subvenció
millor, molt surrealista entre nosaltres, i que ara demanaven el cent per cent. Ara demanaven 1 milió i mig.
Curiosament, aquell milió i mig que el 18 de setembre vam dir que el demanessin i que no van voler fer-ho,
però ara sí que ho han fet perquè ara ho han fet bé i en aquell moment no ho vam fer bé. Nosaltres ho
celebrem, que hagin anat a màxims i, per tant, seguim insistint que hi haurà sobrecostos, que s'hauria de
preveure una partida més important. Però, en tot cas, estem molt contents que hagin anat a fer el que
nosaltres els diem al setembre, encara que ho hagin fet d'amagat. Però, en tot cas, per què no ho van
explicar? No ho sé, segurament perquè no volien dir que els havien denegat el govern de la Generalitat,
d’Esquerra Republicana, els havia denegat està subvenció perquè no ho havien fet bé. L'altra excusa, estòs
300.000  euros.  Textualment,  la  senyora  Viña  a  la  roda  de  premsa  «segurament,  segurament,  deuen
correspondre l'IVA.» No corresponen a l'IVA. «Segurament, deuen correspondre a l'IVA.» Són com els dos
milions aquells, busquem a veure amb què lliga més o menys i, per tant, fem-ho així.

L'IVA d'1.430.500 en este cas són 248.268,60. Per tant, no són estòs 300. Per tant, ja hi ha 51.731 euros
més aquí que ja no haurien d'estar. Ja està bé. No sé si és que no se n'han donat compte si han calculat
l'IVA d'una manera que no toca, però en tot cas no sé quina de les opcions em preocupa més del desgavell
d'este pressupost. Però després llavors ja apareix el senyor Jordan amb un post a les xarxes dient com en
som de destructius la gent de Junts per Tortosa i que volen bloquejar les llars. Les llars que els vam votat a
favor, eh? Però en tot cas devien voler-les bloquejar. L'únic que volem és que diguin les coses que són i
que diguin els números com són i que no vulguin enganyar. O sigui, ens diu que no ho hem fet bé i, a més a
més, natros, no ells, natros i que s'adjunta dos fragments de peticions de subvenció, la del setembre i la
del desembre. Una informació que nosaltres havíem demanat via instància i que encara avui no la tenim,
però l'hem vist a les seues xarxes. I què deia està informació que podem veure a les xarxes socials i que
tothom  les  pot  comprovar?  És  que  aquella  primera  sol·licitud  que  han  denegat  per  un  tema
d'incompetència, en este cas, tal com diu el Govern de la Generalitat, que havien demanat 1,1 milions
d'euros, ja no els dic l'1 milió i mig que els vam demanar nosaltres. Ja no dic el milió tres-cents que van dir
vostès que demanarien, sinó que a més encara van demanar menys del que van dir al ple, els deuen
sobrar molt els milions. Bé, és clar, en base que tinguessin més impostos i que paguin els tortosins, ens
oblidem dels centenars de milers d'euros que hi ha en este pressupost i que es troben a faltar. I tornen a
presentar  la  mateixa subvenció,  en este  cas incrementant  la  quantia,  però  veiem que és el  que han
presentat, i els recursos que han presentat no són els 300.000 euros que es necessita per finançar, sinó
allò que el senyor Jordan ens diu a les seves xarxes, i que també animo a tothom que ho miri, diu que ens
en costarà 484.225.

És a dir, aquell projecte que no ens costava res al setembre, que nosaltres vam dir que incrementessin la
subvenció que els van denegar, ara no consta el que va dir la senyora Viña la setmana passada i que eren
300.000, sinó que costa més, dit pel propi alcalde. Per tant, visca està gestió eficient dels recursos i està
manera que no és la nostra, evidentment d'entendre com es gestiona l'administració.

Per tant,  va dir  públicament la senyora Viña que  a  la convocatòria del setembre no es podien atribuir
despeses de funcionament. Ho va dir públicament. Però quan mirem la petició de subvenció, la que penja
el senyor Jordan, veiem que es van imputar 528.180 euros a la gestió que deien que no es podia imputar.
Estem davant  d'un govern que,  més enllà  de ser  inoperatiu,  tampoc sap o està la  ma dreta o la  mà
esquerra. Almenys miri’s l'acta de què ha dit i després expliquin el mateix, perquè, clar, estan explicant
coses, i, per tant, com estem parlant de gestionar la ciutat, doncs, és molt més greu, si estiguéssim parlant
de gestionar casa seua,  doncs mira,  facin el  que creguin convenient,  però estem parlant de la gestió
municipal. I torno a recordar que teníem una solució molt més senzilla, que avui estaria en funcionament,
que no ens hagués tampoc aïllat de tindre una nova llar perquè podia ser compatible amb una nova llar.
Però avui tindríem una llar al centre de la ciutat, la Llar de Creu Roja. Portem set mesos de govern tripartit i
l'únic resultat en estòs moments és menys una llar d'infants al centre de Tortosa. Veurem al setembre,
esperem al setembre la inauguració d'aquesta llar. I hem parlat de la construcció. Però, és clar, ara hem de
parlar també de la gestió d'estes llars. I l'estudi econòmic presentat pel govern, i nosaltres que ja vam dir
en aquell moment que no era correcte, com recordaran, van dir que amb els preus públics recaptarien
24.000 euros cada mes. Per tant, d'acord amb l'estudi econòmic, haurien de ser prop de 100.000 euros,
corresponent als quatre mesos de funcionament de la llar, si és que no ens volen enganyar i, en canvi, en
pressuposten  75.  Una  altra  cosa  que  no  quadra.  Tampoc  hem  sabut  trobar  les  subvencions  de  la
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Generalitat que diuen que han demanat per al funcionament de les dues llars. Són 400.000 euros que
diuen que han demanat i que no estan i, per tant, és curiós que portin una part de la subvenció i l'altra part
no la porten. La de funcionament no la porten, porten la de construcció, per tant, o no les preveuen posar
en funcionament enguany i estan enganyant a la ciutadania o realment s'ho han oblidat, o també forma
part d'esta gestió ineficient dels recursos d'este pressupost. Per tant, la conclusió respecte a les llars és
que estem a final de gener, que tot és un desgavell, que els han denegat la subvenció, que n'han demanat
una altra. Sí, senyora Viña, tot, i que al dia d'avui no tenim ni projecte, ni la sol·licitud acceptada, ni cap
obra licitada, i ja han passat més de 7 mesos, però en tot cas esperem que al setembre, tal com ha dit
l'alcalde, estigui en funcionament. 

D'altra banda, pel que fa al préstec que vostès preveuen d'1.900.000 euros, l'informe del tresorer ens diu
que tindrà com a mínim un any de carència. I això no ho puc entendre tampoc, perquè, és clar, què deia
l'exportaveu d'Esquerra Republicana, aquell que se'n va anar, que no va prendre ni possessió perquè va dir
que haver entrat de regidor i voler ser alcalde hauria estat egoista i narcisista assumir l'alcaldia amb un
10 % dels vots. Aquell, el recorden aquell, aquell que va deixar aquell forat al COPATE? Doncs aquell, aquell
exportaveu, el que ens deia era que era textualment. També obro cometes del que deia tot sabran de qui
estic  parlant,  del  senyor  Faura,  ens  deia  que  «és  una  vergonya  que  es  faci  un  préstec  amb any  de
carència.» Nosaltres li vam dir que la carència era habitual en estès operacions i ell ens va dir que no, ens
va atacar, ens va dir que ho estàvem fent fatal, i ara la regidora d'Hisenda, també d'Esquerra Republicana,
li  sembla fantàstic i  accepta que els préstecs es facin amb anys de carència, com ens ha establert el
tresorer en el seu informe. Suposo que ara després li trucarà i també li dirà el mateix que mos deia a
natros, en tot cas. 

I després, una altra cosa curiosa, incrementen el fons de contingència de 160.000 euros a 360.000 euros.
I això no diguin que ho fan pel principi  de prudència. Segurament, serà pel principi  de desconeixença.
Primer perquè l'Ajuntament està sanejat i no estem obligats a tindre este fons de contingència. I segon,
perquè dels 160.000 euros previstos l'any passat en van sobrar 60. L'any passat els vam disposar, per tal
de poder fer l'increment que ens venia establert per l'Estat. Mos en quedaven cent encara, però és que
l'any 22, 21, 20 i 19, per no anar més enrere, he mirat els anys que he estat jo d'alcaldessa, no vam
disposar d'este fons de contingència zero. Va quedar en 160.000 euros cada any i s'acabava l'any, i no
l'havíem disposat.  I  ara posen 200.000 euros més que el  que hi havia l'any passat.  No sé perquè els
posen, una partida que tindran aquí i, per tant, o algú els ha volgut colar algun gol.

Per tant, tancant el capítol d'ingressos, des de Junts per Tortosa, més enllà d'estar en contra de la pujada
dels impostos que han efectuat,  no compartim este pressupost  d'ingressos per  incoherent,  perquè no
respon a la realitat i perquè ens ho trobarem. Ens trobarem aquesta mala gestió que estem veient ara al
llarg de tot l'any i, per tant, anirem recordant este Ple amb les diferents modificacions que hauran d'anar
fent. 

Passem ara al pressupost de despeses i no faré una anàlisi molt, molt, molt detallada de tot, ja ens ha
llegit la memòria i l'estudi econòmic la regidora, però, sí que és veritat que estòs pressupostos deixen uns
titulars, uns quants, més enllà del gran titular, que és la pujada d'impostos, en deixen a l'àmbit sectorial, en
deixen a l'àmbit territorial, a l'àmbit dels barris, a l'àmbit dels pobles, d’inversions que no estan i en coses
que  suposen  realment  que  estigui  passant,  coses  que  natros  en  cap  cas  hauríem  previst  en  estès
despeses. Però passem a desgranar un per un estòs blocs. 

I, en primer lloc, i és un titular que ens preocupa i que ja vam anunciar, en l'àmbit sectorial destaca la
disminució del pressupost de cultura i la disminució del pressupost d'esports i la disminució del pressupost
destinat a la via pública. I estòs titulars els documentarem amb xifres. Per tant, comencem a mirar les
partides dels pressupostos i les comparem amb els pressupostos de l'any passat. A mi particularment m'ha
sorprès molt en este pressupost,  perquè em pensava que el regidor d'Esports i  la regidora de Cultura
tenien més pes i que, per tant, no només no rebaixaria sinó que tindria més pressupost que l'any passat. I
en este cas, al contrari, se'ls ha retallat el pressupost de cultura i d’esports, cosa que no s'entén com la
senyora Lleixà o el senyor Grau es deixen fer això per part del seu govern. En tot cas, a més de deixar-s’ho
fer, no és just ni per als tortosins i per a les tortosines retallar en cultura i esports. Anem a pams. 

Han retallat en l'àrea de cultura… Abans la senyora Viña ha dit que era un pressupost que apostava per la
cultura i pel patrimoni. No. Només cal veure les xifres. Veiem què diu. Han retallat el pressupost de l'àrea
de Cultura en 471.000 euros. I d'on surt està dada? Hem sumat totes les despeses, perquè al final haurem
d'anar al detall, perquè com van dient que no a tot, doncs anem al detall exacte. Les despeses que tenen a
la classificació orgànica IAC, Cultura, les corresponents al Departament de Cultura, 2023 i totes les 2024.
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El  2023  es  gasten  1.647.068,34  euros,  i  el  2024  pressuposten  1.175.385,14  euros.  Per  tant,
471.683,20 euros menys que l'any passat. Està és la retallada que fan a cultura. No ho sé. I veig que van
dient que no. Sobretot la senyora Lleixà. Doncs jo l'animo que miri el seu pressupost perquè en tot cas,
mire, sume les partides i veurà que estòs 471.000 euros de menys els té vostè menys que el regidor de
cultura del, per cert, Partit Socialista de l'anterior mandat, i després de Junts per Tortosa. En tot cas, també
destacar una cosa d'este pressupost pel que fa a cultura, no hi ha res per a la cultura popular, res, és la
més perjudicada. Zero. Perquè vostès no han previst res. Totes aquelles partides que seguien per continuar
renovant per a ampliar la imaginària festiva de la ciutat les hem deixat totes a zero. Absolutament cap
aposta per la cultura popular, i tampoc hem trobat res per a continuar amb actuacions a l'Espai Moreira,
també molt lamentable. 

Seguim amb esports, amb esports també, es veu clarament com retallen les partides, perquè només cal
mirar les partides d'esport el 2023 i les partides d'esport el 2024. Per cert, les de 2023 les han modificat
vostès? No, no ho he fet jo. És a dir, el que vostès han dit que es van gastar el 23, ho han fet vostès. I van
fer una modificació pressupostària, van dir «el 2023 necessitem això per tancar l'any d'esports.» Ara no. Ara
ho redueixen i retallen a esports 312.137,50 euros. I el senyor Grau ha anat dient que no és cert, que no
és veritat, que això és fals i que intentem confondre a la ciutadania. De fet, fins i tot a l'última comissió
informativa als meus companys els va dir fins a tres o quatre vegades que no era cert i que constés a l'acta
que era fals que les aportacions de Tortosasport es reduïen. Jo ho veig molt atrevit per part seua, però en
tot cas, les respostes i el comportament del senyor Grau a la comissió segurament en tindrem oportunitat
de parlar en un altre moment. Però perquè tothom ho tingui clar, anem a les partides concretes. Partida
44.900  34.000  d'aportació  Tortosasport  any  2023,  1.240.160,  any  2024,  940.000  euros.  D'entrada
300.160 euros menys.  Potser  també els tocarà repassar-se el  pressupost  com a cultura, i  es redueix
d'aquesta  manera  més  de  300.000  euros  menys.  I,  per  tant,  això  és  el  que  no  s'entén  respecte  al
pressupost d'enguany. I a més a més, i això també, no només la reducció pel que fa al que és la despesa,
l'aposta que es fa per l'esport, sinó també a les inversions. Al 2024, zero inversions en esport i, fins i tot,
tenint un milió i mig per poder iniciar les obres d'un pavelló, d’un PAV-2 als Josepets, vostès renuncien a
fer-lo. Al final el senyor Grau potser passarà a la història per ser l'únic regidor que té un milió i mig d'euros
per gastar  fent  una inversió d'esports i  que ho deixa perdre.  I  en estòs  anys d'esport  hem fet moltes
inversions. Sí, potser li és igual a vostè, però a mi no. A mi no. I crec que als tortosins que practiquen esport
tampoc. Ho dic pel que està dient que estic escoltant, el que diu el senyor Grau que el tinc aprope't. I puc
continuar? Moltes gràcies. En aquests anys ja… em deixa continuar el senyor Jordan? Gràcies. En estòs
anys Esports hem fet un pavelló, hem fet el complex esportiu WIN a Tortosa, hem fet el complex esportiu
WIN a Jesús, hem actuat al velòdrom, hem fet el circuit ciclista de Vinallop, hem fet un rocòdrom, hem fet
els vestuaris nous al pavelló Jordi Angelats de Ferreries, a l'estadi hem fet camps de gespa artificial, hem
canviat el tartan a la pista d'atletisme, etcètera, etcètera.

I vostès, de moment, en 7 mesos el que han fet ha sigut retallar els serveis del WIN tancant els caps de
setmana, cosa que és una vergonya, i ens fa anar enrere com a ciutat i renunciar a un PAV-2, a un pavelló,
quan tenen concedits un milió i mig d'euros. És brillant l'activitat i l'actuació de la regidoria d'Esports. 

Per tant, es fa evident al pressupost i es pot concloure que la regidoria de Cultura i la d'Esports. Doncs
evidentment, jo estava convençuda que pintaven més en este pressupost i veig que no hi estan pintant,
però permetin-me dir-los que nosaltres considerem que està reducció no pot ser i que, per tant, els tornem
a insistir en el fet que no pot ser que hi hagi aquesta reducció tan important. Potser ve lligat al fet que el
govern tripartit els últims mesos el que ha anat dient és que hi havia un forat a Esports, que això era una
despesa i en tot cas, no és un dèficit el que té esport, sinó que és una inversió, és inversió per a les
persones, és inversió en cultura i és inversió en esport. I això és el que trobem a faltar en este pressupost. 

I iniciem l'anàlisi de la via pública. Veiem quines quanties, quines quantitats destina el govern municipal al
manteniment de la via pública. Perquè aquí també hi trobarem algun dels titulars d'avui. Movem i PSC i
Esquerra Republicana, amb el suport de la CUP, destinen menys de la meitat dels recursos que destinàvem
natros a arreglar Tortosa. Ja poden anar parlant de cuidar Tortosa, però si després retallen la meitat del
que gastàvem l'any passat a via pública, realment no s'entén ni es pot fer aquesta publicitat respecte al
que es vol fer. De 3,4 milions d'euros que vam destinar el 2023, vostès passen a 1 milió i mig d'euros, per
tant,  no devia estar tan malament Tortosa, si  no es preveuen incrementar estès partides, segurament
estava tot molt millor. Potser ara ja no es camina tant per Tortosa, no es veu tant les necessitats que tenen
els barris i els pobles de Tortosa. Però anem analitzar totes les partides de via pública i així comprovarem
si és realment el que jo estic dient que hi ha un milió i mig menys. És cert o no és cert. 
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Comencem per les voreres, un 61,8% menys d'inversió. Passem d'1.589.109 euros a 607.260 euros. Per
tant, destinen 981.849 euros menys. Anem a Parcs i jardins. Cap partida extraordinària, només la que
figura al contracte. Ni un euro per a millores al parc municipal. Ara, jo quasi els diria que estic convençuda
que actuaran al  parc  municipal,  i  sabem perquè actuaran al  parc  municipal,  perquè agafaran aquells
recursos d'aquell préstec, aquell préstec tan dolent i tan malèfic que va fer el nostre govern. Que hi ha una
partida encara per a gastar per a parcs, per al parc Teodor González. Per tant, suposo que no l'utilitzarà la
regidora, suposo que amortitzarà el préstec i no utilitzarà aquests recursos, estarem molt pendents també,
perquè  com  posa  zero  euros  el  pressupost  destinat  a  parcs,  només  està  el  contracte  de  jardineria
pressupostat, suposem que amortitzaran aquell préstec, perquè de fet seria el més coherent després de
tot el que van arribar a dir d'aquell préstec. 

Anem a camins. També és molt distret i divertit parlar dels camins municipals de Tortosa. Les partides
previstes baixen en un 74,6% i està mos ha sobtat molt, molt, perquè després de tot el que van arribar a
dir-mos dels camins al nostre govern, som els que més hem invertit en camins. Realment que vostès ara
facin  aquesta  disminució  del  74% de la  partida,  és  sincerament  increïble  i  surrealista.  La  partida  és
exactament 61.901 45.400 de serveis, que passa de 310.203,80 euros a 60.000 euros. Uns 250.203
euros menys que l'anterior any. Ara, això sí, hi haurà 11 persones més treballant a l'Ajuntament en camins i
en voreres, no farem molta cosa, però hi haurà més gent treballant a l'Ajuntament. Mirem els jocs infantils,
els  parcs  infantils,  els  circuits  bio-saludables.  No hi  ha  res  d'inversió.  Zero,  zero  inversió  per  a  parcs
infantils,  zero inversió per a circuits bio-saludables. Això sí,  amb 4.000 euros per millorar algun espai.
Passem de 49.000 euros a 4.000 euros. Està és la diferència i l'aposta per als infants i per als joves. Això
també és un altre gol quant a infància i joventut. 

Pel que fa a la partida de supressió de barreres arquitectòniques, aquí també ja no sé com qualificar el
cinisme que sentim per part de segons quina regidoria que es dedicava a fer moltes fotos a l'anterior
mandat. La partida d'eliminació de barreres arquitectòniques, la partida 61.905 de serveis, baixa un 76%
respecte al 2023. Passem de 249.927 euros de supressió de barreres arquitectòniques, a 60.000 euros a
enguany.  Una vegada més està realitat  del  pressupost,  estòs números alguns de vostès veig que els
coneixen avui, perquè veig que les cares són de sorpresa. Veig que no acompanya amb el postureig que va
a les xarxes socials per part seua. Senyalització viària, i vaig acabant el repàs a la via pública. També
baixen les partides. Aquí baixen de 100.000 a 24.000, i en enllumenat, aquella Tortosa tan fosca que era
tant desastre, en este cas haurien d'incrementar les partides. Doncs tampoc, passem de 121.000 euros
que destinàvem natros. En este cas vostès ho han deixat en 100.000. És la que menys han retallat, però
l'han retallat també. Per tant, en este cas veiem que este pressupost expansiu que pujava tant, doncs no
és el cas, perquè al final s'acaben gastant menys de la meitat del que vam gastar nosaltres el 2023.

Pel que fa a la resta d'inversions, hi trobem un increment en la gestió forestal de 20.000 euros. Abans n'ha
parlat el regidor de la CUP. Després en parlarem. I també manteniment de fonts, que nosaltres entenem
que era per a una altra cosa. Es veu que es per a posar en funcionament fonts que no hi estaven. També ja
en parlarem. I mantenen el que hi havia per al polígon industrial. I més enllà que el pressupost és poc
ambiciós, que s'oblida de les inversions que necessita Tortosa. Hi ha un altre titular avui. I és que s'oblida
este pressupost del govern tripartit de molts barris de la nostra ciutat, com ara exposaré. Alguns de vostès
ens criticaven, ens deien que hi havia barris en què no actuaven. Això no era veritat. Sempre hem estat
apostant per tots els barris i hem trobat inversions i actuacions a tots els barris i a tots els pobles, fent que
el nostre pressupost, els pressupostos que han precedit, tinguessen este component d'equilibri territorial.

Respecte a les  inversions,  ara n'han deixat  d'exclosos,  absolutament.  Primera ullada.  Veiem que Sant
Llàtzer cap inversió, zero euros, però Ferreries i el Temple, que són els barris més grans de la nostra ciutat
si no comptem les llars d'infants, que entenem que són un projecte de ciutat més que de barri, no hi ha
cap actuació de transformació urbanística. No entenem que no hi hagi cap euro per a Rambla Catalunya.
Ara, sembla que el volien posar, però no l'han posat, no està. I tampoc hi ha actuació al barri de Vora Parc,
on nosaltres hi vam iniciar una actuació molt potent per tal de continuar transformant i urbanitzant totes
aquelles voreres i tampoc surt al pressupost. També s'han oblidat del grup del Temple i del barri de Santa
Clara, i del Rastre, perquè l'únic que hi ha el Rastre, és aquella subvenció d'habitatge que vam aconseguir
natros. També s'obliden del barri del Garrofer, on no destinen ni un euro. Ara com ara ja no trobem fotos
d'habitatges en mal estat. Doncs ara ja no passa res, al carrer del Garrofer tampoc cal passejar-hi.

Pel que fa al conjunt del centre històric, que per als nostres governs era el punt central del pressupost,
també  queda  oblidat  durant  el  2024.  Han  passat  d'inversions  milionàries  a  continuar  unes  obres  al
Balneari del Porcar, que em sembla molt bona iniciativa, i fer una petita actuació a la plaça dels Dolors a
petició del regidor de la CUP. En tot cas, menys del 10 % del pressupost d'inversions està destinat al centre
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històric. I si comencem a parlar d'inversions que no estan al pressupost, mos estarem un ratet. Però com
he dit, és evident que no tenen projecte de ciutat, com he dit, perquè les obres importants que tenen
previst d'executar enguany són les obres que vam deixar nosaltres al nostre govern, l'Auditori Felip Pedrell,
que n’hem parlat abans, el circuit turístic entorn de les muralles, amb dos milions d'euros, també continuar
el  Balneari  del  Porcar,  la  construcció  d'habitatge  al  centre  històric,  amb  1.300.000  euros,  també
aconseguit  pel  nostre  govern.  I  més  enllà  del  retard  que  està  tenint  la  inauguració  del  Museu,  de
l'ampliació del Museu, que suposo que ho fan per a veure si així entenem que això és cosa nostra. Perquè,
és clar, està l'obra entregada des de l'estiu i certificada des del mes de setembre. Però en tot cas, potser
ho fan com la muralla i la volen reinaugurar també, com van fer en el cas del Museu. I així doncs, potser
fingeixen que és una cosa seua. Sort que la gent de Tortosa ho té molt clar. 

Les inversions en esport, ja ho hem dit, han desaparegut. No hi ha inversió en la pista d'atletisme, no hi ha
el pavelló dels Josepets, no hi ha absolutament res i tenen el projecte executiu redactat de la pista, i
tampoc està. I com hem explicat avui mateix, i també jo li he dit directament a l'alcalde, han posat de
manifest que el govern tripartit no vol executar el pavelló esportiu el PAV-2 al centre històric. L'anterior
mandat  vam aconseguir  este milió  i  mig d'euros per  construir  un pavelló  que evidentment s'havia de
suplementar  perquè  no  és  fàcil  fer  un  pavelló  al  centre  històric.  S'ha  de  suplementar  està  partida  i
enteníem natros…, i  per  això es va demanar està subvenció, perquè tenia uns noms i  cognoms clars,
pavelló esportiu al centre històric, i és el que vam sol·licitar i és el que vam aconseguir a través d'esta
esmena de l'anterior alcalde i diputat, Ferran Bel. Però clar, la seua opció no és fer un pavelló, l’opció és no
fer-ho i,  per tant, aquí no ens hi trobaran. Per què? Primer, perquè Tortosa, si parlen amb les entitats
esportives, que els animo que ho facin, els diran que fan falta espais, fan falta pistes. Fa falta un altre PAV-
2. Tortosa necessita un altre pavelló, un PAV-2. És una evidència. Només cal veure els números que hi ha
quant a activitat esportiva. Però, segon, és que hi ha una aposta pel centre històric. Ens creiem el centre
històric i volem portar-hi vida i volem portar-hi activitat. Volem que hi hagi famílies que hi vagin. Volen que
hi hagi comerços, doncs hem d'apostar-hi i no anar a allò que és fàcil. I, per tant, això també era la nostra
demanda i el nostre objectiu. Però tercera cosa hi ha un milió i mig d'euros per a això i, per tant, és evident
que no compartim que vulguem canviar la construcció del pavelló per una altra cosa, que ja en parlarem.

I el pressupost tampoc preveu partida per a projectes. I és el primer any de mandat i, per tant, el seu
primer pressupost. I el lògic és que hi hagi partida per a projectes. Nosaltres en vam deixar fets uns quants,
són els que estan executant o els que encara no han començat a executar i  executaran. Però clar, no
entenc que visquin d'esta herència Roigé que diuen al llarg dels quatre anys. Suposo que també voldran
aportar  la  seua  herència.  Els  projectes  de  la  pista  d'atletisme i  de  Rambla  Catalunya,  estan  fets  els
projectes executius, però cal executar-los durant este mandat i el més ràpid possible. Si no s'executen de
forma ràpida, el problema que hi haurà és que s'hauran d'actualitzar i, per tant, això acabarà generant més
despesa per a l'Ajuntament de Tortosa i, per tant, per als tortosins, i, per tant, s'hauran d'adoptar els dos
projectes, cosa que no pertocaria. I ara ens diuen que això ja ho tenen previst i que ho faran durant l'any.
Perfecte,  però el  fet  és que avui  aquí  ni  pista  d'atletisme ni  Rambla  Catalunya.  Avinguda Generalitat,
s'hauria d'estar fent el projecte executiu que els vam demanar. Era una de les nostres propostes i tampoc
no han volgut i renuncien, per tant, a què es pugui executar un tram al llarg d'estos propers anys. I a més,
entenem, com he dit abans, que caldria continuar en bona part i que caldria també actuar i fer la nova
plaça Alfons. D'aquí a pocs mesos s'acaba la concessió.  No hi  consta cap actuació i  em sembla molt
lamentable que des del govern ja es renuncien, tal com ha dit també el regidor de la CUP, a aquesta
col·laboració publicoprivada i que es tregui la concessió, sinó que ja es vol d'entrada municipalitzar i, per
tant,  no  es  finançaran  estès  obres  que  ens  permetrien  poder  tindre  una  plaça  i  un  aparcament  en
condicions.  No  entenem  com  poden  renunciar-hi,  perquè  és  un  tema,  entenc  que  deu  ser  un  tema
ideològic, o és anar en contra del que necessita el centre de Tortosa, perquè ho deixaran perdre. 

I pel que fa a les inversions que més ha destacat el govern, estem d'acord, perquè evidentment és un
projecte nostre, que és el  segon aparcament als terrenys d'Adif.  És un projecte engegat i  tramitat per
natros, que de fet el passat mes de maig es van retirar ja les vies del ferrocarril per tal de continuar amb el
projecte del primer pàrquing. I el que no entenem és com encara, a hores d'ara, no l'han fet, vist també
l'èxit de l'aparcament del primer dels aparcaments. Hi hem trobat a faltar i demanem també que hi hagi
més partida per a carril bici, de fet, no ho hem trobat tampoc. Van treure dos projectes que ara ens diuen
que els tornen a ficar, que Ronda Docs és la rampa de la via verda, i en tot cas van preferir treure’ls que i
destinar recursos a altres coses. I després hi ha un altre tema que natros sempre li  hem donat molta
importància i que és un dels punts del nostre pressupost o de la nostra manera de fer, o de la nostra
manera d'entendre el municipi, que és el que és als pobles del municipi i a la riquesa que tenim, que som
una ciutat i cinc pobles. Pel que fa a les EMD, no hi ha res més enllà del que preveu el conveni, el conveni
que vam signar natros amb els tres alcaldes presidents de les EMD i que, per tant, l'únic que ha fet ha
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sigut: què toca el 2024? Doncs el que vaig signar jo juntament amb els tres alcaldes que els he dit. Però si
mirem les partides que realment sí que gestionen vostès directament i que són el que també es veu si hi
ha aquesta voluntat, veiem, mirem el poble dels Reguers i Vinallop, i veiem que mentre a Vinallop sí que es
puja el percentatge que habitualment es feia per part nostra, igual que amb el conveni de les EMD, amb
els Reguers, no, amb els Reguers es castiga el poble. No només no s'incrementen les aportacions, sinó que
fins  i  tot  es  redueixen  les  partides,  perquè  en  este  cas  veiem  que  més  enllà  dels  pressupostos
participatius, també una idea nostra que mantenen amb la mateixa quantia, als Reguers, el tripartit ha
reduït la meitat la partida de manteniment d'instal·lacions esportives. En este cas la partida 21.300, la
partida de reparació i manteniment d'edificis passa de 16.690 a 11.100, igual que la partida de festes i
activitats populars, que també es veu retallada en 4.000 euros menys, un 20% menys.

En canvi, a Vinallop sí que mantenen la partida de festes. És molt estrany, però jo crec que cap poble
mereix  està  retallada.  I  més  els  Reguers,  també  amb  el  que  els  ha  acabat  passant  amb  els  seus
representants. Però en tot cas crec que no es mereixia el poble dels Reguers que passés això. Per cert, ara
tenim novetats també al poble de Bítem. 

I ara, una altra de les despeses que també voldria destacar són els Bons Tortosa. Partida inicial, 135.000
euros.  Insuficient.  400.000 euros  les  dues  edicions  que va  fer  el  nostre  govern.  I  nosaltres  els  vam
demanar que l'anterior exercici  les suplementessin,  les posessin  com havíem fet nosaltres o com ara,
segurament,  l'excusa  que ens  han donat,  ens han dit  que faran una  modificació  pressupostària  més
endavant per poder-ho incrementar. Tampoc ens han volgut dir quan, nosaltres els diem que ho fessin ara i
de fet els diem també on podrien trobar estòs recursos. A l'octubre els deien els comerciants que no tenien
cent mil euros per poder fer els bons, però sí que tenien dos milions per a posar-los en un banc. Bé, en tot
cas, aquesta és la seua filosofia. De fet, ja veurem si després es pot fer amb modificació o no, i si l'any
passat se'n podia fer o no. És evident que sí que es podia fer. 

I ara obrirem un apartat que si haguéssim aprovat el pressupost al desembre tindria més sentit, però que
com l’aprovem ara, quasi febrer, doncs no en té tant, però en tot cas és l'apartat de fum-fum-fum, perquè
n’hi ha una miqueta aquí. I aquí, també, crec que el regidor de la CUP no entenc com ha acceptat segons
quines coses sense que hi hagi cap xifra aquí al pressupost. Començaré per vostè, senyor Arnau, que tot i
vanagloriar-se i trobar fantàstic que es retiri la subvenció al Bisbat per a la rehabilitació de la Catedral, una
inversió que anava dirigida a obres a la catedral, justificades en obres a la Catedral, que crec que aquells
que s'omplen la boca, començant per l'alcalde, de patrimoni i de centre històric, l'Ajuntament de Tortosa,
per primera vegada amb diferents alcaldes i diferents colors, deixarà de fer aquesta aportació a la catedral
en patrimoni. 

Més enllà d'això, últimament, són molt creients vostès, perquè mos diuen que han aconseguit 800.000
euros per a la municipalització del servei de neteja. Bé, en tot cas, han aconseguit que de 709.000 euros
que  es  pagaven  de  neteja,  ara,  al  pressupost  n’hi  constin  800.000  del  servei  de  neteja  d'edificis
municipals. Partida 22.700, està quantia no sabem a què respon, però en tot cas no arriba a 100.000
euros. 90.000 euros més no és municipalitzar res. Per tant, aquí ja li han dit una cosa que no quadra amb
el que realment serè, perquè és evident que no en tindran ni per començar. De fet, el senyor Jordan ja ho
diu a la seva memòria. Ara, la senyora Viña este apartat se l'ha deixat, diu: «No hi ha recursos per a estès
remunicipalitzacions i es dotaran si al final es duen a terme»,«si al final es duen a terme, ja aviso.» Ho diu
vostè, eh!, no ho he dit jo. La CUP també ens parla que gràcies a ells treballaran a l'Ajuntament de Tortosa,
11 persones més, a partir de, suposo, de contractes, programes i tal. Bé, de moment estès persones no
figuren ni al pressupost ni a la relació, però en tot cas veurem si són realitat i si les compartim. També
celebren que s'ha reduït 25.000 euros la publicitat. I aquí sí que li han colat un gol, però gran. Si mira la
classificació econòmica, exactament 22.602, la que correspon a publicitat i propaganda, veurà que passa
de 293.706 euros a 290.898. Per tant, han reduït 2.800 euros, inferior l'1 %. Perquè jo entenc que vostès,
quan els va demanar el govern de reduir la partida en publicitat, es referia en està. Doncs, no. El que han
fet ells ha estat, en este cas, que creen una partida de 4.500 euros per publicitar Festast i 48.000 euros
per a campanyes de sensibilització de zones de baixes emissions, que ho entenem perfectament i, a més a
més, ens semblen correctes, perquè, a més a més, els recursos venen d'una subvenció. Però què passa
amb aquestes partides que vostè diu que han reduït en 125.000 euros? Quines són estès partides? En
este cas, el govern municipal elimina la publicitat del Programa d'Intervenció socioeducativa del 6/16 i fa
uns anys la senyora Caballé escrivia un article dient que reclamava més difusió per al programa 6/16 i ara
Esquerra està al govern i zero euros ha donat per conèixer el programa. Sí, el programa 6/16 perquè l'han
retallat molt. Una convicció molt forta i una coherència cent per cent. També s'elimina la publicitat per a
l'Espai Jove del Carrilet. Una altra vegada els joves no són prioritat per a este govern. Hi ha partides que
redueixen  moltíssim la  22.602,  de  turisme,  la  partida  de difusió  de turisme que passa  de 27.400 a

-  Pàg. 35 / 46 -           MGE/erc



12.000. També la partida de campanya de turisme, que passa de 55.340 a 36.000. Per què es redueixen
estès partides? Perquè les famílies deuen vindre soles a fer de turistes aquí a Tortosa, no? Això és inversió
en turisme? Això és promoció econòmica? Este és el projecte de ciutat que té el govern tripartit? En tot cas,
com veu, no han tret la part de publicitat del govern municipal, sinó que han tret un apartat que nosaltres
creiem que era molt important, que és la part social i la part de promoció econòmica.

També s'omplen la boca dient que gràcies a la CUP hi haurà habitatge social, però és que de l’1.738.000
euros d'habitatge que diu que hi ha en este pressupost, 1.338.000 euros correspon a allò que nosaltres
vam aconseguir de recursos. I, per tant, un 77 % dels recursos que vostè ara en treu pit i diu que és molt
important haver aconseguit estòs recursos, venen de subvencions aconseguides pel nostre govern. I a més
a més, la CUP a la seva roda de premsa, i ara també ho ha dit, diu que compraran pisos per valor de
530.000 euros, però, en canvi, el senyor Jordan en la seva memòria diu que serà de 400.000 euros. Aquí
ja li han colat d'entrada 100.000 euros menys, 130.000 euros menys que vostè diu que són seus per a
habitatge, però que a la memòria no surten per cap banda. D'altra banda, també tinc…, i aquesta també és
molt graciosa, tinc una nota de premsa seua. El 2 de maig del 2023, roda de premsa de la CUP, seva, del
senyor Arnau acompanyat de la seua número 2, assegurava que es comprometien a destinar 700.000
euros anuals durant els pròxims anys a la gestió forestal. Vaig a llegir la frase de les notes, de la nota de
premsa que van enviar vostès: «Els anticapitalistes considerem que la prevenció d'incendis ha de ser una
prioritat del pròxim govern municipal i han explicat que les seves propostes al respecte, entre les quals
destaquen destinar un mínim de 700.000 euros anuals durant els pròxims quatre anys a la gestió forestal
per a la redacció de plans, prevenció d'incendis, arranjament de camins, obertura de pistes, instal·lació de
calderes de biomassa, centres de gran consum a Tortosa i pobles, fomentar la cultura d'autoprotecció i
d'incendis,  educació  ambiental  a  les  escoles  i  la  creació  d'una  unitat  de  suport  i  assessorament  als
propietaris forestals.» Vostè enguany, que és imprescindible, encara que ara ha volgut baixar-la…, no, és
imprescindible. Sí, el pressupost  s'aprova gràcies a vostè. Què ha ficat a la partida de gestió forestal?
18.000 euros. Per aquell any n’hi havia 2.000, de l'any passat en este 18.000 euros. I vostè el maig, deia
que en faltaven 700.000. Per tant, allà on prometien 700.000, n’han aconseguit 18.000 la CUP, li queda
una mica de faena l’any que ve. Li queda recuperar els 700.000 euros del 25, més els 682.000 del 24,
que no li han posat i que per a vostès eren tan essencials. No ho deien fa anys, ho deien fa pocs mesos.
Per tant, estarem atents a veure si realment està petició és tan important i el pressupost del 25 realment
suposo que no podran compensar els 700, però estòs 700 estiguen de veritat i no ens trobéssim també
que només accepten este xec en blanc, que jo dic sempre, per 20.000 euros, quan abans eren necessaris
700 i quan a mi m'havia dit que en necessitava 700. Ara, com jo, ja no estic allà i estic aquí, posar a estòs
700 ja no fan falta. I ara parlem també…. Ah!, per cert, també una altra cosa que ha lluït també vostè,
senyor Arnau, el Pla d'habitatge i el Pla de mobilitat. Només un petit detall, adjudicats pel nostre govern
l'anterior mandat. Els dos, ja està, simplement que ho sàpiga, que no és cosa de l'actual govern.

Anem a parlar ara de tot allò que promet el govern, però que no té partida pressupostària. Llegim també
després de llegir la memòria. Jo no la llegiré com ha fet la senyora Viña, però els faré un resumet. Això
també ho diu la CUP. On està la partida de recollida d'escombraries porta a porta? No està està partida per
a fer el porta a porta, perquè això no es fa gratis, eh? Això té un cost. No hi és. No hi ha res al pressupost.
Este també deu ser un dels èxits de la CUP. On està la municipalització del pàrquing de la plaça Alfons?
Tampoc està, igual que tampoc està, com hem vist, la neteja d'equipaments. Per cert, la CUP també ha dit
que es reformulen les partides de BSO perquè no vagin tan lligades a l'Església. Ho acaba de dir ara. Jo li
demanaria al senyor Jordan què vol dir això que trencarem el conveni amb Càritas i amb la Casa d'Acollida?
Perquè el que acaba de dir la CUP és que es reformulen les partides de BSO lligades a l'Església. Finalitza
el conveni  amb Càritas i  finalitza el  conveni  amb la Casa d'Acollida?  Espero la  seua resposta,  perquè
realment seria molt greu, si és que aquesta és la línia o si no, és que el regidor de la CUP està mentint
respecte  al  que  diu  a  la  seua  intervenció,  que  segurament  ho  ha  degut  pactar  amb  vostè.  Molta
municipalització, però Festast no preveu en el  preu públic per a les consumicions.  Suposo que no les
deuran regalar o suposo que les consumicions s'hauran de pagar, o faran una externalització del servei? A
qui no municipalitzem perquè ja ho estava aquí, i ho haurem d’entregar a una empresa, tal com consta al
pressupost. Tampoc està l’OME, l’OME no està, no hi ha res, però l’OME, està OME que tant reclamaven,
està  OME tampoc  surt  enlloc  perquè  una  OME,  per  tal  de  poder-se  tirar  endavant,  Oficina  Municipal
d'Escolarització  requereix  aportació  de  l'Ajuntament,  de  tots  els  ajuntaments,  perquè  l'únic  que  el
Departament d'Educació aporta són 30.000 euros. D'això em queixava jo, que estàvem portant a terme
una assumpció nova de competències sense prou recursos per part de la Generalitat. Tampoc surt eh!, no
hi ha absolutament cap partida, per no dir res d'aquell, almenys a la memòria o algun lloc, no de dir «bé,
treballarem per  cedir  els  terrenys de l'escola  de Remolins  o  del  CAP de Ferreries»,  que anunciava  la
senyora Lleixà en campanya electoral. Tampoc apareix a cap lloc. A la seua memòria també diu que el
pressupost conté mesures perquè tothom pagui. No hi ha cap mesura. També, i està també és curiosa, i

-  Pàg. 36 / 46 -           MGE / erc



Plaça Espanya, 1
43500 Tortosa

T 977 58 58 00
F 977 58 58 52

info@tortosa.cat

www.tor tosa.cat

                               

això, evidentment, la gent de la Casa d'Acollida ja ho sap perquè, diu «incrementem la dotació de la Casa
d'Acollida» i la gent de la Casa d'Acollida diu «Doncs que contents estem, ens incrementen l'aportació, no?
Quan? Quants diners més ens donen?» Molt bé, veiem què els donem a la Casa d'Acollida l'any passat i
que  se'ls  dona  ara.  Partida  48.002  23.100  que  a  Fundació  Casa  d'Acollida  Puríssima  Concepció  de
l'Església, per cert, senyor Arnau, subvenció atorgada l'any 2023, 47.000 euros. Subvenció atorgada l'any
2024, 47.000 euros. Per tant, una mentida més de la memòria que trobem del senyor alcalde.

Diuen que destinen una línia d'ajuts,  la que van prometre per bonificar l'IBI  a les famílies vulnerables.
Veurem a  final  d'any  quantes  famílies..,  està  també la  mirarem  amb atenció,  quantes  famílies  s'han
beneficiat i quan s'han tret les bases…., i perquè, és clar, els impostos estem a punt de pagar-los. Però en
tot cas, ja veurem. Jo, tot i això, no trauria gaire pit de les ajudes socials, perquè si miren la classificació
econòmica, 480, i insto el regidor Arnau que la mire, la d'atencions benèfiques i assistencials, el 2023 hi
havia 504.149 euros. En canvi, el 2024 se'n pressuposten 391.580. Això vol dir que per aquesta partida,
atencions benèfiques i assistencial, la pròpia del departament de Serveis Socials, hi ha 112.569 euros
menys, un 22,3 % menys que l'any passat. Per tant, vol dir que han retallat per aquí, li han posat està
partida nova? Sí, ja veurem com es gestiona, però li han retallat un 22 % està partida.

També parla a la memòria el senyor Jordan, a la seva memòria, d'una important actuació per valorar i
rehabilitar el Fortí de Bonet. Anem a buscar la partida, busquem la partida. En este cas, el 2023 hi havia
93.106 euros pressupostats. Busco el pressupost del 24, i què posa per a la partida del Fortí de Bonet?
Zero. No hi ha cap partida. D'on surt està partida del Fortí de Bonet? Surt per la inspiració divina? No, surt
perquè era una partida nostra dintre del famós préstec que vostès, torno a reiterar, espero que cancel·li, ja.
Aquell que actuarem al parc, aquell que actuarem a diferents llocs perquè el Bonet aquí tampoc surt, surt a
la seua memòria, però zero euros al pressupost. Està herència Roigé al final no acabarà sent tan dolenta
com es deia. I hi ha un altre punt, perquè no sé si és mala fe o directament el senyor Jordan no sap el que
ha aprovat a les ordenances, o pensen que enganyaran algú, l'alcalde, en la seua memòria, ha incorporat,
diu que s'ha incorporat una bonificació del 40 % de l'IBI a les comunitats de veïns per la instal·lació de
plaques fotovoltaiques, i diu que és del 40 %, durant un període de 4 anys, i diu que és una bonificació que
fins ara només existia per als edificis unifamiliars, i això és absolutament fals. L'Ordenança elaborada per
Junts per Tortosa, que era vigent el 2023, bonificava el 40 % de l'IBI a tots els immobles i els bonificava
sense termini. Ara vostès què han fet amb les ordenances? Ho han limitat a 4 anys. I hi han afegit una
bonificació  del  5 % a les  comunitats  de veïns  que subministren energia  elèctrica  exclusivament  per  a
elements comuns. No un 40, un 5. En la seua memòria posa un 40, no. Algú li ha dit o vostè no ho ha
entès, però en tot cas no és un 40, és un 5 % i, per tant, ja avisem a les comunitats de veïns de Tortosa que
es pensen que el senyor Jordan els ha dit que tenen una bonificació del 40, que el que tindran és una
bonificació del 5 per als elements comuns. I si repassem les propostes que han anat fent els últims anys,
també és important de veure tot allò que era vital per aprovar el pressupost i que per això votaven en
contra dels nostres pressupostos, perquè era necessari i imprescindible que hi hagués això.

El mandat passat ens va demanar el senyor Jordan una línia d'ajuts i beques per a universitaris i cicles.
2024,  0  euros.  Plans  d'ocupació  locals,  aquesta  també  és  curiosa  perquè  també  la  van  dir  a  cada
pressupost «hi ha d’haver plans d'ocupació local.» Això també ho deia Esquerra Republicana, ara no. Ara ja
no ens cal cap Pla d'ocupació local, ara amb els de la Diputació que nosaltres els explicàvem, ara ja en
tenen prou. El 2022 hi havia també una proposta estrella del senyor Jordan de les seves propostes. La
compra de locals buits per posar a disposició dels emprenedors, locals buits també. Res de res. I, per tant,
també algú haurà d'explicar perquè no n’hi ha ni un euro al pressupost. I deixant el fum a banda, que ja
hem vist  que n’hi  ha  molt,  pel  que fa  a les  societats,  no  entraré  en detall,  però  majoritàriament  els
pressupostos de les diferents societats, tal com han definit vostès mateixos a cada una de les societats,
són continuistes, són conservadors, no tenen cap tipus d'inversió important, cap projecte més destacat ni
ambiciós a l'Hospital de Jesús, ni a la Clínica Terres de l'Ebre, ni a l'empresa d'aigües on d'entrada ja han
renunciat a la subvenció del PERTE.

Per cert, aquí cal recordar també al regidor de la CUP que, encara que no vingui els consells de l'empresa
d'aigües, ni els de sanitaris, ni el de la clínica, ni el de l'hospital, ni el de l'EPEL, avui també aprovem el
pressupost i, per tant, la CUP avui també fa un sí al pressupost de GESAT, al pressupost de Tortosa Salut,
al pressupost d'Aigües de Tortosa, de totes aquelles societats tan perverses que anaven tan malament,
que era privatitzar-ho tot, en aquelles societats, avui també la CUP està votant que sí. I nosaltres votarem
en contra perquè és un pressupost poc, molt poc ambiciós pel que fa també a les societats. 

I com he dit, no entrarem al detall, però sí que voldria destacar un fet, una partida que surt al pressupost
de  GESAT,  on  contemplen  i  esperen  rebre  una  major  aportació  del  Departament  de  Salut,  cosa  que
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d'entrada ja celebro, però que és curiosa. I dic que és curiosa perquè després de tot el que han dit de
l'hospital, esperem que sigui perquè han treballat i han anat a buscar estòs recursos, perquè des del 2020
cada any necessitem estòs 2 milions d'euros, cada any els necessitem 2 milions d'euros més a l'hospital.

I natros, els nostres governs, el que vam fer va ser aconseguir-los. Esperem que la seua gestió no els posi
en perill i els hagin aconseguit també per al 2023. I per què necessitem estòs recursos del 2020? Doncs
perquè el 2020, essent, per cert, gerent de Salut la seua actual primera tinent d'alcalde, la senyora Lleixà,
el  Departament de Salut,  en mans d'Esquerra Republicana, va retallar l'aportació de la PIA, que és el
programa individual d'atenció a l'Hospital de Jesús, en 2 milions d'euros, i des de llavors, cada any hem
hagut de demanar que es compensi aquesta retallada de 2 milions d'euros, i ho hem aconseguit amb els
diferents consellers. Amb tres consellers diferents hem aconseguit que se'ns fes estar major aportació.
Esperem que enguany també hagi passat. Celebrem, per tant, que s'hagi reconegut per escrit el pressupost
de GESAT que estòs recursos són necessaris, que es necessita que aquesta PIA, que es va retallar al seu
moment, es complementi cada any, i esperem que està aportació prevista per al 2024 de 2.038.356 euros
addicionals a la PIA que diuen que necessiten i que textualment «confien que el Departament de Salut els
ingressi el 2024», també suposi que els hagin aconseguit el 2023, puguin tancar en positiu i, per tant, això
sigui pel bé de l'hospital i dels seus treballadors i treballadores. Ho seguirem amb atenció perquè els últims
16 anys l'hospital ha tancat en positiu i, per tant, esperem que la seua gestió també faci el mateix i en
poques setmanes, de fet, ho sabrem. 

Per tant, no podem compartir este pressupost -ja vaig acabant-, perquè Tortosa necessita més, necessita
molt més,  necessita un altre pressupost.  És evident que este pressupost  presenta moltes mancances.
Caldria reformular partides d'ingressos i despeses. És evident que no han volgut arribar a un acord, com
ahir mateix em va manifestar l'alcalde, i, per tant, estem davant d'un pressupost que és poc ambiciós, que
no hi ha model de ciutat, no hi ha projecte de ciutat, no hi ha cap actuació nova ni referent més enllà de les
llars d'infants  que avui  encara no tenim confirmada la  subvenció,  perquè els han denegat  la  primera
convocatòria.  És un pressupost  que presenta una gran paradoxa,  i  és que l'anterior  tripartit  ens tenia
acostumats a inflar els ingressos i ara l'actual ens trobem que pressuposten menys ingressos dels que ells
mateixos havien anunciat.  Ara, això sí,  segurament  liquidaran amb més superàvit.  En tot cas,  tindrem
temps de parlar-ne. Però per a nosaltres la gestió municipal no s'entén així. Junts per Tortosa entenem la
gestió pública com una gestió  prestadora de serveis i,  per  tant,  l'Ajuntament ha de tenir  els recursos
necessaris i suficients per a poder prestar el millor servei públic. A la vegada, també hem de prestar obres,
hem de generar  equipaments,  i  això és molt  poc ambiciós i  de res li  serveix  a l'Ajuntament acumular
milions d'euros al banc, com n'hem parlat. Estòs diners, que el tripartit és incapaç de gestionar, no haurien
d'estar en fons d'estalvi d'una entitat bancària. Haurien d'estar a les butxaques dels tortosins i tortosines, a
les famílies que es veuran afectades per està pujada d'impostos. Este afany recaptatori no sabem si està
fet amb mala intenció perquè, com he dit, ho porten a l'ADN, però com he dit, és un pressupost que no està
ben elaborat, que no té ànima, que no té il·lusió, que no aposta pels barris i pels pobles, que no està
equilibrat territorialment, que retalla en cultura i esports, que redueix a la meitat la inversió pública i que
no reflecteix cap model de ciutat més enllà de les obres que ja tenien previstes i que les han oblidat, i
aquelles que han oblidat i han deixat pel camí.

És un pressupost,  per tant, que no visualitza cap transformació de ciutat. És un pressupost que no fa
avançar Tortosa, que és el més greu i, per tant, és un pressupost que evidentment no compartim perquè ja
neix  malament.  Neix  a  partir  de  la  seua  decisió  d'apujar  impostos  i  això  afectarà  molt  les  famílies
tortosines.  Mentre  no  rectifiquen  està  pujada  d'impostos,  mentre  no  hi  hagi  aquestes  propostes  que
entenem que han d'estar, nosaltres mai compartirem un pressupost com este. Per tant, per tot l'exposat, i
perquè Tortosa no pot tindre este pressupost que vostès han presentat, el nostre vot, evidentment serà en
contra.”

Intervenció del Sr. Alcalde

“Gràcies, senyora Roigé, té la paraula ara la regidora d'Hisenda, la senyora Maria Jesús Viña.”

Intervenció de la Sra. Viña

“Gràcies  alcalde!  Gràcies,  senyor  Arnau  pel  seu  suport  a  este  pressupost  i  vull  entrar  a  fer  algunes
consideracions del que s'ha explicat i  del que s'ha dit aquí. Iniciarem explicant breument un tema que
nosaltres crec que hem explicat ja sobradament i entenc que s'ha entès. Calia fer una modificació dels
impostos i de les taxes per poder fer front a les despeses que ha d'afrontar este Ajuntament. Un debat que
ja hem tingut, en una proposta d'ordenances que es va aprovar i que vull recordar que no va tindre cap
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al·legació en contra. I  evidentment,  cap govern vol  apujar impostos.  Cap.  I  la pujada d'impostos no és
conseqüència de la mala gestió del govern que els puja, sinó de l'herència que rep del govern anterior, que
fa que haja d'ajustar els seus ingressos. I vistos els números i vista està modificació d'ordenances, mos
donava la raó perquè eren necessaris per poder quadrar este pressupost. Perquè tornem a repetir el que
sembla que no ha quedat clar i que hem d'anar repetint. La comparativa s'ha de fer amb relació al darrer
pressupost aprovat i més encara quan vostès van fer front a les despeses corrents amb una modificació
pressupostària incorporant més de 3 milions d'euros de romanent per aquestes despeses corrents de les
quals no en disposarem ara i no en volem disposar.

Per tant, senyora Roigé, potser és millor llegir les dades rigoroses i no inventar-se les com vostè fa, perquè
estès dades, que vostè mos dona per a calcular el pressupost, les treu dels seus càlculs i nosaltres fem el
pressupost des del principi de la prudència, amb responsabilitat, en base als drets reconeguts nets del
pressupost del 2022 i les previsions del 23, que són les dades que han de figurar i qualsevol altra forma
de fer el càlcul és fer demagògia, maquillar els números i se'ls fa vindre bé. I en base a estòs càlculs, vostè,
doncs, nos ha presentat un pressupost alternatiu seu, que no és el nostre. Un pressupost que suposo que
vostè presentaria si governés, però no governa, que només comparteix vostè, com el que ha presentat
durant estòs darrers quatre anys, els dos anys que ha presentat. Que ha sigut incapaç de consensuar amb
ningú, sense teixir complicitats amb la resta de grups i sense pensar en la ciutadania. Per tant, potser mos
ha entregat molts documents i potser ha fet moltes reunions, però ha estat incapaç d'arribar a cap consens
i aprovar cap pressupost que no fos en una moció de confiança al febrer, sense tindre la complicitat de cap
altre grup dels que formaven part de l'anterior consistori.

Per tant, lliçons poques. Mos ha parlat que no tenim projecte de ciutat. Que no tinguem el seu projecte de
ciutat no vol dir que no en tinguem un, que és el nostre, en base al qual està fet este pressupost i està
acordat amb la CUP, teixint i dissenyant una ciutat pensada per a la ciutadania, pensada per als seus
pobles, pensada per dur a terme una transformació energètica i per a una Tortosa que lidere les Terres de
l'Ebre. Anem seguint. Mos ha parlat del dipòsit bancari, no cal dir-ho, és un clàssic a les últimes setmanes.
Jo intentaré explicar-ho d'una manera entenedora i que quede definitivament clar, perquè sembla que
anem embolicant, embolicant i no quede clar. I jo voldria que definitivament quedés clar. Sistema: a casa
nostra entra un sou, tenim unes despeses de llum, de gas, de menjar, de roba, que hem d'anar cobrint, i
quan  entren  menys  diners  dels  que  surten,  calen  buscar  ingressos.  Estaríem  parlant  del  pressupost
corrent. Jo crec que aquí arribem tots, però resulta que, paral·lelament, mos volem comprar un cotxe i
rebem una subvenció i uns diners que mos donen de cop, i els tenim al compte i sabem que a final d'any
els haurem de disposar. I mentrestant, segurament, si tinguéssim l'opció, els posaríem en un compte que
mos dona un rendiment en comptes de tindre'ls quiets. I, per tant, aquí estem parlant d'inversió. No sé si
això ara s'entén o no, i és el que han fet en este govern: treure rendiment d'uns recursos per generar uns
ingressos per a la ciutadania i estar gestionant estòs recursos amb responsabilitat. Perquè no mos podem
gastar, suposo que estem d'acord, estòs diners del cotxe en el rebut de la llum, i evidentment tot va a la
mateixa caixa, però no podem confondre despeses corrents amb inversió.  I  això estic segura,  senyora
Roigé, que vostè ho sap perquè fa més de 20 anys que es dedica ininterrompudament a la política, primer
com a càrrec de confiança al Consell Comarcal i després com a càrrec electe i, per tant, entenem que sap
com funciona.  I  no  podem fer  servir  la  demagògia  només perquè nosaltres  no  hauríem pensat  quan
governaven, una cosa que sí que ha pensat en la gestió de la tresoreria este govern. Quant a si hi ha més
dipòsits i  el que ha dit la regidora, jo mateixa, a la comissió quan m'ho han preguntat, és evident que
donarem la informació a la pròxima comissió amb totes les dades, però com que me la demane ara, potser
si li dic ara també mos estalviarem instàncies i estalviarem paper.

Tenim un dipòsit de dos milions d'euros, que és el que hem explicat i que ha sortit reiteradament a la
premsa. I després tenim els dipòsits en corrent, en comptes corrents remunerats a Cajamar, que mos
rendeix un 3,25% i el de Sabadell un 1,50%, i que mos generen uns interessos cada mes, d'acord?, amb el
saldo mitjà d'aquell dipòsit. Per tant, és una altra operació de tresoreria, és el funcionament normal de la
tresoreria per optimitzar els recursos dels quals disposem. Suposo que ja no caldrà que informe el senyor
Ologaray a la pròxima comissió, ja que li dono la informació ara. 

Seguim, aquí mos ha parlat també de les obres que no incorpore el nostre govern, les obres que anaven
vinculades  a  la  seua negociació.  La  voluntat  d'este  govern,  des  del  primer  moment  en  què ens  vam
asseure a la taula era arribar a acords, perquè si no, no mos haguérem assegut, i a diferència del que
passava abans, no fem moltes reunions per a no acordar absolutament res, sí que quan mos seiem a la
taula és amb la voluntat d'acordar i de treballar per la ciutadania.
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Per tant, vam dir que estàvem d'acord a incorporar alguna de les accions que vostè proposava amb les
seues propostes,  perquè ja les incorporàvem al  Pla d'Acció Municipal  nostre i  no les temporalitzàvem
inicialment al pressupost, però per a l'acord no teníem cap problema a incorporar-les ara, i no fer-les quan
tenim previst este govern. Estem parlant d'iniciar la pista d'atletisme. Estem parlant també de recuperar el
carril bici Ronda Docs i l'accés a la Via Verda de Catalunya o iniciar les obres de la Rambla Catalunya i la
temporalització que vostè mos havia proposat, i hi vam estar d'acord. Mos van fer una contraproposta
parlant també, incorporant estès obres a vostè que li he dit, de la pista d'atletisme Rambla de Catalunya.
Mos demanar també que no focalitzem tota està inversió en barris, només en un barri, que repartissin en
diversos barris. 

I  quant a la inversió del pavelló dels Josepets,  jo crec que ja no podem repetir més vegades, però ho
repetirem totes les que facen falta. Li hem dit des del primer moment que estem estudiant la viabilitat
econòmica i tècnica del projecte, conjuntament amb el Ministeri d'Esports, per donar-li sortida, i a altres
projectes i actuacions que s'han de dur a terme en aquell espai. Primer volem valorar el projecte i la seua
viabilitat, i per això li vam demanar que no era un no, que ho treballéssim més. No ho han volgut. Amb
relació als Bons Tortosa, jo crec que ho he explicat abans. Li vam dir que hem acordat en la Federació de
Comerç que posarem està partida inicial i que després en l'execució del pressupost aniríem veient que és
el que podíem incorporar,  cosa que la Federació va veure bé. Sí  que és veritat,  i  deixi'm dir-li  que,  a
diferència del to que usa al plenari, el to de les reunions de negociació va ser molt correcte, molt cordial, i li
demanem també a continuar treballant en està línia, per tindre totes les converses que vostè tingui a bé
fer amb este govern. Quant a les actuacions als barris, a banda del Pla Cuidem Tortosa, que està actuant a
tots els barris de la ciutat, mos diu que hi ha zero inversions, i hi ha dues inversions importants plantejades
a Ferreries i  al  Temple  amb les llars d'infants,  i,  evidentment,  durant estòs anys que mos queden de
mandat anirem actuant i invertint a tots els barris.

Vostè va estar 16 anys al govern. No sé si tots els anys anaven actuant a tots els barris, però nosaltres
volem fer actuacions contundents i, per tant, estem treballant en està línia. Més coses que mos ha dit. Ara
ja  parlant  de  llars  d'infants,  una  altra  vegada els  300.000  euros,  a  la  roda de  premsa  vam dir  que
incorporava l'IVA, incorpore les direccions d'obra. Les denegades havien de justificar a setembre del 2024
i, per tant, a la del desembre del 25 s'hi podien incorporar més recursos per poder justificar, i això és el
que vam dir i és el que vam explicar. Mos preocupa també una mica que torne a traure el de la llar que
volia fer vostè, perquè la llar que volia fer vostè, ho tornem a recordar, que s'hi havien de fer dos concursos
públics i mos preocupa especialment que ja sabés qui havia de guanyar estòs concursos públics. Però com
és un tema ja parlat i debatut, no vull entrar-hi més. 

El fons de contingència, que també li sembla que hi ha massa recursos. Hem explicat que una part és per
poder cobrir els increments salarials, però l'altra part també és per a les diferents sorpreses que es va
trobant este govern a mesura que anem fent. Perquè mos hem trobat diverses sorpreses. Una han segut
els interessos de demora que mos vam trobar a les expropiacions del carrer de Sant Felip Neri. Una altra
ha sigut els interessos de demora que mos hem trobat en l'execució de la sentència de l'Institut Català. Per
tant, hem d'anar mirant i tindre una previsió perquè de tant en tant mos surten uns bolets que no són
barats,  i  hem de tindre  uns recursos  guardats  per  a poder-los  preparar.  Un apunt  també en això  de
l'ordenança sobre les fotovoltaiques, a l'ordenança anterior es bonificava els habitatges unifamiliars i ara
es bonifica també els pisos i, a més a més, addicionalment amb un 5% més a les obres que es feien
d'energia fotovoltaica a les comunitats de veïns per als usos comuns. 

Jo, havent puntualitzat això, penso que queda bastant dit tot el que s'havia de dir. I el que està clar avui
aquí al plenari  de l'Ajuntament de Tortosa, és que la majoria d'esquerres de l'Ajuntament aprovarà un
pressupost  municipal.  Un  pressupost  realista  que  fa  front  a  un  escenari  econòmic  que  ha  canviat
radicalment, i que implica majors despeses ineludibles. I ho farà essent un pressupost estructurat en sis
eixos: una ciutat per a les persones, una ciutat de progrés, una ciutat més amable, una ciutat verda i
adaptada al canvi climàtic, una ciutat que aposta per la cultura i el patrimoni, i un municipi transformador i
descentralitzat.  En  definitiva,  un  pressupost  amb  valor  afegit,  un  pressupost  nascut  del  diàleg,  un
pressupost per millorar tots els tortosins i tortosines i tots els habitants dels pobles de Tortosa, no només
uns  quants.  Un  pla  que,  amb  un  pressupost  que  dona  compliment  als  objectius  marcats  pel  govern
municipal, el Pla d'Actuació Municipal del 2023-2027, i que respon a les necessitats de la ciutat i dels seus
pobles, potenciant l'activitat econòmica, fent de Tortosa una ciutat més amable en una major atenció a la
via pública, els equipaments municipals i, a més a més, un municipi més resilient al canvi climàtic. Avui,
després de quatre anys, en què no s'ha pogut aprovar pressupostos de manera acordada, només en sis
mesos aprovem un pressupost per a la ciutat, i vull manifestar novament l'agraïment a tots aquells que ho
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han fet possible treballadors de la casa, companys, regidors i el grup de la CUP, que ens ha permès arribar
a l'aprovació d’este pressupost, que és bo per als tortosins i tortosines i els seus pobles. Gràcies.”

Intervenció del Sr. Alcalde

“Gràcies, senyora Viña. Té la paraula al senyor Arnau del grup municipal de la CUP.”

Intervenció del Sr. Arnau

“Gràcies, senyor alcalde. Bé, senyora Roigé, jo crec que vostè té, d'entrada, una visió molt distorsionada de
la  realitat  dels  mandats  en  què  vostès  governaven.  Tant  a  l'explicació  i  anàlisi  que  vostès  feien  del
pressupost  com de la capacitat  per  negociar-los.  Recordo perfectament quin tipus de negociacions es
portaven a terme. Evidentment, mos reunien, i diverses vegades, i la resposta sempre era del no a tot. Avui
pareix que ha canviat un poc, no el discurs, ja només recordar que només ha parlat una vegada de xec en
blanc, pareix que ha vist que la CUP és molt més rellevant del que ha estat anunciant com un mantra ple
rere ple, des que van perdre el poder, i han vist que el suport al govern municipal no és a canvi de res. De
fet, som només un regidor de vint-i-u enfront dels seus deu regidors i regidores soc molt més rellevant que
vostè. No dic mediàticament perquè és evident que mediàticament vostè té molta rellevància, però pel que
fa a la inclusió de propostes seues al pressupost, cap ni una. De fet, s'atribueix projectes que, com l'escola
bressol o l'habitatge social, que realment mai es van desenvolupar baix del seu mandat, i ara d'allò que
s'està fent, és herència també d'un govern que no va voler mai ni fer habitatge social, ni fer escoles bressol
al  nucli  urbà de Tortosa.  De fet,  el  més rellevant de vostè al  pressupost  municipal  són els interessos
bancaris, són els índexs d'exclusió social que pateix la ciutat. En això sí que té el pòdium: en exclusió social
i en índexs de segregació escolar, denunciat pel Síndic de Greuges i per la Fundació Bofill; en la despesa
energètica que patim per no voler posar en marxa un procés de transició energètica quan s'havia demanat
des de l'any  2016, per  exemple,  la  instal·lació de la  caldera de biomassa i  un llarg etcètera,  o  en la
privatització dels serveis públics que ara també, ara que s'estan començant a portar a terme, també es
nega. Recordem la municipalització del servei de bugaderia a l'hospital o ara menystenint les propostes i
els acords amb relació a la municipalització del servei de neteja dels equipaments municipals.

Ja parlava que no s'arribaria a cap acord amb relació a cap municipalització en plens anteriors, ara també
que s'ha acordat, suposo que quan es materialitzarà està municipalització rectificarà públicament. Com bé
deia,  es  posa  de  manifest  la  seua  incapacitat  per  a  negociar  res.  En  els  altres  grups  pareix  que  el
pressupost és dolentíssim, no? Bé, no hi ha res, vull dir, no hi ha cap aspecte positiu amb relació a això, ni
en les propostes que s'han negociat, ni el que s'ha incorporat ni... Però sabeu que si es feia el pavelló dels
Josepets i una inversió de 500.000 euros a Vora Parc, s'oblidaven de tot això i llavors votaven a favor
perquè el llistat de propostes que vostès presentaven tampoc no és que fos molt llarga per aprovar el
pressupost, o era simplement una posada en escena per a fer veure que volien negociar un pressupost
realment,  perquè  nosaltres  de reunions  n'han  fet  moltes  també.  I  des de  fa  mesos  hi  hem treballat
propostes i n'hi ha hagut algunes que no mos les han acceptat.

De fet,  el  punt de partida era molt  més alt  del  que li  demanàvem a vostès quan governaven, perquè
sabíem perfectament  que amb vostès  era  impossible  arribar  a  cap acord.  I  ara  quatre  grups  polítics
diferents,  alguns  allunyats  ideològicament,  com  ho  estem  la  nostra  organització  política,  hem  estat
capaços d'arribar a un acord que creiem que posa les persones al centre de l'activitat política i que millora
el pressupost, bé, tots els pressupostos que vostès van aprovar quan manaven, que van ser menys dels
que els hauria agradat perquè no tenien està capacitat d'arribar a acords amb la resta de forces polítiques.
Avui és un dia per posar en valor un pressupost que comença a fer un gir important cap a l'esquerra, que
treballa per una ciutat més feminista, més igualitària, més antiracista, més cohesionada socialment i que
afronta els reptes de l'emergència climàtica. Com a organització política, seguirem treballant per a millorar-
lo i per a seguir transformant la ciutat des de l'esquerra.”

Intervenció del Sr. Alcalde

“Gràcies, senyor Arnau. Té la paraula la senyora Roigé.”

Intervenció de la Sra. Roigé

“Bé, en tot cas, començaré pel final. Començaré pel que pel que ens ha dit el company regidor de la CUP i
després respondré la senyora Viña, que també ens ha deixat unes quantes perles. Però en tot cas, ens diu
que tinc que tenim una visió distorsionada del nostre mandat i de com es feien les coses. Li agraeixo que
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hagi reconegut que ens reuníem, sí, ens reuníem amb vostè moltes vegades. A mi ningú s'ha volgut reunir.
Ho vaig haver de demanar jo per escrit. Fa mesos ha dit també, o setmanes, que es reunia. Segurament li
van dir «Escolta, aquí tens els ingressos, aquí tens tal i anem a fer, a veure què voleu per a pactar el
pressupost.» A nosaltres no ens han dit res de tot això, perquè era evident que el que volien o el que
pretenien, o el que tothom sabia, perquè ho sabia tothom a Tortosa, és que pactarien el pressupost amb
vostè tant sí com no. Perquè ja ho van dir el mes de juny. El mes de juny ja els van dir que tindríem
pressupost per als pròxims quatre anys i que hi hauria un canvi d'alcaldia que votaríem que sí, que és igual
el que facin, perquè al final el que han aconseguit, no és un xec en blanc, és més enllà del xec en blanc,
perquè el que hem aconseguit amb este pressupost essent vostès l'única persona que necessitaven i sent
absolutament  la  clau  per  aquest  pressupost,  tira  endavant,  és  ridícul,  es  queda  justet.  Diu  «Hem
aconseguit habitatge social.» Home, ja li he dit, el 77 % del pressupost d'habitatge ve del nostre govern, 1,3
aconseguits de recursos per a fer dos blocs d'habitatges a la plaça Sant Joan i al carrer Sant Felip Neri, i, a
més a més, també el conveni amb Hàbitat3, que també el vam signar nosaltres. Cap municipalització, eh?
Ja ho pot dir, les vegades que vulgui, però cap municipalització, 0 euros per municipalitzar, res en este
pressupost.  És a dir,  com a discurs fantàstic: una societat més cohesionada, una societat on tot serà
públic, on no hi haurà cap col·laboració privada. Però aquí res de tot això. Això sí, els 30.000 euros per al
Bisbat a la Catedral fora. Això és el seu gran èxit d'este pressupost. Diu «Hem lluitat, este pressupost lluita
contra l'exclusió social.»  Home, reducció de les partides de BSO, de serveis socials per  atencions. Ara
també ens ha deixat un titular avui. Avui també sabem que enguany acabaran les relacions i els convenis
amb Càritas i amb la Casa d'Acollida, segons vostè. I este pressupost també aconsegueix una altra cosa
que no hem trobat. L'haurem de buscar tots plegats, però no l'he trobat. Jo no he trobat cap caldera de
biomassa, ni una zero, ni l’OME, ni cap ni res per lluitar contra l'exclusió social, ni res, perquè Tortosa segui
més cohesionada, ni tampoc res perquè a les escoles no hi hagi cap problema. Tampoc surt a cap lloc. Per
contrast, el tema de la bugaderia també estarà bé que es compensi, perquè saben amb qui hi havia el
contracte de bugaderia? Amb un centre especial de treball. Per tant, també estarem molt amatents a veure
si es compensen aquestes places de llocs de treball que s'estan perdent, en especial. També n’estarem
molt pendents. En tot cas, jo no volia fer això perquè entenia que estàvem afectant una empresa del
territori que es nodreix de persones que ho necessiten, però en tot cas està ha sigut la seua proposta. 

I nosaltres demanàvem dotze coses, no demanàvem el que mos ha dit. No vagi només a buscar els barris
que per a vostè deuen ser els barris dels rics, tot i que hauríem de parlar quins són els barris del ric i on viu
cadascú. Però en tot cas, nosaltres què demanàvem? Demanàvem el pavelló dels Josepets. Demanàvem
dotze coses: el pavelló dels Josepets. Per què demanàvem el pavelló dels Josepets? Perquè apostem per
tindre un pavelló perquè fa falta per a Tortosa, perquè l'esport ho necessita, perquè necessita que el centre
històric hi hagi alguna cosa, menys del 10 % de la inversió va destinada al centre històric. Sort que ha
demanat vostè 80.000 euros per a la plaça dels Dolors, sinó ni este 10 % apareix. Sort d'això. Ja veurem
què passa amb estòs 80.000 euros i perquè serveixen. Però és l'única cosa. No hi ha res més, res més
d'aportació, la seua. D’això n’ha d'estar content, però 80.000 euros hauria pogut estirar-se una mica més,
que al final li haurien aprovat totalment el que hagués demanat; la construcció de la pista d'atletisme; la
Rambla Catalunya; barri de Ferreries; en este cas poble de Jesús; en este cas barri del Rastre, quant els
Josepets; Avinguda Generalitat, diversos barris de la ciutat; també continuar a Vora Parc, barri del Temple;
centre de la ciutat amb la plaça Alfons i l'aparcament, una cosa que vostè diu que es municipalitzarà i el
govern diu que no saben què faran. També recuperar les partides de via pública del 2023, que, no estan,
també revertir les retallades en cultura i en esports,  que tampoc està, i que tampoc han volgut fer-ho.
Recuperar els projectes de carrils bici i dotar-ho, perquè no hi ha partida per a carrils bici i suplementar els
Bons Tortosa. Estès eren les 12 propostes que nosaltres demanàvem. Vostè diu «és que no hi ha res de bo
en este pressupost?» Home, suposo que el nostre també hi havia d’haver coses bones no? I vostè sempre
ens va dir que no, que no, vull dir, per tant, no vagi aquí volent donar-nos lliçons d'una cosa que és evident
que l'ha feta i que ja sabíem tots que faria. Algú de Tortosa tenia alguna sorpresa respecte al que faria la
CUP al pressupost? Ningú. Tothom sabia que votaríem que sí, tothom. Que han aconseguit 20.000 euros
per a gestió forestal en comptes dels 700.000 euros que demanaven? Doncs jo, molt orgullosa no ho
estaria. Que han aconseguit que es retallin les partides per a atenció benèfiques a Serveis Socials? Molt
contenta tampoc estaria. Que les partides d'habitatge al 77 % vinguen del nostre govern? Doncs bé, potser
s'haurien pogut demanar més coses. I que no remunicipalitza res. Res. Zero euros per a res. Anem a fer
front a tot, però aquí no surt res de tot el que fan front vostès. 

Per tant, home, jo molt orgullosa d'este pressupost, sent decisiu com és, no un xec en blanc, avui ja els ha
donat ja tot, absolutament tot, perquè l'únic que volia vostè és que no estiguéssim nosaltres al govern. Era
el seu únic objectiu ‘Agranem-los’. Este era l'objectiu seu. Era el seu cartell electoral. Natros estem aquí
igual. Estem tots els 10, estem aquí, no ens han agranat, estem aquí, seguirem treballant per Tortosa. No
ho han aconseguit. Seguirem aquí. Vostès en tenen un. Nosaltres en tenim 10. Estòs 14 vots que van fer
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que estiguin vostès aquí i  natros no en tinguéssim 11, que és la majoria absoluta. Però en tot cas, la
majoria dels tortosins volien que estiguéssim aquí, no com vostès, i per això seguirem treballant. Però,
vaja, que d'aquí vostè se senti orgullós d'este pressupost,  déu-n'hi-do, eh? Déu-n'hi-do! Perquè jo, molt
orgullosa i tot el que he explicat, doncs no ho sé, però no ho estaria, perquè realment molt contenta, molt
contenta jo, d'este pressupost, no ho estaria. 

Responem a la senyora Viña. L'herència que li hem deixat, senyora Viña, l'herència de Junts per Tortosa,
l'herència Roigé  com li  agrada dir  a  tots  vostès,  es  podrà  comprovar,  com ja  s'ha  comprovat,  es pot
comprovar  en tres coses:  1) acta d'arqueig del  dia 16 de juny; 2)  compte general  aprovat  el  mes de
setembre amb el seu vot a favor. Liquidació absolutament positiva.”

Intervenció del Sr. Domingo

“Alcalde!”

Intervenció del Sr. Alcalde

“Sí, senyor Domingo, per què em demana la paraula?”

Intervenció del Sr. Domingo

“Perquè hi ha regidors que insulten al plenari, i això és inadmissible.”

Intervenció del Sr. Alcalde

“Gràcies, senyor Domingo, no soc conscient que havia passat això, però en tot cas que ho revisarem i
intentem per favor que tots els regidors i regidors es respectin. Gràcies. Pot continuar, senyora Roigé.”

Intervenció de la Sra. Roigé

“Moltes gràcies. Crec que s'haurien de comportar i mantindre les formes. Ho veurem, com he dit, en tres
llocs, està herència, vam veure l’arqueig, podem agafar el document del compte general del setembre,
però ara tindrem la liquidació. Se'ls haurà acabat el conte, absolutament. És a dir, a partir d'aquí és el seu
pressupost, parin ja de mentir, que tots sabem que és el que vam deixar nosaltres, que són 16 anys sense
apujar impostos, i és el que han fet vostès. I ens diu «els explicarem perquè clar, no veuen què hem de fer.
Hem de mirar el 22» Què vol dir que hem de mirar el 22? El 23 és el que vostès incorporen al pressupost,
el 23, l'estat d'execució, perquè quan hem de veure què necessitem de llum, què necessitem de personal,
què necessitem per als camins, què necessitem per a tot, hem de veure que fèiem el 23. Per això vostès
incorporen al pressupost aquí l'estat d'execució del 23 i ens entreguen després l'estat d'execució a 31 de
desembre, perquè a partir d'aquestes dades fan el pressupost del 24, i això suposa que baixin i que, per
tant, aquells 4 milions s'acaben convertint en res, en simbòlic, en un 0 i pico per cent de què suposaria el
pressupost.

Per tant, en tot cas, les dades són claríssimes i crec que les han dit, si volen repetir, però crec que no cal.
Hem tingut en 16 anys, 13 pressupostos, 13. Amb vostès 7 anys hem estat governant. Jo ja sé que vostè
no li sembla bé, però quatre i tres, set anys en total. Per tant, i si vol, després m'ho explica el que m'està
dient, però jo he governat 7 anys amb Esquerra Republicana. Els primers quatre anys i després els últims
que vaig estar amb vostè, que era vostè, la tinent d'alcalde, i en tot cas Hisenda la va tindre Esquerra
Republicana. Jo això ho he dit moltes vegades i jo me'n sento orgullosa. Aquells anys no apujàvem els
impostos. Aquells anys tancàvem en positiu, i aquells anys van ser anys molt difícils, sobretot al primer
mandat, que vam agafar la crisi econòmica, i vam haver de fer molts ajustos al pressupost per tal de poder-
mos-en sortir. Molts ajustos per poder-mos-en sortir i no vam apujar els impostos. 

I  respecte al  tema del  dipòsit  «és  que la  tresoreria  és la  tresoreria.»  Estem parlant  dels recursos que
s'ingressen, no de les inversions. Estem parlant del recursos que s'ingressen. I deu ser la primera família,
vostès, en termes de família, que mos ha parlat d'una casa, un no sé què, que pateix, pateix perquè no
arriba a final de mes, però deixa els diners al banc, o sigui, la primera família jo no n’he trobat cap així, eh?,
però bé, en tot cas. D'altra banda, parlant del to que diu, jo tinc un to i tal, és vostè que s'ha posat en la
meva trajectòria i només cal que li digui una cosa, i veig que està molt interessada amb el meu currículum,
que està penjat a tot arreu, però en tot cas, el seu alcalde, el que té al costat, fa més anys que jo, que
estava aquí, era càrrec de confiança d'aquell govern tripartit. Per tant, si algú porta més temps que jo, és
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ell, però és que no hi ha cap problema. Vull dir, al final és un tema que l'han tret vostès, que jo no tenia cap
intenció de parlar de la meva vida política, de la qual me'n sento molt orgullosa de tot el que he pogut fer
en aquesta ciutat i a nivell de país. No sé vostès si se'n sentirà tant, però en tot cas espero que sí. 

La pista d'atletisme, la Rambla Catalunya, els carrils bici, zero euros al pressupost. No s'hi val ara, que ho
hem demanat nosaltres, dir «és que nosaltres també ho volem fer.» No s'hi val, és que no hi està. Zero
euros, estarà? Tant de bo hi estigui, però ara no hi està. I ara què aprovem avui? El pressupost d’allò que hi
està o el pressupost del futur, el d’allò que estarà? Avui aprovem, senyor Arnau, li hem venut moltes coses
‘d’estarà’, però clar, és que damunt ens diuen que també estarà la pista d'atletisme, la Rambla Catalunya,
els carrils bici. Bé, és que, és clar, al final això és, no un brindis al sol, és en pla ‘anem a fer una acció de
fe’, dient que realment això estarà al pressupost. En tot cas, i no parlàvem només d'un barri, parlàvem del
barri de Ferreries, del barri del Temple. Que sí, que ho he dit jo mateixa, que estan les llars d'infants. No cal
que ho digui vostè. Ja ho he dit jo, ja he dit estan les llars d'infants, però això són projectes, ho han dit
vostès, de ciutat, i, per tant, més enllà d'estès inversions i de l'Auditori, que saben que són uns recursos
nostres i que vostès van votar-hi  en contra, no hi  ha res al  barri del Temple.  No hi ha res al  barri de
Ferreries, no hi ha res al poble dels Reguers, en este cas reduint la partida que se'ls havia de donar, que no
entenem perquè se'ls castiga així, i a més a més retallen en cultura i retallen esports. I això del pavelló, és
que ja es veurà, però és evident que vostès no volen fer el pavelló al centre històric. És com ho ha dit vostè
«Esquerra  Republicana  no  vol  fer  el  pavelló»,  directament.  M'ho  ha  dit.  Que  a  partir  d'aquí  l'acabem
convencent? Doncs tant de bo i ho celebrarem, perquè nosaltres volem que es faci un pavelló, i esperem
que el govern canviï d'actitud i tiri endavant perquè ja portem set mesos, i en estòs mesos hauríem d'estar
en obres ja, perquè la subvenció estava ja ingressada quan vam deixar el govern i, per tant, i autoritzada
pel Ministeri, per què han de parlar amb el Ministeri? Per què han de parlar amb l'Estat?

Això és el que li vaig dir al senyor Jordan. Jo no tinc res a parlar amb l'Estat. Per què? Perquè la concessió
ha sigut per fer un pavelló i és el que nosaltres volem. I és l'esmena que es va aconseguir per a fer un
pavelló. I no perquè sigui un capritxo nostre, sinó perquè l'esport de Tortosa necessita un pavelló, perquè el
centre històric necessita activitat i perquè tenim els diners aconseguits per natros, i per això volem un
pavelló. Però en tot cas, també es veurà. És que de fet, este pressupost és que en parlarem molt al llarg de
tot el que sortirà en està acta. 

De les llars d'infants, és evident si s'havien de fer dos concursos públics, sí, sí, i tant, és que mai hem dit el
contrari; sí, sí, s'havien de fer, i en tot cas, com s'havien de fer i com el Departament d'Educació hi estava
d'acord, doncs tirem endavant en està línia i avui tindríem una llar d'infants i no s'hauria hagut d'acomiadar
al personal com s'ha hagut d'acomiadar. Però bé, en tot cas, això ho sabran vostès el que hi ha, però això
no vol dir que estiguem en contra de les llars d'infants o que vulguen dir que aquí teníem no sé quina
estratègia o no sé què estàvem amagant. En tot cas, és això el fet que avui menys una llar d'infants, i
nosaltres en vam fer dos l'anterior mandat i en volíem fer una altra, que la tindríem en funcionament ara.
Vostès, de moment, menys una. Ja veurem. Estem segurs que la tindran, però esperem que el setembre
els xiquets puguin anar a la llar d'infants. 

Fons de contingència. Home, diu «és que vindran sorpreses.» És que escolta, que jo he tingut els regidors
que estan aquí asseguts a la meua comissió d'urbanisme, i sabem perfectament el cost dels interessos
que hi havia, i què vam acordar a l'anterior mandat? Vam acordar que quan necessitéssim i a mesura que
anéssim  necessitant  els  diferents  solars  de  Sant  Felip  Neri,  per  cert,  fets  amb  unes  taxacions  que
superaven el preu de venda actual al preu de mercat, i vam dir que conforme anéssim avançant, anirem
adquirint. D'acord, sí. I és el que havíem explicat sempre. Ara es necessita, per cert, per què ho necessiten?
No  expliquin  per  què  ho  necessiten,  perquè  nosaltres  hem  aconseguit  una  subvenció  per  construir
habitatge allí, no perquè vostès hagin decidit fer habitatge allí, sinó perquè hem aconseguit una subvenció
per fer habitatge allà.

I respecte a l'Incasòl, vam ficar un contenciós. Espero que vostès el continuïn, perquè no estem d'acord en
haver de pagar aquests interessos. Per tant, espero que vostès continuen endavant amb este contenciós
contra el govern de la Generalitat que vam interposar natros. Però en tot cas, si s'ha de poder compensar
alguna cosa d'este fons de contingència, per què fiquen 360.000 euros? N'hi havia 160 i només s'ha
disposat un any 60, no s'ha disposat més. 60 van disposar l'any passat. Per tant, en tot cas, és evident que
no, que no pertoca i que cal que repassin els números. 

Pel que fa a les plaques. Jo el que li dic, no li dic que no hagi incrementat o que hagi ficat el 5%. Sí, li he
reconegut, ha ficat este 5% per als elements comuns. I jo el que li dic és que la memòria de l'alcalde diu
que ha aconseguit un 40 i això no és veritat. És a dir, el 40 el vam ficar natros, i a partir d'aquí era per a
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habitatges i  per  a  blocs  de pisos  també,  en conjunt,  ara  no podien beneficiar-se  del  que no són els
elements comuns, que són este 5 %, però no és un 40, és un 5. Per tant, és fals el que estan dient a la
mateixa memòria i, per tant, és un pressupost, en este cas, que deixa de banda els barris, ho reitero, deixa
de banda els pobles, que no hi ha equilibri territorial, que no és ambiciós, que no té projecte i que hem
anat mirant els ingressos un a un i hem vist com retallen en via pública, com retallen en cultura i com
retallen en esport especialment, i com està absolutament desequilibrat entre els barris de Tortosa. A partir
d'aquí, veient les partides, si vostès volen vendre una altra pel·lícula, doncs la venen. En tot cas, jo animo
tothom de nou que repassin partida per partida del pressupost, i veuran que el que estic dient és la veritat,
que l'estat d'execució del 23 diu el que diu i que vostès el 24 han reduït estès àrees, i, per tant, amb això
sumat a l'increment d'impostos, doncs, evidentment no podem compartits de pressupost, perquè nosaltres
no som com la CUP.

Nosaltres no acceptem estès poques actuacions o zero actuacions que han aconseguit ells per tal que
aquest govern pugui continuar endavant. Perquè entenem que el que ha de fer el govern és no apujar els
impostos. A la CUP ja li va bé, és la seua ideologia, que apugin els impostos. La nostra no és està i, per
tant, no ho compartirem.”

Intervenció del Sr. Alcalde

“Gràcies,  senyora Roigé,  ara  seria  l'últim torn  de rèpliques.  No sé  si  la  senyora Maria Jesús  Viña vol
intervindre, el  senyor Arnau. Entenc, per tant,  que s'acaba el  debat i  que, tal  com han manifestat els
diferents portaveus, queda aprovat per 11 vots a favor el pressupost de l'any 2024, amb 10 vots en contra.
I, per tant, avui aprovem el primer pressupost del mandat 2023-2027. Un pressupost que marca un canvi
en les polítiques dutes a terme per l'Ajuntament. Un pressupost del 2024 que atén les necessitats dels
tortosins i tortosines, que potencia l'activitat econòmica de Tortosa, que fa del nostre municipi un municipi
més amable, amb més atenció a la via pública, als equipaments municipals, actualitzant-los, posant-los al
dia, com també una Tortosa més adaptada al canvi climàtic. Vull fer també, com a alcalde, un agraïment a
totes les persones que han fet possible amb el seu treball l'elaboració d'estos comptes, al personal de
l'Ajuntament,  al  funcionariat,  als  treballadors  i  treballadores que han participat  en la  confecció  d'este
pressupost, especialment també a l'Àrea de Serveis Centrals, Intervenció i Tresoreria.

Un pressupost  que té la  majoria dels regidors i  regidores del plenari,  per  la  qual  cosa també faig un
agraïment a tots ells i elles, també, en especial, al regidor de la CUP, en qui hem negociat i en qui han
pogut tancar un acord que queda reflectit en estòs comptes que avui obtenen el llum verd. Per acabar
també estòs agraïments, permeteu-me un reconeixement especial per la tasca desenvolupada per la tinent
d'alcalde d'Hisenda, Maria Jesús Viña, que també fa temps que hi està treballant i que avui ha quedat clar,
no?,  amb  relació  als  pressupostos  que  aprovem.  El  pressupost  que  avui  té  el  vistiplau  del  nostre
Ajuntament és un pressupost realista que fa front a un escenari econòmic que ha canviat radicalment, que
implica majors despeses ineludibles, i que per fer front a està situació hem hagut d'adoptar mesures de
racionalització de la despesa, mesures per a incrementar els ingressos i mesures també per aconseguir
que totes les persones paguen allò  que pertoca.  Un pressupost  que fa front  a una nova realitat  que
s'adapta al nou escenari socioeconòmic, que ha canviat radicalment respecte als últims comptes aprovats.

Així, el Ple avui de la Corporació de l'Ajuntament de Tortosa aprovem este pressupost general que en tot el
grup municipal ascendeix a 94,2 milions d'euros, dels quals 45,5 milions corresponen a l'Ajuntament, amb
un  capítol  d'inversions  que  puja  a  un  total  de  4,9  milions  d'euros.  Un  pressupost  que  respon  a  les
necessitats que la ciutat té, que posa les persones al centre de les polítiques municipals per fer de Tortosa
una  ciutat  més  justa,  més  social,  més  amable  i  més  pròspera  econòmicament.  Un  pressupost  que
s'estructura, com ja s'ha dit, en sis eixos, en un model clar de ciutat. Per una banda, un primer eix que posa
les persones al centre, amb especial incidència a les persones més vulnerables i, en este sentit, recordar
que tenim totes  aquestes polítiques vinculades a l'habitatge i  també les dues primeres llars  d'infants
públiques a la nostra ciutat, una a cada banda de riu. 

En segon lloc,  una ciutat que progressa reforçant l'activitat  del  nostre teixit  comercial,  de serveis i  de
restauració amb la recuperació dels Bons Tortosa amb un calendari firal potent, amb una edició especial
d’Expoebre vinculada a la sostenibilitat ambiental. També enguany amb l'edició de Festast i també amb
l'habilitació de l'aparcament als antics terrenys d'Adif, entre altres actuacions. 

En tercer  lloc,  una ciutat  més amable amb atenció a la  via  pública, amb l'arranjament,  per  tant,  dels
nostres carrers, la senyalització, l'eliminació de barreres arquitectòniques a tots els barris de la ciutat, amb
el Pla Cuidem i també amb una important inversió per a la renovació del sistema de climatització del
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Mercat Municipal, aquí al centre de la ciutat, o també la climatització, en este cas, d'un altre equipament
com és el Museu de Tortosa. 

En quart lloc, una ciutat verda adaptada al canvi climàtic. En este sentit, el pressupost també fa una clara
aposta envers els equipaments públics, per tal de reduir l'impacte ambiental de la producció energètica i
també per poder reduir el cost de la factura elèctrica de la ciutat en el futur, la qual cosa crec que tots i
totes compartim. En cinquè lloc, una ciutat que aposta per la cultura, pel nostre patrimoni històric, amb
actuacions  previstes  per  a  posar  en  valor  les  nostres  muralles  i  també  tota  l'activitat  cultural  que
desenvolupem durant tot l'any i que també és un motor d'activitat de Tortosa.

I com a últim eix, un municipi transformador, descentralitzat, amb les aportacions a les diferents EMD i po -
bles que s'incrementen amb la voluntat de fer de Tortosa un municipi més descentralitzat, amb una gestió
més pròxima a la ciutadania i, per tant, també amb una gestió més acurada i eficient dels recursos. Ja, per
tancar està sessió, reiterar l'agraïment als treballadors i treballadores municipals, a tots els grups munici-
pals que han fet possible este pressupost, que avui obté 11, el suport d’11 regidors i regidores del plenari,
que aprovem, per tant, per majoria absoluta, un pressupost que respon a les necessitats dels tortosins i
tortosines, i que posa les persones al centre de les polítiques municipals per fer de Tortosa una ciutat més
justa, més social, més amable i més pròspera econòmicament.”

*-*-*

Sotmès l’assumpte a votació ordinària, el Ple de l’Ajuntament acorda aprovar la proposta amb onze vots a
favor, que suposa la majoria absoluta del nombre legal dels membres de la corporació, corresponents als
membres de la corporació dels grups municipals de MT–PSC–CP (7), ERC–AM (3) i CUP–AMUNT (1); i deu
vots en contra corresponents als membres de la corporació dels grup municipal de JUNTS (10).

*-*-*

I sense cap més assumpte per tractar,  el  senyor president aixeca la sessió a les dinou hores i trenta-dos
minuts, de la qual, com a secretari, estenc aquesta acta.

El secretari accidental Vist i plau
sgMGE L’alcalde

sgJJF
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